
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.
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اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
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با دبه وارد پمپ بنزین نشوید
برخورد جدی با جایگاه؛

ســخنگوی شــرکت پخش فراورده های نفتی گفت: انتقال 
بنزیــن در ظــروف غیرایمنی اســت و به هیچ عنــوان نباید 

شود. انجام 
فاطمــه کاهی با بیان اینکــه انتقال بنزین با ظروف خلاف 
دســتورالعمل های ایمنی اســت، تصریح کــرد: اگر افراد با 
چنیــن صحنــه ای مواجه شــدند باید شــماره جایگاه را از 
 طریق ســامانه ۰۹۶۲۷ اطلاع رســانی کننــد و قطعا با آن

برخورد جدی خواهد شد.  جایگاه 

وی بــا بیــان اینکه دوربین های جایــگاه ها به طور کامل 
نظارت می شــود و طبق دســتورالعمل های ایمنی تذکرات 
لازم به جایگاه داده خواهد شــد، گفــت: متصدی جایگاه به 
هیچ عنوان نباید بنزین را در ظروف به مشتری تحویل دهد.

به گفته سخنگوی شرکت پخش فراورده های نفتی متصدی 
جایــگاه آموزش های لازم را دریافت کرده و نباید اجازه این 
کار را به مشتری بدهد و عملا انجام این کار مشکلات ایمنی 

دارد و خود مــردم نیز باید از این کار اجتناب کنند.

بــازار ســرمایه در هفته جاری تا حدودی شــرایط بهتری را تجربه 
کرد؛ این روند پس از آن رخ داد که بانک مرکزی زمزمه ها در خصوص 
افزایش نرخ ســود را تکذیب کرد و در عین حال دســت به تعدیل نرخ 
ســود بین  بانکی زد. البته شواهدی وجود دارد که نشان می دهد هنوز 
 ایــن اتفاق در عمل نیفتاده و همچنــان نرخ های بین بانکی بالای ۲۲ 
درصد جریان دارد که امیدواریم با مصوبه اخیر بانک مرکزی، این روند 

عملا متوقف شود.
می توان باتوجه به تحولات اخیر، افق مثبتی را برای اقتصاد کشــور 
نســبت به دو سال گذشته متصور شد. نخســت آنکه باتوجه به نتایج 
انتخابــات امریکا، امروز حداقل دیگر افق تشــدید فشــارها را پیش رو 
نداریم کمااینکه آقای بایدن از بازگشت ایالات متحده آمریکا به برجام 
هم گفته اند که برهمین اســاس در قالب بهترین ســناریوها، می توان 
گشــایش های اقتصادی را هم پیش روی کشــور داشت. موضوع بعدی 
 اخباری است که در مورد تولید واکسن کرونا اعلام شده که این موضوع 
نیز می تواند به بهبود شــرایط اقتصادی و تعدیل برخی مســائل منجر 
شــود. در عین حال طی ماه های اخیر، بازار سرمایه یک اصلاح قوی را 
داشته و تصور می کنم باوجود چشــم اندازهای عنوان شده، در صورت 
حرکت سیاســت گذاران در مسیر صحیح، می توان از این فرصت به نفع 
اقتصاد کشور استفاده کرد و به تبع آن بازار هم شرایط مثبتی را پیش 

روی خود داشته باشد.
در شــرایط حال حاضــر در زمینه سیاســت های ارزی نیز بهترین 
رویکردی که بانک مرکزی می تواند انجام دهد، تثبیت نرخ ارز در یک نرخ 
معقول )در همین حدود نرخ فعلی( است، به جای آنکه اجازه دهد نرخ 
ارز اصلاح عمیقی داشته باشد. در عین حال کاهش نرخ سود بانکی نیز 
می تواند به عنوان سیاست دیگری در دستور کار بانک مرکزی قرار گیرد.

 بر این اســاس می تــوان همان روندی که در دهه هشــتاد صورت 
گرفــت را دنبــال کنیــم؛ یعنــی بتوانیم بــرای مدتــی طولانی نرخ 
 ســود بانکی پایین و نرخ دلار تثبیت  شــده داشــته باشــیم. اگر این

 سیاست ها همزمان اجرا شود، قطعا بازار سرمایه هم رونق می گیرد. آن 
زمان می توان در خصوص بحث تامین کســری بودجه دولت با فروش 
اوراق و عرضه سهام شــرکت ها در بورس صحبت کرد زیرا جذابیت به 
بازار سرمایه بازگشته است واحتمالا سرمایه گذاری در حوزه های مختلف 

تقویت خواهد شد.
راه بعدی که سیاســت گذار باید آن را پیش گیرد، این است که باید 
سیاست بازار در دستور کار قرار گیرد. قیمت گذاری هایی که امروز با انواع 
کنترل ها و دخالت ها صورت می گیرد، شاید در کوتاه مدت به کنترل نسبی 
قیمت ها منجر شود اما در بلندمدت، می تواند حتی موجب شکل گیری 
حباب قیمتی در بازارها شــود، کمااینکه این روند را به طور واضح در 
بــازار خودرو می بینیم. اگر در بازار خودرو قیمت گذاری آزاد داشــتیم، 

قیمت خودرو هیچوقت تا این اندازه رشد نمی کرد.

همراه کارت بانک آینده؛ 
دومین نرم افزار پرداخت 

پرطرفدار کشور
ســامانه همراه کارت بانک آینده، نرم افزاری ســاده، 
کاربردی و رایگان اســت که در حال حاضر، قابل استفاده 
برای تلفن های همراه و تبلت های هوشــمند با سیستم 

عامل های اندروید و iOS  است.
این ســامانه با ارائه خدمات مبتــی بر کارت همچون: 
انتقال وجه کارت به کارت از مبدا ۳۲ بانک معتبر کشور، 
دریافت موجودی، خرید شارژ و اینترنت، پرداخت قبوض 
شهری، نیکوکاری، خدمات خودرو، اعتبارسنجی بانکی و 
پرداخت های اینترنتی، توانســته است؛ جایگاه ویژه ای را 
در میان تمام کاربران بانکــداری الکترونیکی برای خود، 

کسب کند.
در حال حاضر، همراه کارت بانک آینده با خدمت رسانی 
بــه ۱۰ میلیون کاربر، رتبــه دوم را در بین نرم افزارهای 

پرداخت، به خود اختصاص داده است.
آمارها نیز نشانگر آن است که همراه کارت بانک آینده 
در »گوگل پلی« و »کافه بازار« به ترتیب با بیش از ۵ میلیون 
و ۲ میلیون بارگذاری و نیز کســب امتیازهای ۶/۴ و ۷/۴ 
از ۵، در مقایسه با دیگر نرم افزارهای مشابه، پیشتاز بوده 
است که این دســتاورد، نشان از رضایت مطلوب کاربران 
از این محصول دارد. طراحان این نرم افزار، یکی از اصلی 
ترین دلایل رشــد همراه کارت را مشارکت کاربران فعلی 
در معرفی این نرم افــزار به دیگران می دانند که این امر 
می تواند به دلیل اســتفاده آسان و دلچسب همراه کارت 
باشد که نهایتا رضایت مشتری را در پی دارد. در طراحی 
همراه کارت ســعی شده اســت که ارائه خدمات متداول 
پرداخت، با خلاقیت توام باشــد. به عنوان مثال: در حال 
حاضر، کاربران سیستم عامل های اندروید و iOS می توانند 
ویجت خرید شارژ را بر روی صفحه اصلی )Home( گوشی 
خود اضافه کرده و تنها با لمس یک دکمه، شــارژ خود را 

خریداری کنند.
امکان انتقال وجه کارت به کارت بدون ارائه یا اطلاع از 
شماره کارت مقصد و صرفا از طریق شماره تلفن همراه، از 

دیگر نوآوری های همراه کارت است.
همچنیــن برای خوانش ۱۶ رقــم کارت بانکی، امکان 
اسکن کارت پیش بینی شده که در این صورت با خوانش 
خودکار کارت، امکان انتقال وجه کارت به کارت، بین مبدا 

و مقصد، فراهم خواهد بود.
همراه کارت بانک آینده در ترسیم استراتژی آینده خود 
نیز عرصه های متعددی را مد نظر دارد که یکی از آن ها، 
ورود به عرصه خدمات »فینتک« یا خدمات مالی است که 
از جمله آن ها می توان به خرید »بیمه خودرو«  اشاره کرد.

خرید اعتباری از طریق »کیف پول همراه کارت«، امکان 
دیگری است که در نسخه جدید همراه کارت، پیش بینی 
خواهد شــد؛ بدین ترتیب که کاربران می توانند از مراکز 
طرف قرارداد بانــک آینده، به صورت اعتباری و از طریق 

کیف پول همراه کارت، خرید خود را انجام دهند.
خدمــت دیگری که به زودی در همراه کارت قابل بهره 
برداری خواهد بود، پرداخت »Tap & Go« یا »پرداخت سریع 
غیرتماســی« اســت. در این نوع پرداخت برای هر یک از 
کاربران، یک کد دو بعُدی )QR code( تولید می شود که 
کاربر به هنگام خرید، کد مذکور را مقابل پایانه های فروش 
 )pose( ویژه قرار داده و به سادگی و بدون هیچ گونه تماسی،
 مبلــغ خرید از کیف پول همــراه کارت، پرداخت خواهد 
شد. این امکان در شرایط ویژه کنونی و همه گیری کرونا 

در حفظ سلامت کاربران بسیار موثر خواهد بود.
همــراه کارت بانک آینــده )hamrahcard.ir( همواره 
می کوشد؛ با بهره گیری از فن اوری روز دنیا و همچنین 
نیازســنجی کاربران خود، عملیات بانکی را به ساده ترین 

و سریع ترین شکل، امکان پذیر سازد.

مدیر آینده پژوهــی و تحقیقات بانکداری 
اسلامی بانک پارسیان از عملکرد موفق این بانک 
در حوزه استراتژیک اقتصاد مقاومتی خبر داد.

دکتر مهــدی فراهانی با تاکیــد بر اعتقاد 
راسخ بانک پارسیان بر تحقق اهداف »اقتصاد 
مقاومتی« و دستیابی به »جهش تولید«،گفت 
: بانک پارسیان با مشارکت در تامین مالی پروژه 
های عظیم ملی، نقش آفرینی مهمی در مقاوم 

سازی اقتصاد داشته است.
وی در ادامه افزود : مشارکت در طرح هایی 
همچون انتقال آب خلیج فارس به کویر مرکزی 

ایران، اکتشــاف واســتخراج نفت از میادین 
مشــترک در جهت تکمیــل فازهای ۱۱ الی 
۲۴ پارس جنوبی و خطوط لوله سراســری ۶، 
۹ و ۱۱ انتقال گاز، احداث پالایشــگاه نفت و 
اکتشاف و استخراج نفت در میادین مشترک، 
تأمین مالی پروژه پالایشگاه گاز بید بلند خلیج 
فارس، حمایت از شرکت های دانش بنیان در 
سه حوزه زیرساخت نوآورانه، خدمات نوآورانه و 
مشارکت نوآورانه، تامین غذا و دارو، محرومیت 
زدایــی و ارتقا عدالت اجتماعی و ... که منجر 
به ایجاد ۱۶۵ هزار فرصت شغلی معادل %5 

اشــتغال در سطح کشور شــده است، نشان از 
توانمندی و حضور پررنگ مجموعه پارسیان در 
پیشبرد اهداف نظام جمهوری اسلامی ایران در 

تمامی حوزه های استراتژیک دارد.
مدیر آینــده پژوهی و تحقیقات بانکداری 
اســلامی بانک پارســیان در پایــان اظهار 
امیدواری کردکه با مشــارکت جهادی گروه 
بانک پارســیان در ادامه ســال جاری که به 
تدبیــر مقام معظم رهبــری )مدظله العالی( 
مزین به نام » جهش تولید » می باشــد، این 

کارنامه درخشان تر شود.

مقاوم سازی اقتصاد، محور برنامه های بانک پارسیان
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ایران در یک برهه خاص از زمان و شــرایطی بســیار سخت از نظر تأمین 
منابع ارزی به سر می برد. شرایطی که درآمدهای ارزی بشدت پایین آمده و به 
نوعی یک جنگ تمام عیار اقتصادی به راه افتاده است. اما در همین وضعیت 

تلاش می شود که پروژه های عمرانی و زیرساختی اجرا و بهره برداری شود.
در همین راســتا، پنجشــنبه هفته گذشته ۳ پروژه نفتی - واحد فرآورش 
پیش ســاخته در غرب کارون، پتروشیمی لردگان و تأسیسات ذخیره سازی و 
ایســتگاه های اندازه گیری میعانات گازی پارس جنوبی- افتتاح شد که انجام 
این پروژه های عمرانی و زیرســاختی کار روتینی نبود. به نظر می رســد که 
دولت تمام تلاش خود را به کار بســته تا پروژه های زیرساختی را جلو ببرد و 

مسیر توسعه متوقف نشود.
اما در این مســیر ســختی که در حال طی شدن است، توجه به یک نکته 
ضروری اســت؛ اینکه باید توسعه با توجه به آمایش سرزمین انجام شود. باید 
طرح های آب بر به منابع آبی کشــور مانند دریاها دسترســی داشته باشند و 
از ســوی دیگر پروژه ها بویژه آنهایی که محصــول صادراتی دارند، در مکانی 
اجرایی شــوند که کمترین مســیر را تا آب های آزاد و مقاصد صادراتی طی 
کند. در این مســیر توســعه انتخاب طرح ها و مکان اجرای آنها باید به دور از 
تصمیم گیری کانون های سیاســی باشــد تا پروژه بر مبنای اصول و در سطح 
بین الملل دارای توجیه اقتصادی باشــد، بویژه برای پروژه های پتروشیمی که 

خوراک ارزان دریافت می کنند.
توجــه به این نکته نیز اهمیت دارد که در برخــی از پروژه های به تأخیر 
افتاده، بخشــی از عقــب ماندگی تنها به خاطر کمبود منابــع مالی نبوده و 
مباحــث توجیه فنی و اقتصادی و اهمیت اجرای آن نیز مطرح اســت، اما از 
ســویی ناترازی قیمت های انرژی در کشور اجرای پروژه های دارای اولویت را 

نیز به تعویق انداخته است.
ناترازی قیمت اغلب از کالاهای اساسی کشور از جمله انرژی در کشور ما 
باعث شــده که امروز طرح ها با اقبال کمتری روبه رو باشند؛ درحالی که این 
یارانه یا سرکوب قیمت انرژی تاکنون موجب بهبود قدرت خرید مردم و سطح 
اشتغال در کشور نشده است. به سوخت یارانه می دهیم و به دلیل کمبود منابع 
و جذابیت اجرا برای بخش خصوصی، پروژه های مربوط به آن محصول عقب 
می افتد؛ حتی روی نرخ تورم نیز تأثیر منفی می گذارد و اقتصاد کشــور و آن 

صنعت را وارد یک سیکل معیوب می کند.
این درحالی است که اگر درست مسیر را انتخاب کنیم، می توانیم کسب و 
کارها را راه بیندازیم و نقدینگی را در مسیر تولید هدایت کنیم، نه تورم، ضمن 
آنکه اشــتغال نیز ایجاد خواهد شد و از این راه قدرت خرید مردم نیز به طور 
واقعی رشد خواهد کرد. حالا که دولت در مسیر اجرای طرح های عمرانی در 
یکی از ســخت ترین برهه های زمان قدم برمی دارد، می تواند این اصلاحات را 
نیز در نظر داشته باشد و برای مردم توضیح دهد که منافع کشور در چیست. 
بخش خصوصی می تواند نیاز برخی از قسمت های صنعت به تکنولوژی را نیز 
مرتفع کند، اما در کنار این اقدامات باید بهبود روابط بین المللی را نیز لحاظ 
کرد. امروزه روابط سیاسی و اقتصادی عجین شده است و زمانی می توانیم به 
توسعه برسیم که به تکنولوژی دست یابیم؛ تولید را رقابتی و بازار سازی کنیم 

و با حفظ کیفیت و قیمت به رقابت با جهان بپردازیم.
اگر درســت برنامه ریزی کنیم، به خاطر نیــروی کاری که در ایران داریم 
وهمینطور دسترسی کشور به منابع ارزان انرژی، می توانیم هم بازار داخل را 
برای تولیدات ایرانی تضمین کنیم و هم در رقابت با کشــورهای دیگر پیروز 
باشــیم و کالاهای ارزان و باکیفیت را در بازارهــای رقابتی جهان به فروش 
برســانیم. مسیر ســختی که الان در حال طی شدن اســت، باید به بهترین 

دستاوردها ختم شود.

یک فعال حوزه کار با اشاره به پیشنهاد 
افزایش حقوق کارگران هر شش ماه یکبار، 
گفــت: وقتی که در برداشــت از ماده ۴۱ 
قانون کار دچار اختلاف نظر هســتیم و آن 
را اجرا نمی کنیم بهتر است دولت و مجلس 
به صورت مشترک در فرایند تدوین قانون 
کار برای تعیین مزد کارگران بازنگری جدی 

داشته باشند.
حمید حاج اســماعیلی درباره پیشنهاد 
مجلــس مبنی بــر افزایش هر شــش ماه 
یکبار حقوق کارگران و اصلاح شیوه تعیین 
دستمزد ابراز عقیده کرد و گفت: ما باید ساز 
و کار قانونی را مورد بازبینی قرار بدهیم تا از 
این طریق فرانید قانونی امکان تعیین مزد 
متناســب با شــرایط اقتصادی و معیشتی 
خانوارهای کارگری فراهم شود و این راهکار 
نیازمد اشــتراک نظر مجلس و دولت است 
چون دولت قانون را اجرا می کند و مجلس 
باید در امر تدوین قانون به دولت کمک کند 
لذا ماده ۴۱ قانون کار باید اصلاح شود چون 
با شــکلی که این قانون دارد نتوانسته ایم 

معیشت و حقوق کارگران را تامین کنیم.
وی ادامه داد: طی ســالهای گذشته که 
افزایش هزینه ها، مانع اساسی برای تعیین 
دســتمزد کارگران بود بحثهای زیادی در 
خصوص بازنگری جدی دستمزد کارگران 
صورت گرفت. شاید دولت علاقمند نبود که 
مجلس وارد این مباحث شود چون اعتقادش 
این بود که قانون وجود دارد و ســاز و کار 
تعیین دستمزد کارگران بر اساس آنچه که 
در ماده ۴۱ قانون کار پیش بینی شده باید 
بین دولت، کارگــران و کارفرمایان حل و 
فصل شود ولی رفته رفته شرایط اقتصادی 

و اوضاع معیشتی کارگران به جایی رسید 
کــه آنها در تامین نیازهــای اولیه زندگی 
دچار مشــکل شــدند و لذا مجلس با این 

دغدغه ورود کرد.
حاج اســماعیلی با بیان اینکه بخشی از 
مشکل تعیین مزد کارگران به قانون برمی 
گردد، اظهار کرد: قانون در بحث دستمزد 
از صراحت و شفافیت لازم برخوردار نیست 
و امکان اینکه بتوانیم متناســب با نیازهای 
زندگی کارگران دســتمزد را تعیین کنیم 
وجود ندارد؛ بنابراین با توجه به پیشــنهاد 
نمایندگان مجلس اکنون بهترین زمان است 
که دولت و مجلس به صورت مشترک یک 
بازنگری جدی در فرایند تدوین قانون کار 

بــرای تعیین مزد گروههای کارگری انجام 
بدهند.

این کارشناس حوزه کار افزود: این حق 
قانونی کارگران است که وقتی برای کالاهای 
مختلــف در کشــور بر اســاس مجوزهای 
قانونــی، قیمت و تعرفه را تغییر می دهیم،  
حمایتهای مقطعی برای خانوارهای کارگری 
در نظر بگیریم تا بخشی از هزینه هایشان 

جبران شود.
وی درباره دیدگاه عده ای که معتقدند 
مشکل تعیین دســتمزد کارگران به دلیل 
عدم اجرای ماده ۴۱ است و این قانون نیاز 
به اصلاح ندارد، گفت: اگر قانون اجرا نمی 
شود باید دلیلش را ریشه یابی کنیم. وقتی 

بررسی می کنیم می بینیم یکی از علتهایش 
این اســت که در برداشت از فهم ماده ۴۱ 
دچار اختلاف نظر هستیم. شرکای اجتماعی 
اشــتراک نظر خوبی در خصوص این ماده 
ندارند و لذا فرایند قانونی با اشکالاتی همراه 

است که باید برطرف شود.
حاج اسماعیلی ادامه داد: دومین موضوع 
که بعد از اصلاح مکانیسم های قانونی انتظار 
داریم این است که تامین اعتبار لازم برای 

گروههای کارگری صورت گیرد. 
یک سوم مســتخدمین و کارمندان در 
حــوزه دولت یــا نهادهــای حاکمیتی که 
بودجــه پرداخت  از محل  دستمزدشــان 
می شــود قرارداد موقت دارند و مستخدم 

رســمی دولت به شــمار نمــی روند. اگر 
در مقطعی حقوقشــان دچار مشکل شود 
نیازمند حمایتهای خاص دولت هســتند 
لــذا باید ردیف جداگانــه ای را در بودجه 
پیش بینی کنیم تــا در زمانهای خاص به 
 این گروه از کارمندان و گروههای کارگری

 کمک کند.
این کارشــناس حوزه کار خاطرنشــان 
کرد: با توجه به شرایط حاضر در وضعیتی 
نیســتیم که دولت بتواند در مقاطع خاص 
از طریق بودجه این مســاله را جبران کند 
چون در سالهای گذشته نیز با مشکل عدم 
تامین روبــه رو بوده ایم؛ بنابر این بهترین 
راه اصلاح قانون اســت. اگر ساز و کارهای 
تعیین مزد اصلاح شــود این روند با ثبات 
تــر خواهد بود و کارگران مدام در هراس و 

استرس دستمزد نخواهند بود.
حاج اســماعیلی با بیــان اینکه بخش 
زیادی از مشــمولان قانون کار، مستخدم 
دولت هســتند، گفت: بیشــتر کسانی که 
در وزارتخانه ها، دســتگاهها و سازمانها به 
کار گرفته می شوند، مشمول قانون کارند 
و چون ردیف اســتخدامی ندارند، دستمزد 
آنها بــر مبنای مصوبه شــورای عالی کار 
پرداخت می شــود که این امر نشــان می 
دهد دستمزد در شورای عالی کار نسبت به 
 گذشته اهمیت دو چندانی پیدا کرده است

 لذا معتقدم با توجه به آنکه تعداد کارگران 
در کشور نسبت به مستخدمین لشگری و 
کشوری سه برابر اســت، این مساله توجه 
دولت و مجلس را برای حمایت از این طیف 
گســترده و وظایف و تکالیف حاکمیتی که 

بردوش دارند، بیشتر کرده است.

بازنگری جدی در ساز و کار تعیین دستمزد کارگران

 

 

حمیدرضا صالحی
 رئیس کمیسیون 
انرژی اتاق ایران

توسعه، بر مبنای 
آمایش سرزمین

 خبر
  چرا می توان به آینده بورس امیدوار بود؟

آمار و ارقام از بازگشت دوباره بازار سرمایه به روزهای سبز و امیدوارکننده 
خود می گویند؛ البته این بار بورس بر خلاف ماه های ابتدایی ســال، آهسته 
و پیوسته حرکت می کند و همین رشد منطقی در کنار عوامل دیگری مانند 
گزارش های شــرکت ها می تواند اعتماد از دســت رفته سرمایه گذاران را به 

بازار برگرداند.
در پس رشد شارپی شاخص بورس یک ریزش عمیق نهفته بود. به طوریکه 
شــاخص کل در ماه های ابتدایی ســال رشدی چشم گیر و به باور بسیاری از 

تحلیلگران غیرمنطقی داشت و به دو میلیون واحد رسید.
در نهایت در مردادماه بود که اصلاح یا همان ریزش بازار آغاز شد و عمری 
به طول حدود چهار ماه داشت. طی این ریزش شاخص به کانال یک میلیون 
و ۲۰۰ هزار واحد عقب گرد کرد و بیش از ۵۰۰ ســهم بورسی بین ۳۰ تا ۵۰ 

درصد اصلاح قیمت داشتند.
رشد حجم، تعداد و ارزش معاملات طی دو هفته اخیر، نشان از ورود سرمایه 
های جدید به بازر اســت. به طوریکه گفته میشود طی دو هفته گذشته، ۱۰ 
درصد از پول های خروجی از بورس به این بازار برگشــته است. بر این اساس 
در پایان معاملات روز گذشــته بازار ســرمایه، ارزش معاملات به بیش از ۲۲ 

هزار میلیارد تومان رسید.
تعداد معاملات که در اواسط آبان به کمتر از ۵۰۰ هزار معامله رسیده بود، 

اواخر هفته گذشته به بیش از یک و نیم میلیون معامله افزایش پیدا کرد.
این اتفاق درحالی رخ داده است که پیش از این پیش بینی می شد چنانچه 
بایدن برنده انتخابا آمریکا شود، حرکت بازار سرمایه نزولی خواهد شد اما این 
اتفاق رخ نداد. هرچند تا چند روز بعد از انتخابات حرکت شاخص نوسانی بود 

اما در نهایت وزنه تراز به سمت صعود بازار سنگینی کرد.
کارشناسان بر این باورند اعتماد سرمایه گذاران به بازار سرمایه درحال احیا 
است و این بازار با حرکتی آهسته و پیوسته به کانال یک میلیون و ۶۵۰ هزار 

تا یک میلیون و ۷۰۰ هزار واحد بازخواهد گشت.

 خدمات صندوق نوآوری در هفته جاری برقرار خواهد بود
پیرو اعلام تعطیلی دستگاه های اجرایی، صندوق نوآوری و شکوفایی خدمات 
به شرکت های دانش بنیان را به صورت غیر حضوری ارائه خواهد کرد. با توجه 
به اهمیت تامین مالی شــرکت های دانش بنیــان و تاکید صندوق نوآوری بر 
عدم ایجاد اختلال در فعالیت و اقتصاد شرکت ها، این صندوق در هفته جاری 

پاسخگوی شرکت ها و فناوران خواهد بود.
صندوق نوآوری و شــکوفایی اعلام کرد: با عنایت به مصوبه دولت مبنی بر 
رعایت شرایط و دستورات ستاد ملی کرونا، خواهشمند است شرکت های دانش 
بنیان به جای مراجعه حضوری از طریق ســامانه های مجازی درخواست خود 
را پیگیــری کنند. خدمات صندوق نوآوری برقرار بوده و شــرکت ها می توانند 
درخواست های خود را از طریق سامانه غزال و یا به صورت تلفنی پیگیری کنند.

شرکت های دانش بنیان در صورت بروز هر گونه مشکل در پیگیری امور در 
هر یک از بخش های صندوق شرکت ها می توانند با شماره ۰۲۱۴۲۱۷۰۶۱۴ امور 
مشتریان یا شماره ۰۲۱۴۲۱۷۰۵۵۵رسیدگی به شکایات یا در صورت ضرورت 

با شماره ۱۰۳-۰۲۱۴۲۱۷۰۱۰۱ دفتر ریاست، تماس بگیرند.
بر اساس اعلام صندوق نوآوری و شکوفایی، سامانه غزال)پیگیری اینترنتی 
درخواســت ها(  Ghazal.inif.ir، میز پذیرش )پیگیری تلفنی درخواســت ها( 
۰۲۱۴۲۱۷۰۶۱۱ و میز خدمت )پاسخگویی به سوالات شما در خصوص خدمات 

صندوق(:  ۰۲۱۴۲۱۷۰۱۱8 راه های ارتباطی این صندوق با شرکت ها است.

رییس هیئت عامل صندوق تثبیت بازار ســرمایه گفت: روز پنج شنبه 
)۶ آذر ماه( مبلغ یک هزار میلیارد تومان از صندوق توسعه ملی به صندوق 
تثبیت بازار سرمایه واریز شده است.»محمد ابراهیم آقابابایی« اعلام کرد: 
قراردادی که از چند وقت گذشته با موضوع سپرده گذاری صندوق توسعه 
ملی در صندوق تثبیت بازار سرمایه مطرح شده بود با برخی از مشکل ها و 
ابهام ها از طرف صندوق توسعه ملی همراه بود که منجر به تاخیر در زمان 
اجرای آن شــد.وی با بیان اینکه صندوق توســعه ملی قرار شد تا در چند 
بخش منابع را به صندوق تثبیت بازار سرمایه اختصاص دهد، گفت: منابع 
اختصاص داده شده به صندوق تثبیت بازار سرمایه به نوعی تسهیلات است 

که بازپرداخت آن به صورت سالانه و با نرخ بهره ۱۲ درصد است.
آقابابایی خاطرنشان کرد: صندوق توسعه ملی در بخش نخست یک هزار 
میلیارد تومان نزد صندوق تثبیت بازار سرمایه با نرخ سود ۱۲ درصد و به 
مدت پنج ساله سپرده گذاری کرده است که زمان تعیین شده قابل تمدید 
خواهد بود.رییس هیئت عامل صندوق تثبیت بازار سرمایه گفت: این اتفاق 
می تواند برای بازار سرمایه مثبت باشد و در شرایط ضروری، برای افزایش 

نقدشوندگی و بازارگردانی سهام استفاده شود، همچنین صندوق تثبیت بازار 
سرمایه تعهد به بازپرداخت اصل منابع در پایان سررسید و سود حاصل از 
آن را دارد.رییس هیئت عامل صندوق تثبیت بازار سرمایه خاطرنشان کرد: 
صندوق تثبیت بازار سرمایه درخواست رقم بیشتری را به صندوق توسعه 
ملی داده است و در صورت موافقت به زودی مبالغ جدیدی هم واریز خواهد 
شد.وی به تاثیر انتقال این منابع به صندوق تثبیت بازار سرمایه اشاره کرد 
و افزود: این منابع روز پنج شنبه ۶ آذرماه به صندوق تثبیت بازار سرمایه 
واریز شــد و هنوز نقشی در رشد بازار سرمایه نداشته است.آقابابایی اضافه 
کرد: سازمان بورس با تصویب شورای عالی بورس مقرر کرد مبلغ یک هزار 
و ۵۰۰ میلیارد تومان را به صندوق تثبیت بازار سرمایه تخصیص دهد، این 
موضوع که در هفته های قبل محقق شد، منجر به فعالیت صندوق در بازار 
و کمک به بازگشــت روند صعودی به بازار شد.سازمان بورس، صندوقی را 
تحــت عنوان صندوق تثبیت بازار ســرمایه در اختیار دارد که درصدی از 
کارمزد معاملات و درآمد ســازمان به منظور حفظ نقدشوندگی وارد این 
صندوق می شود.نکته قابل توجه برای استفاده از این صندوق ها این است 

که در شرایط عادی و طبیعی بازار نمی توان از منابع این صندوق استفاده 
کرد، بلکه اســتفاده از آن بیشتر برای روزهایی است که اتفاق پیش بینی 
نشــده ای رخ می دهد که به شدت بر روند کوتاه مدت بازار تاثیرگذار باشد 
و قیمت ســهام با کاهش شــدید مواجه  شود، با توجه به وضع پیش آمده 
منابع این صندوق در این موقعیت بنا بر صلاحیت مدیریت، وارد ســمت 
تقاضا در بازار می شــود و از طریق جمع آوری صف های فروش، قیمت ها را 
به ثبات می رسانند.سازمان بورس برای حمایت از بازار در برخی مواقع که 
اتفاق بحرانی در این بازار رخ می دهد و نیازمند نقدینگی می شود از منابع 
موجود در این صندوق اســتفاده می کند و از این طریق، معاملات بازار را 
به ثبات می رســاند.نقدینگی موجود در این صندوق ممکن است از طریق 
صندوق توسعه ملی و صندوق توسعه ارزی تامین شود و در آخر، سازمان 
بورس به واســطه این صندوق ها معاملات بازار را کنترل خواهد کرد، این 
اقدام و اســتفاده از منابع این صندوق نیازمند ارزنده بودن قیمت سهام و 
دور بودن آن ســهم از قیمت حبابی اســت در غیر این صورت نمی توان از 

سهم مورد نظر حمایت کرد.

پذیره نویسی دهمین صندوق سرمایه گذاری جسورانه با سرمایه ۵۰۰ 
میلیارد ریالی در فرابورس آغاز شد.

صندوق جسورانه بورسی »پویا الگوریتم« فعال در حوزه های فناوری 
اطلاعات و ارتباطات، پزشــکی و سلامت، رسانه و سرگرمی و بایو و نانو 
تکنولوژی اســت که با سرمایه ۵۰۰ میلیارد ریال، پذیره نویسی در آن از 

8 آذر ماه آغاز شده و تا ۱۹ آذر ماه سال جاری ادامه دارد.
دوره فعالیت این صندوق ۵ سال است و از طریق کارگزاری های عضو 
شبکه فرابورس ایران امکان مشــارکت در پذیره نویسی فراهم است. هر 
واحد ســرمایه گذاری ۱،۰۰۰،۰۰۰ ریال بوده و حداقل تعداد واحد قابل 
خریداری ۱۰۰۰ واحد است. در این دوره از پذیره نویسی، موسسان ۲۰ 
درصد ســرمایه را تعهد می کنند و مابقی از طریق پذیره نویسی عمومی 

تامین خواهد شد.
صندوق های جســورانه بورســی به عنــوان یکــی از ابزارهای نوین 
سرمایه گذاری با مشــارکت معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و 

نهادهای مسوول بازار سرمایه برای سرمایه گذاری عموم مردم در طرح های 
فناورانه و دانش بنیان از سال ۹۵ طراحی و اجرا شده است.

این صندوق ها سرمایه اشخاصی که به دنبال سرمایه  گذاری در کسب 
و کارهای نوپا )استارتاپ ها( و کسب و کارهای کوچک و متوسط هستند 

و پتانسیل رشد بالایی دارند را مدیریت می کنند. این نوع از سرمایه گذاری 
ها سرمایه گذاری هایی با بازده و ریسک بالا محسوب می شوند.

بــا پذیره نویســی این صندوق، تعداد صندوق های ســرمایه گذاری 
جســورانه به ۱۰ صندوق افزایش یافت که با توجه به پذیره نویسی یک 
صندوق ســرمایه گذاری خصوصی، مجموع ســرمایه این صندوق ها به 
۴۲۵۰ میلیارد ریال افزایــش می یابد. همچنین از مجمع مذکور از یک 
سال گذشــته ۳ صندوق سرمایه  گذاری جسورانه و یک سرمایه گذاری 
خصوصی با مجموع ســرمایه ۲۷۰۰ میلیارد ریال پذیره نویسی شده اند 
که از این میان، ۲ صندوق سرمایه گذاری جسورانه با مشارکت صندوق 
نوآوری و شکوفایی تاســیس شده اند.بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی 
معاونت علمی، همچنین ۳ صندوق سرمایه  گذاری جسورانه و ۳ صندوق 
ســرمایه گذاری خصوصی با مجموع سرمایه ۱8۰۰۰ میلیارد ریال موفق 
به اخذ موافقت اصولی شــده اند که با پذیره  نویســی آن ها سرمایه این 

صندوق ها جهش قابل توجهی خواهد یافت.

جدیدترین آمار منتشــر شده از سوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( نشان می دهد که برآورد قاچاق 
ســیگار در هفت ماهه اول امسال نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل 8.۹ درصد افزایش و بعد از مدت ها در ســال 
جاری میزان افزایش قاچاق سیگار تک رقمی شده است.

بر اساس این آمار در هفت ماهه اول امسال ۳۰ میلیارد 
و ۲۰۰ میلیون نخ ســیگار تولید شده که نسبت به تولید 
۳۱ میلیارد نخ در هفت ماهه اول سال گذشته ۲.۶ درصد 

کاهش داشته است.
در پی این کاهش تولید و با توجه به اینکه میزان مصرف 
در این هفت ماه ۳۷ میلیارد و ۹۱۰ میلیون نخ برآورد شده، 
برآورد قاچاق ســیگار هم با 8.۹ درصد افزایش، از شش 
میلیارد و ۹۶۰ میلیون نخ سیگار در هفت ماهه اول سال 
قبل به هشت میلیارد و ۹۱۰ میلیون نخ سیگار در مدت 

مشابه امسال رسیده است.
روند قاچاق سیگار در ســال گذشته کاهشی بود، به 
طوری که در کل ســال گذشــته برآورد وزارت صمت از 
میزان قاچاق ســیگار نسبت به ســال ۱۳۹۷ حدود ۳۹ 
درصد کاهش یافته بود، اما در ســال جاری با مشکلاتی 
کــه به دلیل  عدم تخصیص ارز بــرای واردات مواد اولیه 

در زمینه تولید این محصول ایجاد و منجر به توقف تولید  
تولید در هشت واحد از ۱۵ واحد تولید محصولات دخانی 
شد، قاچاق سیگار رو به افزایش گذاشت،  تا جایی که در 

اردیبهشت امسال برآوردها از میزان قاچاق سیگار نزدیک 
به دو برابر دو ماهه اول سال ۱۳۹8 بود.

با این حال به نظر می رســد هر چند هنوز برآوردها از 

میزان قاچاق ســیگار بیش از سال گذشته ایت،  اما طی 
ماه های گذشــته با افزایش تولید سیگارَ، میزان افزایش 

قاچاق سیگار نیز کمتر شده است.

 افزایش ۴2 درصدی صادرات سیگار
این در حالی اســت که آمارها نشان می دهد از ابتدای 
امســال تا پایان مهر ماه صادرات ســیگار با افزایش ۴۲ 
درصدی به ۷۱ میلیون نخ رســیده اســت. این در حالی 
است که صادرات سیگار در مدت مشابه سال گذشته ۵۰ 

میلیون نخ بوده است.
بر اســاس اعلام انجمن تولیدکنندگان، واردکنندگان 
و صادرکنندگان محصولات دخانی، ۷۰ درصد مواد اولیه 
محصولات دخانیات از طریق واردات تامین می شــود که 

عمده آن مربوط به توتون است. 
همچنین این صنعت ۵۰ هزار نفر اشــتغال مستقیم، 
۱۰۰ تا ۱۵۰ هزار نفر اشــتغال غیرمســتقیم در بخش 
توزیع، کشــاورزی و حمل و نقل دارد و نیاز ســالانه آن 
 بــرای واردات مــواد اولیه  ۳۰۰ میلیون یورو اســت. از 
طرف دیگر این صنعت سالانه ۴۰۰۰ میلیارد تومان درآمد 

مالیاتی دارد.

واریز هزار میلیارد تومان از صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت بورس 

آغاز پذیره نویسی دهمین صندوق جسورانه در فرابورس

افزایش قاچاق سیگار تک رقمی شد!

 تشکیل تعاونی مسکن ویژه قالیبافان
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دستباف از تشکیل تعاونی مسکن ویژه قالیبافان خبرداد و گفت: قالیبافانی که نیاز به صدور یا تمدید کارت قالیبافی دارند بدون مراجعه حضوری و به صورت آنلاین می توانند درخواست خود 
را در ســایت اتحادیه ثبت و کارت قالیبافی دریافت کنند.عبداله بهرامی اظهار کرد: طی مکاتباتی که با اداره کل تعاون اســتان تهران داشــتیم مقرر شد به منظور تامین مسکن و خانه دار شدن بافندگان فرش، اولین تعاونی مسکن 
اختصاصی برای قالیبافان در استان تهران تشکیل شود که پس از راه اندازی آن را به شکل تعاونی فراگیر در سطح کشور گسترش داده و از زمینهایی که می توان به صورت ملی در اختیار گرفت برای ساخت و ساز استفاده خواهیم کرد.

به گفته وی، با توجه به آنکه تاکنون هیچ پروژه مسکنی برای قالیبافان در سطح کشور تعریف نشده و ساخت مسکن برای قالیبافان مغفول مانده بود، تشکیل این تعاونی گام بزرگی در جهت حل مشکل مسکن قالیبافان خواهد 
بود. مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دستباف تصریح کرد: متقاضیانی که عضو اتحادیه هستند و کارت قالیبافی دارند، می توانند با مراجعه به سایت اتحادیه به طور آنلاین و بدون حضور فیزیکی ثبت نام کنند تا پس از تشکیل 
تعاونی و خرید زمین فاز ســاخت مســکن آغاز شــود.بهرامی ادامه داد: پروژه دیگری که در دســت اقدام است، تحویل ۴۰۰ واحد مسکونی به قالیبافان در ماهدشت کرج است که قبلا برای ثبت نام به متقاضیان فراخوان داده بودیم 
و بخشی از واحدها واگذار شد و برای مابقی واحدها که آماده تحویل است، پس از اتمام محدودیتهای کرونایی اقدام خواهد شد.مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دستباف از امکان صدور کارت قالیبافی به شکل اینترنتی خبر 
داد و گفت: با توجه به شرایط کرونا و به منظور رعایت پروتکل های بهداشتی نیازی به مرجعه حضوری افراد نیست و قالیبافانی که نیاز به صدور یا تمدید کارت قالیبافی دارند می توانند به شکل مجازی و آنلاین به سایت اتحادیه 

مراجعه و درخواست خود را ثبت کنند. داشتن کارت قالیبافی در بحث بیمه قالیبافان موثر است و پس از صدور کارت به کدپستی افراد ارسال می شود.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/09/10

شماره : 963

کارشــناس اقتصادی با اشــاره به خبر 
شناســایی ۲۴ هزار میلیــارد تومان فرار 
مالیاتــی گفــت: در صورت عدم بررســی 
تراکنش های حساب های بانکی، رانت خواری 

و مفاسد اقتصادی ادامه خواهد یافت.
مهدی خوشــخوی، کارشــناس مرکز 
مطالعات و بررسی های راهبردی دبیرخانه 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام در برنامه 
رادیویی تراکنش با اشاره به شناسایی ۲۴ 
هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی با بررســی 
تراکنش های بانکی گفت: در صورت عدم 
بانکی،  تراکنش های حســاب های  بررسی 
رانت خــواری و مفاســد اقتصــادی ادامه 

خواهد یافت.
وی گفــت: متأســفانه در کشــور مــا 
مســائل بدیهی در حوزه سیاست گذاری و 
قرار می گیرد.  تصمیم گیری مورد غلفــت 
یکی از این موضوعات مسئله شفاف سازی 
مبــادلات و تراکنش های بانکی اســت که 
می تواند در شــفافیت کل اقتصاد کشــور 

تأثیرگذار باشد.
وی بــا بیان اینکه نیمی از اقتصاد ایران 
غیر شفاف اســت، اظهار داشت: متأسفانه 
اطلاعــات دقیقی در حوزه اقتصاد کشــور 
وجود ندارد و بســیاری از داده های موجود 
نیز ناقص هســتند؛ علاوه بر این هیچکدام 
از تبادلات مالی به صورت سیستمی ثبت 
نمی شــود کــه یکی از مصادیــق آن عدم 
بررســی تراکنش های بانکی است که خود 
زیرساخت لازم برای اصلاح سیاست گذاری 

اقتصادی در کشور است.
این کارشــناس مرکز مطالعات راهبری 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشــاره 
به عدم شفافیت تراکنش های بانکی گفت: 
اگر با یک بررسی مقدماتی ۲۴ هزار میلیارد 
تومان فرار مالیاتی کشف می شود می توان 
پیش بینی کرد که با بررســی های بیشتر و 
دقیق تر حجم زیادی از تخلفات کشف شده 
و در نتیجه آن ها درآمدهای دولت افزایش 

خواهد یافت.
خوشخوی افزود: کشف فرار مالیاتی چند 
هزار میلیارد تومانی متعلق به دوره خاصی 
نیست و مربوط به مجموع فرارهای مالیاتی 
افرادی می  شود که تراکنش های آن ها مورد 

بررسی قرار گرفته است.
ساختار غیرشفاف اقتصاد کشور نیازمند 

یک شوک نظارتی است

اشــاره  با  اقتصادی  کارشــناس  ایــن 
بــه متخلفــان مالیاتی و دیگــر مخالفان 
بانکی، گفت: طبیعتاً  تراکنش های  بررسی 
بســیاری از ســودجویان به منظور پنهان 
کردن فعالیت های خود مایل نیســتند که 
تراکنش های بانکی شــفافیت پیدا کند و 
این مسئله را محل مناقشه قرار می دهند.

وی در همین رابطه ادامه داد: البته باید 
کمی پیچیده تر این موضوع را بررسی کرد، 
زمانی که ســاختار اقتصادی در یک تعادل 
نامناســب قرار می  گیرد، اکثر افراد دخیل 
در این شرایط اقدامی برای شفافیت انجام 
نمی دهند و در مجمــوع این تعادل منفی 
حفظ شده و به ضرر سیستم ادامه می یابد 
و بــدون وجود یک شــوک بزرگ، اصلاح 

وضعیت فعلی امکان پذیر نخواهد بود.

بررســی  اهمیت  مســئولان   
تراکنش های بانکی را جدی نمی گیرند

خوشــخوی با انتقاد از اینکه بســیاری 
از مســئولان در مــورد عــدم شــفافیت 
تراکنش های بانکی احســاس خطر نکرده 
و این مســئله را جــدی نمی گیرند، گفت: 
شــرط لازم برای وجود یک اقتصاد سالم 
شفافیت است البته شفافیت به معنای عدم 
رعایت مســائل امنیتی و محرمانه نیست. 
اگر شفافیت بر اقتصاد کشور حاکم نشود، 
رانت خواری و مفاسد اقتصادی ادامه خواهد 
یافت. این مسئله مختص به کشور ما نبوده 

و در همه سیستم های اقتصادی جهان نیاز 
به کنترل و شفافیت وجود دارد.

وی با تأکید بر اهمیت رصد تراکنش های 
ریالــی برای جلوگیــری از انجام معاملات 
غیــر قانونی ارزی، گفت: لازمــه مقابله با 
پولشــویی و فعالیت های مخرب اقتصادی 
رصــد تراکنش های ریالی اســت؛ چرا که 
اولین و مهمترین اطلاعات مورد نیاز برای 
افراد بررسی حساب های  کشــف تخلفات 

بانکی آن ها است.

 رصــد تراکنش هــای ریالــی 
زیرساخت لازم برای مقابله با پولشویی

این کارشــناس مرکز مطالعات راهبری 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام ادامه داد: 
اگر این اطلاعات بررسی نشود نمی توان با 
هیچ ابزار دیگری از فعالیت های پر ریسک 

اقتصادی جلوگیری کرد. 
همچنین در کنار استفاده از زیرساخت 
بررســی تراکنش های بانکــی می توان از 
ابزارهای مکمل برای ایجاد شفافیت و کشف 

فعالیت های مانند پولشویی استفاده کرد.
خوشــخوی با اشاره به نقش بانک ها در 
جلوگیری از فعالیت  های مخرب مالی گفت: 
بانک مرکزی با تصویــب و ابلاغ مصوبات 
گوناگــون، بانک های کشــور را مکلف به 
نظارت بر مشتریان خود می کند اما باید به 
این موضوع اشاره کنیم که اهرم های فشار 
بانک مرکزی برای اجــرای مصوبات خود 

توسط بانک ها ضعیف است.
وی ادامه داد: متأســفانه بانک مرکزی 
در مقابل فعالیت های شــبکه بانکی کشور 
منفعل بوده و در واقع اشــراف کافی برای 
رصــد فعالیت های آن ها را ندارد. به عنوان 
مثال عمده تراکنش هایی که باید مورد رصد 
و بررسی قرار گیرد جزء تراکنش های درون 
بانکی است که بانک مرکزی تاکنون امکان 
نظارت بر این نــوع از تراکنش های درون 

بانکی نداشته است.

 لزوم نظارت برخط بانک مرکزی 
بر تمامی تبادلات بانکی

این کارشــناس اقتصادی بــا تأکید بر 
اهمیت بررسی تمام تراکنش های مشکوک 
در شــبکه بانکی، اظهار داشت: در شرایط 
فعلــی نمی تــوان رعایت قوانیــن ابلاغی 
توسط بانک ها را مورد سنجش قرار داد و 
باید وضعیتی ایجاد شود که بانک مرکزی 
به صورت برخط بتواند تمامی فعالیت ها و 
تراکنش هــای بین بانکی و درون بانکی را 

مورد رصد قرار دهد.
به گفته خوشــخوی بانک هــا معمولاً 
جزء نهادهای پرریسک اقتصادی محسوب 
می شــوند و در معرض انجام فعالیت های 
مخرب برای اقتصاد کشور هستند و بانک 
مرکزی باید شــهامت برخورد با تخلفات 

بانکی را داشته باشد.
وی با بیــان اینکه تنها با نظارت جدی 

سیســتمی می تــوان بخــش فعالیت های 
مشکوک تراکنش های ریالی را کشف کرد، 
گفت: اقدامات مشــکوک در تراکنش های 
ریالی اهمیت گســترده ای برای جلوگیری 
از فــرار مالیاتی دارند؛ اما تعریف نهادهای 
نظارتــی و بانــک مرکــزی در ایــران از 
تراکنش های ریالی بســیار محدود بوده و 
معمولاً بــه میزان تراکنش هــای بانکی و 
اعمال بررســی ها برای سقف مشخصی از 

تراکنش ها اکتفا می شود.

فعالیت هــای  از  جلوگیــری   
ســوداگرانه با بررســی حساب های 

بانکی افراد
این کارشــناس مرکز مطالعات راهبری 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام ادامه داد: 
بایــد ســاختار یکپارچه و واحــدی برای 
بررســی تراکنش های بانکی ایجاد شود و 
تمام حساب های بانکی از نظر فرار مالیاتی 

و پولشویی مورد بررسی قرار گیرند.
وی با اشــاره به اهمیت تناسب فعالیت 
شــغلی افراد و میزان تراکنش های بانکی 
آن هــا گفــت: بســیاری از فعالیت هــای 
متعدد  بانکی  در حســاب های  سوداگرانه 
افراد انجام می شــود و بسیار از سفته بازان 
بدون داشــتن فعالیت اقتصادی مشــروع 
اقــدام به جا بــه جایی مبالــغ زیاد پول 

می کنند.
خوشــخوی در پایان با تأکید بر اهمیت 
استفاده از ابزارهای سیستمی برای بررسی 
و آنالیز حساب های بانکی گفت: نمی توان 
با روش های دستی و منسوخ شده اقدام به 
بررسی و رصد تراکنش های ریالی کرد چرا 
که در این صورت می توان عوامل انســانی 
را از بررســی صحیح و شــفاف تراکنش ها 

منحرف کرد.
رئیس کل بانک مرکزی اخیراً در نشست 
دوره ای با مدیران عامل بانک ها و موسسات 
اعتباری بــا تاکید بر ضرورت رعایت همه 
جانبه ضوابط مبارزه با پول شــویی اعم از 
ســقف های مجاز تراکنش و هویت سنجی 
مشتریان توسط بانک ها، گفت: »در شرایط 
کنونی نظام پولی و ارزی کشــور از طرف 
کسانی که تخلف های تراکنشی دارند مورد 
صدمــه قرار گرفته اســت. رعایت ضوابط 
پول شــویی امکان التهاب آفرینی در بازار 

ارز را از سفته بازان می گیرد.«

لزوم رصد سیستمی تراکنش های ریالی توسط بانک مرکزی 

حوزه سیاسی ایران دچار بیماریِ درخودماندگی، یا اختلال طیف اوتیسم شده 
اســت. بنا به تعریف، این بیماری باعث ایجاد مشکل و مانع در تعامل و ارتباطات 
اجتماعی شــخص می شود و نقصی ایجاد می کند که می تواند منجر به ناتوانی در 
 )autism( حل مسئله، برنامه ریزی و... شود؛ بارزترین نشانه اختلال طیف اوتیسم
انجام الگوهای محدود و تکراری رفتاری اســت؛ افرادِ دچار آن معمولا نســبت به 
یک موضوع خاص تمرکز و علاقه ای ویژه  به خرج می دهند و از سایر مسائل غافل 
می مانند، در نتیجه توانایی های عملکردی آنها از بسیار ضعیف تا بسیار قوی متغیر 
است.نشــانه های ناتوانی در حل مســئله و برنامه ریزی، کاملا در قوه های مقننه و 
مجریه مشهود است؛ برای مثال کافی است فقط به طرح دوفوریتی »الزام دولت به 
تثبیت قیمت ها و کنترل تورم« یا ممنوعیت افزایش قیمت ها که اخیرا در مجلس 
در دستور کار برخی نمایندگان قرار گرفته، توجه کنیم. در متن توجیهی، منظور 
از ارائه طرح نیز »رفع فقر بالفعل و نیز دفع فقر بالقوه و نیز زدودن جلوه های خشن 
فقر« آمده اســت. جدا از اینکه گذراندن یک قانون برای تثبیت قیمت ها و کنترل 
تورم، مانند تازیانه بر دریا زدن برای مهار آن است، افزایش کنونی قیمت ها ناشی 
از یک بحران ســاختاری اقتصادی اســت که خود برآمده از ناتوانی در ارائه الگو و 
برنامه توســعه و نبودِ اراده در حوزه سیاسی برای »حل مسئله«، با تشکیل دولت 
توسعه بخش )developmental state( در چند دهه پس از جنگ تحمیلی است. 
در این چند دهه، دو الگوی »محدود و تکراری رفتاری« در حوزه اقتصاد، باعث ایجاد 
شکل بندیِ اقتصادی- اجتماعی نوفئودال در ایران و در نتیجه تورم بالا و بدتر از آن 
بالاترین مقادیر »شــاخص نکبت« )مجموع درصد بی کاری و تورم( در جهان شده 
است. در یک سو، طرفداران انحصار قدرت و ثروت در شکل یک دولت رانتیر هستند 
که بنا به خصلت خود به توزیع » تمرکز و علاقه ای ویژه  به خرج« می دهند، اقتصاد 
را به »بردن نفت بر ســر سفره مردم« خلاصه کرده و درپی خودکفایی انزواجویانه 
)autarky( هستند، بدون آنکه برنامه ای اولیه برای توسعه درون زا و برون نگر داشته 
باشــند و در غیاب این برنامه و در دشــمنی با آن، حتی دست به انحلال سازمان 
برنامه زدند تا نزدیک به ۷۰۰ میلیارد دلار را بدون افزودن حتی یک اشــتغال در 

دوره ۱۳8۵-۱۳۹۰ بر باد دهند.
در ســوی دیگرِ این ثنویت، طرفداران انحصار قدرت و ثروت در دست خود به 
عنوان حامیان صاحبان سرمایه یا تولید هستند که هرچند بر بازار آزاد و باز و دولت 
حداقلی »تمرکز و علاقه ای ویژه  به خرج« می دهند، اما در عمل فقط بازار انحصاری 
و رانتی ایجاد کرده اند. این جناح نیز در قوه مجریه، در غیاب برنامه ای اولیه برای 
توسعه درون زا و برون نگر توسط یک دولت کارآمدِ توسعه بخش، حتی از برقراری 
»تعامل و ارتباطات« لازم برای عرضه کالاهای اساسی با ارز دولتی توزیع شده باز 
مانده  و موجب تورم افسارگسیخته ای شده اند که می گویند دلیل آن را فقط باید 
از آمریکا پرســید! در ادامه فقط به یکی از دلایل اصلی »فقر بالفعل« می پردازیم 
تا دریابیم سخن گفتن از هدف »رفع فقر بالفعل و نیز دفع فقر بالقوه و نیز زدودن 
جلوه های خشن فقر« با تازیانه زدن بر امواج قیمت ها، چرا جلوه ای از ناتوانی در حل 
مسئله و انجام الگوهای محدود و تکراری رفتاری است: نظام بهره برداری کشاورزیِ 
متکی به خرده مالکی در ایران، پیرو سرمشق کهنه خرده بورژوایی حاکم بر توسعه 
آن، به شدت ایجادکننده فقر، ازدیاد مهاجرت و تخریب کننده محیط زیست شده که 
این تخریب خود موجب فقر و مهاجرت بیشتر خواهد شد. کافی است بدانیم بالغ بر 
8۴ درصد بهره برداری های کشاورزی فاقد مساحت مطلوب اقتصادی و فنی هستند؛ 
در دهه های اخیر با افزایش ساخت وسازهای غیرمجاز، بیش از یک میلیون هکتار 
از اراضی کشــاورزی تغییر کاربری یافته است و سالانه ۲۰۰ هزار هکتار از اراضی 
کشاورزی تفکیک و افراز شده و کوچک و کوچک تر می شود و امکان مکانیزاسیون 
و فعالیت های فنی و علمی را غیرعملی و شــرایط را برای تغییر کاربری تســریع 
می کند؛ از 8۶ درصد منابع تجدیدپذیر آبی در ایران برداشت می شود، درحالی که 
حد مجاز آن ۴۰ درصد اســت؛ در سه دهه گذشته میانگین شوری آب ۱.۷ برابر 
شــده و علت اصلی آن برداشت بیش اندازه از سفره های آب زیرزمینی با بیش از 
۴۰۰ هزار حلقه چاه عمیق مجاز و ۳۰۰ هزار غیرمجاز است؛ در ایران با یک متر 
مکعب آب تنها ۵۰۰ گرم گندم تولید می شود، اما میانگین جهانی آن ۹۳۰ گرم 
است؛ درحال حاضر ۲.۲۵ برابر بیش از ظرفیت مجاز از مراتع بهره برداری می شود.

این مسائل و تغییرات اقلیمی باعث شده به جز مهاجرت پیوسته جوانان روستایی 
اکنون کشــور در خطر تخلیه کامل روستاهای کوچک کوهستانی با بیش از سه 
میلیون نفر اســت. این روســتاییان از تله فضایی فقر روستایی فرار کرده و به تله 
فضایی فقر شهری یا اسکان غیررسمی در حاشیه شهرها روی می آورند. به علاوه 
بهره وری بسیار پایین و ترکیب نادرست تولید، از یک سو باعث کمبود شدید تولید 
مواد اســتراتژیک )مانند خوراک دام و طیور( و وابستگی نزدیک به ۶۰ درصدی 
امنیت غذایی به خارج و ازبین رفتن تنوع تولید کشاورزی در روستا شده است. در 
نتیجه یک تحریم کوتاه مدت، درحالی که همه دولت ها ادعای خودکفایی شان تا فلک 
می رسید، نرخ تورم نقطه ای گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« را 
در آبان ماه ۹۹ به ۵۶.۶ درصد رساند، درحالی که نرخ تورم کل ۴۶.۴ درصد بوده 
است. یعنی با شگفتی بسیار، تحریم بر قیمت مواد خوراکی، بیش از غیرخوراکی 
)که تولیدشان بسیار بیشتر به خارج وابسته است( تأثیر گذاشته است و شگفت آورتر 
اینکه تأثیر آن بر روســتا )نرخ تورم ۵۰.۳ درصد( بیشتر از شهر )نرخ تورم ۴۵.۷ 
درصد( بوده است، چراکه بر اثر ازبین رفتن تنوع تولید کشاورزی در روستا، بخش 
عمده مصرف مواد خوراکی روســتاییان از شــهر تأمین می شــود و حمل ونقل و 
خرده فروشــی آنها را گران تر می کند.پس برای ازمیان برداشتن یک عامل اساسی 
فقر بالفعل و بالقوه، ضروری اســت نظام بهره بــرداری دهقانیِ خرده مالکی ایران، 
دگرگونی بنیانی و ساختاری در جهت یک نظام  بهره برداری  جمعی، زنجیره ای و 
شــبکه ای و نیز تنوع بخشی به اقتصاد روستایی بیابد. بی تردید روستا )ده( هسته  
فعالیت جماعت پایه )Community-Bas(  توســعه کشــاورزی و روستایی است؛ یا 
سرمشق نوین نظام بهره برداریِ آن، جماعت بنیان یا دِه بنیان است. این مهم نه با 
خودکفایی انزواجویانه و نه با بازاری کردن اقتصاد روســتایی ممکن می شود، بلکه 
خود محتاج دانش بنیان شــدنِ درون زا و برون نگر اقتصاد شهری، با همراهی یک 
سیاست اجتماعی و زیست محیطی فراگیر در چارچوب برنامه هایی است که بتواند 
بین رشد پایدار اقتصادی با عدالت اجتماعی و حفظ و ارتقای زیست بوم، رابطه ای 
هم افزا ایجاد کند. در آســتانه تدوین برنامه هفتم توسعه، تنها داشتن اراده برای 
تدوین چنین برنامه هایی است که می تواند از تعمیق و غیرقابل بازگشت شدنِ بحران 
اقتصادی، اجتماعی و زیســت محیطی جلوگیری کند. برای آن هم حوزه سیاسی 
بایــد از »الگوهای محدود و تکراری رفتاری« خود دســت بردارد. به علاوه برخی 
»عملکردهای قوی«، مانند برخی فناوری پیشرفته و ساختمان سدهای بزرگ اما 
ناموفق برای بهره برداری بهینه از آب های ســطحی یا پروژه های بنایی بزرگ اما 
ناموفق برای فقرزدایی مانند مسکن مهر و...، باعث پنهان شدن انبوه »عملکردهای 
ضعیفش« و تمایل برای به کارگیری مدیران پروژه های بزرگ و ساختمانی در حوزه 
سیاسی نشود. این مطلب را نوشتم تا به حوزه سیاسی، بیماری خوددرماندگی اش 
را گوشزد کنم. بدون  شک این بیماری تنها با رجوع حوزه سیاسی به انجمن های 
مدنی، صنفی و تخصصی و روشــنفکران جامعه مدنــی، برای تدوین یک  برنامه 
توســعه بخش و پیروی از نسخه آن با وفاق اجتماعی و سیاسی قابل درمان است. 
امــا یکی از خصایص این بیماری، ناآگاهی به آن و حتی در صورت آگاهی، وجود 
»مشکل و مانع در تعامل و ارتباطات اجتماعی« برای درمانش است؛ انجمن های 
مدنی، نباید منتظر پیش قدمی حوزه سیاسی بمانند و خود باید برای تدوین یک  
برنامه توسعه بخشِ بدیل اقدام کنند؛ به خصوص که بیماری خوددرماندگی مسری 

است و با اندکی غفلت، از حوزه سیاسی به مدنی راه می یابد!

 

»مرتضی عزتی« اقتصاددان ضمن برشمردن تبعات لیست سیاه کارگروه 
ویژه اقدام مالی به ایرنا گفت: اگر مشمول تحریم های آمریکا باشیم می توانیم از 
طریق یک کشور دیگر مبادله برقرار کنیم اما وقتی در لیست سیاه قرار گرفتیم 

دیگر چنین مبادلاتی با کشورهای دیگر امکان پذیر نیست.
»لعیا جنیدی« معاون حقوقی رئیس جمهوری روز هفتم آذرماه در پاسخ به 
پرسش خبرنگاران درباره سرنوشت لوایح مربوط به FATF گفته است: رسیدگی 
به لوایح چهارگانه رها نشــده است؛ یک کارگروه مشترک با نهادهای ذی ربط 

تشکیل خواهیم داد تا برای ادامه کار به توافق برسیم.
تحولات جدید سیاسی و بین المللی باعث شده تا بار دیگر موضوع پیوستن 

به کارگروه ویژه اقدام مالی مورد توجه ناظران و رسانه ها قرار گیرد.
در آخریــن مجمع عمومی گروه ویژه اقدام مالــی یا همان FATF تصمیم 
گرفته شد که ایران همچنان در لیست سیاه باقی بماند و این کارگروه قرار است، 
محدودیت های ســخت تری را بر کشــورهایی که در زمینه پولشویی و تأمین 

تروریسم همکاری نمی کنند، اعمال کند.
ایران از سال ۲۰۱۶ از لیست سیاه FATF خارج شده بود و با همکاری هایی که 
انجام شد، اقدامات مقابله ای این نهاد بین المللی علیه کشورمان به تعلیق درآمد. 
این کارگروه به ایران ۶ بار فرصت داد تا قوانین و مقررات مربوط به FATF را که 
مهم ترین آن مبارزه با پولشویی و تروریسم است بپذیرد اما دو لایحه پالرمو و 
CFT در ایران نهایی نشــد و به همین دلیل، براساس تصمیم گروه ویژه اقدام 
مالی در اواخر سال گذشته ایران به طور رسمی وارد لیست سیاه FATF شد و تا 
به امروز هم حضور ایران در کنار کشورهایی مانند کره شمالی در لیست سیاه 
تمدید شده است. این در حالی است که کشورهایی مانند پاکستان در لیست 
خاکستری قرار دارند.کشورهای حاضر در لیست سیاه هزینه هایی را متحمل 
می شوند که پیداترین آن، تحریم هر گونه نقل و انتقال پولی و مالی با کشورهای 

عضو این FATF است که تقریباً تمام کشورها عضو آن هستند.
»مرتضی عزتی« کارشناس اقتصادی درباره هزینه ها و خسارات نپیوستن به 
FATF گفت وگویی با ایرنا داشته و تمدید حضور ایران در لیست سیاه را یک زیان 
عمومی دانسته است.عزتی با بیان اینکه در حال حاضر تقریباً تمام کشورهای دنیا 
عضو FATF هستند، اظهار داشت: وقتی کشوری در لیست سیاه قرار می گیرد از 

نظر اعضای FATF به معنی ممنوعیت تمام معاملات و مبادلات بانکی با سیستم 
بانکی و مالی کشورهای عضو است.وی با تاکید بر اینکه کشورهای عضو متعهد 
به اجرای تمام دستورات این کارگروه هستند، گفت: هدف اصلی این کارگروه 
مبارزه و جلوگیری از پولشــویی است و به تعبیری دیگر در کنار این مبارزه و 
مقابله با پولشویی، از مبادلات مالی که از نظر جهانی معقول نیست جلوگیری 
می کند مانند تأمین مالی گروه های تروریستی و گروه هایی دنیا آنها را به عنوان 
تروریست می شناسد.این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: از طرف دیگر تمام 
اطلاعات مبادلات مالی کشــورها در سیستم FATF ثبت می شود. بنابراین اگر 
کسی عضو این گروه ویژه اقدام مالی شود ملزم خواهد بود که سیستم بانکی را 
به سیستم FATF متصل و تمام اطلاعات آن را منتقل کند.به گفته عزتی، اگر 
کشــوری در لیست سیاه قرار بگیرد به معنای تحریم تمام نظام بانکی توسط 
کشورهای عضو FATF است که این خود پدیده منفی برای رشد اقتصادی کشور، 
مبادلات خارجی و هر گونه نقل و انتقالات پولی است.وی افزود: به عبارت دیگر 
با نپیوستن به FATF خودمان را مشمول تحریم بانکی کرده ایم که باعث شده هر 
چیزی را که از کانال بانکی می خواهیم مانند نقل و انتقالات پولی برای خرید و 
فروش، با مشکل مواجه کنیم البته این طور نیست اصلاً امکان مبادله نباشد اما 
دشوار و پرهزینه بوده و خواهد بود.این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: لیست 
سیاه FATF به معنای تحریم های بین المللی است و نه فقط تحریم کشور آمریکا. 
FATF یک کنوانســیون بین المللی اســت که تمام کشورها عضو آن هستند و 

خــود را ملزم و متعهد به اجرای مفاد آن می دانند، بنابراین موضوع دیگر فقط 
تحریم های آمریکا نیست.

عزتی افزود: اگر مشــمول تحریم های آمریکا باشیم می توانیم از طریق یک 
کشور دیگر مبادله برقرار کنیم اما وقتی در لیست سیاه قرار گرفتیم دیگر چنین 

مبادلاتی با کشورهای دیگر امکان پذیر نیست.
وی گفت: در این شرایط رشد اقتصادی افت می کند، واردات کالا با دشواری 
انجام می شود و اساساً امکان واردات یک سری از کالاها وجود ندارد. در شرایط 
سخت تر امکان واردات کالای اساسی، دارو، تجهیزات پزشکی و حتی قطعات و 
لوازم دستگاه و ماشین آلات مصرفی خانوار و کارخانه ها هم وجود ندارد. این روند 
باعث می شود، دسترسی مردم به کالاهای مورد نیاز کم شود و امکان دسترسی 
وجود نداشته باشد و از طرف دیگر ممکن است فشار بر روی قیمت انواع کالا 
بیاورد و قیمت آن را افزایش دهد.این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: وقتی با 
دشواری در مبادلات مواجهیم، مجبور می شویم از راه های دیگری استفاده کنیم 
که هزینه های مبادله را افزایش می دهد. این روند واردات کالا را ســخت و در 
نهایت باعث رشد نرخ تورم می شود و مشکلات دیگری برای تولیدکنندگان ایجاد 
می کند. این عوامل دست به دست می دهند و رشد اقتصادی کاهش می یابد و 
به دنبال آن نرخ بیکاری بالا می رود. در نتیجه درآمد مردم آسیب می بیند و این 
یک زیان عمومی است.عزتی تاکید کرد: البته باید این نکته را هم بگوییم که 
نپیوستن به FATF در شرایط تحریم ممکن است، دسترسی آمریکا به اطلاعات 
مبادلاتی را ایران سخت کند. توجیه عمده مخالفان این است که با عضویت در 
این کنوانسیون اطلاعات مبادلاتی راحت تر و بیشتر در اختیار آمریکا قرار می گیرد 

و آمریکا بیشتر می تواند طرف های مبادلاتی ایران را تحت فشار قرار بدهد .
وی ادامه داد: اگر به FATF بپیوندیم ممکن است چنین هزینه هایی را برای ما 
ایجاد کند البته هزینه های نپیوستن قطعی است اما این هزینه ها احتمالی. اگر 
بتوانیم به صورت قوی عمل کنیم و اطلاعات مبادلات مالی ثبت و ضبط نشود 
می توانیم این هزینه احتمالی را کاهش و به صفر نزدیک کنیم.این کارشناس 
اقتصادی درباره امکان خروج دوباره ایران از لیست سیاه اظهار داشت: هر زمان 
هر کشــوری شرایط مورد نظر FATF را فراهم کند می تواند به این کنوانسیون 

بپیوند و در این رابطه محدودیت و محرومیت چند ساله ای وجود ندارد.

رصد بازار خودرو توسط خبرنگار ایرنا نشان می دهد 
که ریزش  قیمت خودروهای خارجی در بازار ادامه داشته 
و حتی در برخی مدل ها به بیش از سه میلیارد تومان نیز 
رسیده است؛ به اعتقاد کارشناسان به دلیل رکود حاکم 
و انتظارات شکل گرفته مبنی بر کاهش بیشتر قیمت ها، 

ریزش ها ادامه دار خواهد بود.
ســایت های خودرویی و آگهی های درج شــده در 
کانال های واتســاپی، تلگرامی و اینستاگرامی حاکی از 
این است که هر دستگاه بی. ام. و ۷۳۰ که در حدود ۲۰ 
روز گذشته و پیش از تعطیلات کرونایی تا ۹.۵ میلیارد 
تومان قیمت داشت، این روزها در قیمت ۶ میلیارد تومان 

نیز خریدار ندارد.
لکســوس ان. ایکس که حــدود دو هفته پیش پنج 
میلیارد تومان قیمت خورده بود، این روزها بین ۳.۴ تا 

۳.۵ میلیارد تومان قیمت دارد.
همچنیــن فولکس واگن تیگوان که پیشــتر تا ۳.۵ 
میلیارد تومان قیمت داشــت، این روزها در قیمت ۲.۴ 

میلیارد تومان نیز خریدار ندارد.
قیمت مدل ۲۰۱۷ صفر کیلومتر سانتافه، شاسی بلند 
محبوب گروه خودروسازی هیوندای کره جنوبی نیز از سه 

میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان در ۱۵ روز گذشــته به ۲ 
میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان در آگهی ها کاهش داشته 
و نمونه هــای کارکرده این خودرو که تا دو هفته پیش 
۲.۵ میلیارد تومان قیمت داشت این روزها به حدود ۱.۶ 
میلیارد تومان کاهش یافته است.همچنین هر دستگاه 
مزدا ۳ صفر کیلومتر که فروشــندگان تا یک میلیارد و 

۳۰۰ میلیون تومان برای آن مطالبه می کردند، این روزها 
با افتی چشــمگیر به حدود 8۶۰ میلیون تومان رسیده 
است.سیتروئن سی۳ مونتاژی سایپا که تا یک میلیارد 
و ۲8۰ میلیون تومان هم آگهی می شــد، این روزها در 
حــدود 8۳۰ میلیون تومان قیمــت دارد و پژو۲۰۰8 
مونتاژی ایران خودرو که نمونه صفر کیلومتر سفید رنگ 

آن تــا یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان قیمت خورده 
بود، زیر 8۰۰ میلیون تومان و در برخی آگهی ها تا ۷8۰ 
میلیون تومان پایین آمده اســت.برخی نمایشگاه داران 
اظهار داشتند: این روزها نمایشگاه ها به دلیل تعطیلات و 
محدودیت های کرونایی تعطیل هستند و ما فقط به اندک 
تلفن ها جواب می دهیم.آنان با بیان  اینکه تقاضایی برای 
خــودروی خارجی وجود ندارد، تصریح کردند: قیمت ها 
به طور متوسط نسبت به ۱۰ تا ۱۵ روز گذشته و پیش 
از تعطیلات، دســت کم ۳۰ درصد کاهش یافته که این 
کاهش برای خودروهای گران قیمت تر بالای ۳۰ درصد 
است.پیشتر نایب رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودروی 
پایتخت در گفت و گو با ایرنا گفته بود: اگر دلار تا مرز ۱8 
تا ۲۰ هزار تومان ریزش کند، قیمت کاذب خودروهای 

خارجی دست کم تا ۴۰ درصد پایین می آید.
»نعمــت الله کاشانی نســب« تاکید کــرد: با وضع 
محدودیت هــای دو هفته ای کرونایی، بازار راکد خودرو 
در رکودی شــدیدتر فــرو رفتــه و قیمت ها همچنان 
در سراشــیبی نــزول اســت، از همیــن رو مقاومت 
 برخی فروشــندگان خودرو در مقابل کاهش قیمت ها

 بی فایده است.

لیست سیاه FATF و هزینه های آن برای مردم

تداوم ریزش های میلیاردی در بازار خودروهای خارجی

کمال اطهاری
پژوهشگر توسعه

الگوی محدود و 
تکراری مانعی در 
برابر توسعه



۴

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/09/10

شماره : 963
  بازار مرغ را از دســت دلالان و واسطه ها در بخش عمده فروشی 

خارج کردیم
وزیر جهادکشاورزی گفت: از روز دوشنبه هفته گذشته وزارت جهاد کشاورزی 
با همکاری وزارت صمت به بازار ورود و مرغ گرم و منجمد سالم با کیفیت را وارد 
بازار کرد، تقریبا می توان گفت که بازار را از دســت دلالان و واسطه ها در بخش 

عمده فروشی، درآوردیم.
کاظم خاوازی در حاشیه نشست بررسی علل افزایش قیمت مرغ و تخم مرغ 
اظهــار کرد: عوامل تاثیرگذار بر قیمــت مرغ، تخم مرغ و مواد پروتئینی در این 
نشســت، مورد آسیب شناسی و تجزیه و تحلیل قرار گرفت.به همه دستگاه های 
ذیربط، تکالیفی داده شد تا همه همکاران در وزارتخانه های صمت، جهاد کشاورزی 
و بانک مرکزی، گمرک و سازمان بنادر دست به دست هم دهند و قیمت محصولات 

پروتئینی را کنترل کنند تا مردم در این باره نگرانی نداشته باشند.
وی با اشــاره به دســتور رئیس جمهوری به دو وزارتخانه جهاد کشاورزی و 
صنعت برای کنترل بازار مرغ، تصریح کرد: از روز دوشنبه، وزارت جهاد کشاورزی 
با همکاری وزارت صمت به بازار ورود و مرغ گرم و منجمد سالم با کیفیت را وارد 
بازار کرد، تقریبا می توان گفت که بازار را از دســت دلالان و واسطه ها در بخش 

عمده فروشی، درآوردیم.
وزیر جهاد کشاورزی گفت: قیمت مرغ را که در بازار میدان بهمن حدود ۳۵ 
هزار تومان بود، طی روزهای شنبه و پنجشنبه گذشته به ۱8 هزار و ۵۰۰ تومان 
رساندیم، همچنین همکاران وزارت صمت نیز نظارت خود را بر خرده فروشی ها 

شروع کردند.
بنا بر اعلام پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی، وی با ابراز امیدواری 
نسبت به تثبیت این بازار افزود: وضعیت کمبود نهاده ها را نیز به شدت پیگیری 

می کنیم تا همه واحدهای تولیدی، نهاده در اختیار داشته باشند.
وی به ایجاد صف های طویل مردم در روزهای نخست فروش مرغ در میدان 
بهمن اشاره کرد و گفت: با توزیع مرغ در میادین میوه و تره بار، صف های خرید 

در خرده فروشی ها برداشته شد.
خاوازی ادامه داد: هم اکنون استارتاپ های بزرگ نیز به این موضوع ورود پیدا 
کردند تا مرغ و مواد پروتئینی را در درب منزل در اختیار خانواده ها قرار دهند.

وی اضافــه کــرد: از امروز مرغ گرم و منجمد در اختیار همه فروشــگاه های 
زنجیره ای بزرگ، چون رفاه، اتکا، ســپه و شــهروند قرار می گیرد تا صف خرید 

ایجاد نشود.

 تجهیز 2۸۱۰ هکتار اراضی کشــاورزی سیستان و بلوچستان به 
سیستم های نوین آبیاری

مدیر آب و خاک و امور فنی مهندســی ســازمان جهاد کشــاورزی استان 
سیستان وبلوچستان گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون ۲8۱۰ هکتار از زمین 
های کشاورزی استان با اعتباری بالغ بر ۲8۵ میلیارد ریال به سیستم های نوین 
آبیاری مجهز شده است، که از این میزان ۱۶۳۵ هکتار سیستم کم فشار و ۱۱۷۵ 

هکتار سیستم تحت فشار می باشد.
جعفر زربافتی افزود: با مشارکت کشاورزان و بهره برداران ۴۳۰۰هکتار از زمین 
های کشــاورزی با پیشــرفت فیزیکی ۵۰ درصد در حال تجهیز به سیستمهای 

نوین آبیاری است.
مدیر آب و خاک و امور فنی مهندسی سازمان جهاد کشاورزی استان سیستان 
وبلوچستان بیان کرد: تاکنون  بیش از ۴۲ هزار هکتار از اراضی کشاورزی استان 

مجهز به سیستم های نوین آبیاری شده است.

 بخشی از نظارت بر خرید حمایتی زعفران باید غیر محسوس باشد
رئیس سازمان جهاد کشاورزی خراسان رضوی گفت: چارچوب خرید حمایتی 
زعفران مشخص و روشــن بوده و وقتی نتایج آزمایش کیفیت زعفران تحویلی 
کشــاورز مشخص می شود، نباید اجازه دهیم اعمال نظر صورت گیرد، همچنین 

نتیجه آزمایش باید محرمانه باشد.
محمدرضا اورانی در کارگروه خرید حمایتی زعفران که در جهاد کشــاورزی 
خراسان رضوی برگزار شد، اظهار کرد: امروزه فروش آمار و اطلاعات محل کسب 
عده ای سودجو شده است. چارچوب خرید حمایتی زعفران مشخص و روشن بوده 
و وقتی نتایج آزمایش کیفیت زعفران تحویلی کشــاورز مشخص می شود، نباید 
اجازه دهیم اعمال نظر صورت گیرد، همچنین نتیجه آزمایش باید محرمانه باشد.

وی افزود: ما در جهاد کشــاورزی و تعاون روستایی امین مردم هستیم. افراد 
ســودجو سراغ هر مسئولی می روند، باید حواسمان باشد کاری نکنیم که اگر با 
توجه به نتیجه آزمایش زعفران نتوانســتیم محصول کشــاورز را بخریم، به وی 

صدمه وارد شود.
اورانی خاطرنشان کرد: به جز کارگروه استانی خرید حمایتی زعفران و خبره 
شهرستان ها، حق نداریم نتایج را به هیچ احدی اعلام کنیم. هیچ خبره شهرستان 
در مرکز خرید حمایتی زعفران حق ندارد اطلاعات آزمایشات را به فروشگاه ها اعلام 
کند که اگر مواردی مشاهده شود، برخورد قاطع قانونی خواهد شد.رئیس سازمان 
جهادکشاورزی خراسان رضوی بیان کرد: بخشنامه صریح دولت اجازه تعطیلی به 
مراکز خدمات رسان را نمی دهد، بنابراین در محدودیت های کرونایی فعلی همچنان 

باید مراکز خرید حمایتی زعفران در شهرستان ها به فعالیت خود ادامه دهند.
وی ادامه داد: اگر متصدی ای که برای تماس با کشــاورزان انتخاب می شود، 
فردی دلســوز باشــد، قطع به یقین یک بار تماس گرفتن و عدم پاسخ کشاورز، 
پایان کارش نبوده و تا حصول نتیجه پیگیر خواهد بود. بعید است نتوانیم کشاورز 
را با تماس در ساعات مختلف پیدا کنیم. ضمن اینکه باید متنی آماده شده و از 
طریق سامانه پیامکی به کشاورزانی که برای عقد قرارداد نهایی مراجعه نکرده اند، 

در فواصل زمانی مشخص ارسال و مستندسازی شود.
در ادامه ایرج ناصری مقدم، رئیس ســازمان تعاون روســتایی سازمان جهاد 
کشــاورزی خراسان رضوی گفت: هم اکنون خرید حمایتی زعفران در ۱۰مرکز 
خرید حمایتی در حال انجام بوده و تاکنون ۷۰۶۱ کیلوگرم خرید حمایتی توسط 

تعاون روستایی انجام شده است.

 نیاز ۵ میلیون مترمکعبی صنایع گیلان به چوب
ایسنا/گیلان سرپرست منابع طبیعی گیلان، با اشاره به وضعیت مرزی اراضی 
ملی و مستثنیات در حوزه زراعت چوب، خاطرنشان کرد: اجرای پروژه کاداستر 
به سرعت و شدت در استان در حال اجراست و تا شهریورماه ۱۴۰۰ صد درصد 
تکمیل خواهد شد.میرحامد اختری با بیان اینکه زراعت چوب از گذشته به صورت 
خودجوش توســط کشاورزان و زارعین انجام می شد، اظهار کرد: در حال حاضر 

زراعت چوب به عنوان تعهد دولت در برنامه ششم توسعه گنجانده شده است.
وی از تعهد ۶۶۰۰ هکتاری استان گیلان برای زراعت چوب در اراضی ملی تا 
پایان برنامه ششم خبر داد و تصریح کرد: به دنبال اجرای قانون تنفس جنگل، 
باید نیاز چوبی کشور را برآورده کنیم؛ این در حالی است که جنگل های هیرکانی 

نیز جوابگوی نیاز صنایع چوبی کشور نیستند.
سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری گیلان، با اشاره به نیاز ۱۱ میلیون 
مترمکعبی کارخانه های چوب کشــور در سال، تصریح کرد: حدود پنج میلیون 
مترمکعب از نیاز چوبی کشور معادل ۴۰ درصد به واسطه وجود صنایع MDF و 
شرکت های پالت سازی به استان گیلان اختصاص دارد، اما برداشت سالانه ۱۵۰ 

هزار مترمکعب از جنگل های طبیعی پاسخگوی این نیاز نیست.
اختری، صنایع چوبی کشــور را نیازمند زراعت چوب دانست و عنوان کرد: با 
توجه به تاخیر دو سال و نیم، هم اکنون زراعت چوب به صورت جدی در استان 
آغاز شده و ۱8۰۰ هکتار از ۶۶۰۰ هکتار از اراضی ملی را احاله مدیریت کردیم 

و سال آینده به ۲۵۰۰ هکتار خواهیم رسید.

طرح حدنگاری در ۱.۳ میلیون هکتار از اراضی اصفهان اجرا شد
و  طبیعــی  بــع  منا کل  یــر مد
آبخیــزداری اصفهان گفت: امســال طرح 
حدنگاری)کاداستر( با هدف کاهش تخلفات 
ثبتی در ۱.۳ میلیــون هکتار از اراضی این 

استان اجرا شد.
محمدحسین شاملی هدف اصلی از اجرای 
طرح حفاظتی حدنگاری در استان اصفهان 
را پیشگیری از جعل اســناد اراضی ملی و 
دولتی و جلوگیری از زمین خواری برشمرد 
و افزود: تثبیت قطعی مالکیت دولت، تضمین 
سرمایه گذاری در اراضی و شفاف سازی در 
پاســخگویی به استعلام اشخاص حقیقی و 
حقوقی از دیگر مزایای حدنگاری به شــمار 

می رود.
وی با بیان اینکــه حدنگاری در مناطق 
مختلف اســتان اصفهان اجرا شــده است 
ادامــه داد: هزینه هر هکتار حدنگاری بطور 
متوسط ســه تا چهار هزار تومان است که 
البته با مشــارکت اداره ثبــت این میزان را 

کاهش داده ایم.
مدیــرکل منابع طبیعــی و آبخیزداری 
اصفهان با اشاره به جهش قابل توجه در این 
بخش نسبت به سال های گذشته خاطرنشان 
کرد: حدنگاری انجام شــده در سال جاری 
معادل ۱۰ سال اخیر بوده است که نشان از 

توجه ویژه به این مقوله دارد.
شاملی با بیان اضافه کرد: از حیث اجرای 

طرح های مرتبط بــا حدنگاری، اصفهان به 
همراه ۲ اســتان دیگر بهتریــن عملکرد را 

نسبت به سایر استان ها داشته است.
وی بــا تاکیــد بر اهمیت حفــظ منابع 
طبیعی به عنوان پیش نیاز توســعه استان 
و کشــور تصریــح کــرد: اداره کل منابع 
طبیعــی و آبخیزداری اصفهان موفق شــد 
در اجرای برنامه های اقدام جهش یکســاله 

و فعالیت هــای طرح »۹ در ۹۹« به معنای 
۹ محور کاری در سال ۹۹ در نیمه نخست 
امسال رتبه برتر کشــوری را کسب کند و 
افزایش طرح های گوناگون برای پایداری و 
نگهداشت عرصه های طبیعی استان همچنان 

ادامه خواهد داشت.
شــاملی افزود: توسعه دولت الکترونیک، 
توسعه زراعت چوب و ساماندهی بهره برداری 

محصولات فرعی جنگلی و مرتعی، مدیریت و 
بهره برداری از مراتع، ارتقای پوشش حفاظتی، 
توسعه و تقویت صندوق های منابع طبیعی، 
ذخیره گاه هــای جنگلــی، تعیین و تکلیف 
مدیریت پارک های جنگلی، کاداستر اراضی 
ملی و اخذ حقــوق دولتی و منابع اعتباری 

جزو این ۹ محور محسوب می شود.
نگاهی بــه وضعیت اســتان اصفهان از 

حیث عرصه های طبیعی حاکیست که این 
ســرزمین به مرکزیت شهرســتان اصفهان 
با ۲۴ شهرســتان، مســاحتی معادل ۱۰.۷ 
میلیون هکتــار دارد که بیش از ۹۰ درصد 
از این مساحت را معادل ۹.8 میلیون هکتار 
عرصه های منابع طبیعی و ملی و ازاین میزان 
حدود ۴۰۳ هزار هکتــار جنگل معادل )۴ 
درصــد(، ۶ میلیون هکتار مرتع معادل )۶۴ 
درصد( و ســه میلیون هکتار بیابان معادل 
)۳۲ درصد( در بر گرفته اســت.جنگل های 
استان اصفهان بطور عمده در ۲ شهرستان 
فریدونشــهر با ۴۰ هزار هکتار و سمیرم با 
۲۵ هزار هکتار پراکنده است و سرانه جنگل 
درکمتر از ۰.۱ هکتار است اما با وجود سطح 
به نسبت کم از تنوع گونه ای خوبی )۳۵ گونه 

درختی ودرختچه ای( برخوردار است.
این اســتان از نظر تقسیم بندی نواحی 
رویشی در ۲ ناحیه رویشی زاگرسی و ایران 
تورانی قرار گرفته که ناحیه رویشی زاگرسی 
غرب و جنوب استان را شامل می شود و بقیه 
مناطق اســتان جزو ناحیه رویشــی ایرانی 
تورانی است.این استان واقع در مرکز کشور 
دارای اقلیم خشک و نیمه خشک است و از 
این پهنه ۳.۲ میلیون هکتار معادل ۳۲ درصد 
سطح استان را اراضی بیابانی و شنزار تشکیل 
داده اســت که به طور عمده در بخش های 

شمالی و شرقی آن پراکنده است.

طرح جامع تغذیه سالم در ۱۵۰ روستای مازندران اجرا شد

تسلیم بازار مرغ مازندران مقابل قیمت ستاد تنظیم

اراده ای برای کنترل نهاده های دامی وجودندارد

طرح جامع تغذیه سالم و سلامت زنان روستایی با احداث باغچه های خانگی 
در بیش از ۱۵۰ روستای مازندران به اجرا درآمده است.

اجرای این طرح که از طرح های مشترک میان جهاد کشاورزی و وزارت 
بهداشت است، با همکاری مدیریت های جهاد کشاورزی شهرستان ها و دانشگاه 
علوم پزشکی مازندران و بابل با هدف آموزش و ترویج تغذیه سالم در جامعه 

زنان روستایی مازندران از سال گذشته آغاز شد.
کارشناس مسئول امور زنان روستایی و عشایری سازمان جهاد کشاورزی 
مازندران در گفت و گو با خبرنگار ایرنا استقبال بانوان روستایی استان از این 
طرح را زیاد توصیف کرد و گفت: به همین دلیل هم به جای ۱۱۰ روستا که 

سهمیه استان بود، طرح در ۱۵۰ روستا در حال اجرا است.
فاطمه یســاری افزود: قرار بر این بود که طرح در پنج روستای هر یک از 
۲۲ شهرستان استان اجرایی شود ولی استقبال زیاد باعث شد که روستاهای 

بیشتری وارد اجرا طرح شوند.
وی هدف اصلی این طرح را بهبود وضعیت تغذیه زنان با دو راهبرد اصلی 
آموزش و کشت جایگزین دانست و توضیح داد: برای پیشگیری از شیوع بیماری 

های غیرواگیر که بیشتر به دلیل مصرف زیاد قند، نمک و چربی، مصرف کم 
ســبزی و میوه و دریافت ناکافی فیبر غذایی ایجاد می شود، وجود باغچه ها 
در بیشــتر منازل روستایی فرصتی برای تولید محصولات سالم در باغچه ها 
و تغذیه سالم است.کارشناس مسئول امور زنان روستایی و عشایری سازمان 
جهاد کشاورزی مازندران گفت: بهورزان خانه های بهداشت روستایی با همکاری 
کارشناسان مراکز جهاد کشاورزی بر اساس برنامه دهیاران روستاهای تحت 
پوشش اجرای این طرح دوره آموزشی را برگزار می کنند و تمرکز اصلی برنامه 
های آموزشی هم فرهنگ سازی و ترویج مصرف غذاهای ایرانی و استفاده از 
ظرفیت زمین های در دسترس زنان روستایی و عشایر برای گسترش کاشت 
سبزیجات است.وی افزود: طبق آموزش کارشناسان کشاورزی، در طول دوره 
رشد گیاهان به منظور مبارزه علیه آفات، بیماری ها و علف های هرز مزرعه از 
هیچ گونه سموم شیمیایی استفاده نمی شود و صرفاً مبارزه با علف های هرز 
به صورت دستی صورت می پذیرد.یساری با بیان اینکه در حال حاضر حدود 
چهار هزار نفر از زنان استان عضو صندوق های اعتباری خرد زنان روستایی 
هستند، گفت: وزارت جهاد کشاورزی از زنان خلاق و دارای طرح های کشاورزی 

کوچک از طریق این صندوق با پرداخت تسهیلات؛ حمایت ویژه ای می کند.
یساری بیان داشــت: بهبود وضعیت اقتصادی و ایجاد اشتغال برای زنان 
روســتایی و توســعه صنایع کوچک و خانگی خاص زنان روستایی، کاهش 
مهاجرت از روســتا، کاهش فقر و ارتقای مهارت های فردی و اجتماعی زنان 
در روستا از اهداف صندوق های خرد روستایی است.تولیدات محصولات سالم، 
افزایش در واحد سطح، تولید محصولات هایتک و دانش محور از برنامه های 
جهاد کشاورزی مازندران است.استان مازندران با برخورداری از تنها ۲ و نیم 
درصد از سطح زراعی کشور، سالانه ۱۱ درصد از ارزش اقتصادی محصولات 
کشــاورزی کشــور را در اختیار دارد.طبق اعلام رسمی برنامه سازمان جهاد 
کشاورزی مازندران ظرفیت تولیدات محصولات کشاورزی استان باید از هفت 
میلیون و ۲۰۰ هزار تن کنونی به ۱۰ میلیون تن طی ۲ سال آینده افزایش 
یاید و این ظرفیت با ارتقا کمی و کیفی محصولات کشاورزی از روش سنتی 
به مدرن محقق می شود.براســاس سرشماری سال ۹۵، حدود ۴۳ درصد از 
جمعیت ســه میلیون و ۳۰۰ هزار نفری مازندران در ۲ هزار و ۴۳۲ روستای 

بالای ۲۰ خانوار سکونت دارند.

قیمت مرغ در مازندران که با اجرای مصوبه ستاد تنظم بازار استان از اواخر 
هفته گذشــته روند کاهشی گرفته بود ، امروز یکشنبه نهم آذر برای مصرف 

کننده به ۲۷ هزار تومان کاهش یافته است.
بررسی میدانی خبرنگار ایرنا نشان می دهد که هم اکنون گوشت مرغ کشتار 
روز در مازنــدران حدود ۲۷ هزار تومان در هر کیلوگرم به مصرف کنندگان 
عرضه می شــود که نسبت به روز گذشــته حدود یکهزار و ۳۰۰ تومان و در 

مقایسه با هفته گذشته بین هشت تا ۱۰ هزار تومام کاهش نشان می دهد.
ستاد تنظیم بازار مازندران در نشست چهارشنبه پنجم آذر ماه جاری که 
با حضور نمایندگان اتحادیه تولید کنندگان مرغ و کشتارگاه های مرغ استان 
برگزار شده بود، قیمت مرغ گرم برای مصرف کننده را ۲۶ هزار تومان تعیین 

کرده بودند.
اعضای این ستاد که نشستش به ریاست استاندار برگزار شد، مقرر کردند 
که تولید کنندگان مرغ زنده را به قیمت هر کیلوگرم ۱۷ هزار و ۵۰۰ تومان 
تحویل کشــتارگاه بدهند تا این ماده پروتئینی به قیمت ۲۶ هزار تومان به 

دست مصرف کننده برسد.
نمایندگان اتحادیه تولید کنندگان مرغ و کشتارگاه های مازندران که در این 
نشست حضور داشتند، متعهد شده اند طبق مصوبه ستاد از امشب حداقل ۲۰۰ 
تن مرغ آماده مصرف را طبق قیمت تعیین شده کشتار وارد بازار استان کنند.

افزایش قیمت مرغ در هفته گذشته برای چندمین بار شهروندان مازندرانی 
را دچار حیرت کرده بود و قیمت هرکیلوگرم مرغ گرم در بازار استان به کیلویی 

۳۵ تا ۴۰ هزار توما بسته به برند کشتارگاهی رسیده بود.
گزارش میدانی خبرنگار ایرنا حاکیست که کاهش قیمت مرغ از روز پنجشنبه 
گذشته کلید خورد ولی تا خالی شدن کشتارگاه ها از کشتارهای قبلی، تخلیه 
شبکه پخش از مرغ خرید قبلی، ورود مرغ زنده با قیمت جدید به کشتارگاه و 
رسیدن به بازار سه روز زمان برد تا بازار مصرف به قیمت مصوب نزدیک شود.

عادل ذوالفعلیپور یکی از فروشندگان مرغ در شهر آمل امروز به خبرنگار ما 
گفت که مرغ کشتار روز را کیلویی ۲۵ هزار و 8۱۰ تومان از نماینده شرکت 
پخش کننده کشتارگاه خریداری کرده و ۲۷ هزار تومان به فروش می رساند.

وی با اعلم اینکه قیمت مرغ گرم برای خریدار اوایل هفته پیش ۳۵ هزار 
تومان بود، افزود: از جمعه گذشته قیمت مرغ کاهشی شد و از ۳۵ هزار تومان 
ابتدا به ۳۰ هزارو ۵۰۰ تومان رسید، دیروز شنبه نیز ۲8 هزار و ۵۰۰ تومان به 

خریدار عرضه شد و امروز به ۲۷ هزار تومان کاهش یافته است.
این فروشنده گوشت مرغ با بیان اینکه نوسان قیمت سبب شد تا عرضه و 
تقاضا بشدت دچار مشکل شود، بیان داشت: بسیاری از فروشندگان به خاطر 
کاهشی شدن قیمت، درخواست کمتری را برای عرضه دارند چون وقتی قیمت 
کاهشــی می شود مردم دست نگه می دارند به امید اینکه قیمت ها باز هم 

پایین تر بیاید و این وضعیت بازار را دچار اختلال می کند.
وی افزود: طی دو روز گذشته به دلیل فروش نرفتن حدود ۵۰ کیلو مرغ 

گرم و کاهشی شدن قیمت در هر کیلو گرم تا سه هزار تومان متضرر شدم.

 تداوم روند کاهشی
اگر چه قیمت کنونی مرغ در مازندران با نرخ مصوب ســتاد تنظیم بازار 
تنها یکهزار تومان فاصله دارد، ولی مسئولان عضو این ستاد پیش بینی می 
کنند حداکثر تا پایان هفته جاری قیمت حتی به کمتر از نرخ مصوب برسد.

رئیس اتحادیه مرغداران مازندران با تایید کاهشی شدن قیمت مرغ گرم 
در اســتان، این وضعیت را علاوه بر مصوبه ستاد تنظیم بازار، نتیجه نشست 

همکاری این اتحادیه با معاونت بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی، دامپزشکی 
و اتحادیه کشتارگاه های استان دانست.

عطاالله حســن زاده به خبرنگار ایرنا گفت: از ســه روز پیش تعاونی های 
مرغداری های شهرســتان های اســتان با همکاری خوب کشتارگاه، قیمت 
مرغ تولیدی را با نظارت دامپزشکی به قیمت مصوب ستاد تنظیم بازار استان 

نزدیک کرده اند.
وی تعیین قیمت ۱۷ هزار و ۵۰۰ تومان برای تحویل مرغ مرغداری ها به 
کشتارگاه را کاملًا مطابق با هزینه تولید و سود متعارف ارزیابی کرد و افزود: با 
توجه به اینکه جوجه ریزی جدید و گرفتن نهاده ها منوط به رعات مصوبات 

دولت است، پرورش دهنده مرغ گوشتی همکاری لازم را دارند.
مدیر کل دامپزشــکی مازندران هم به همکاری اتحادیه تولید کنندگان 
مرغ و کشتارگاه های استان در تحویل مرغ با قیمت ستاد تنظیم بازار اشاره 
کرد و گفت: از آن جایی که ساماندهی توزیع نهاده های دامی شروع شده و 
مرغداران برای دریافت نهاده های مورد نیاز باید تاییدیه تخلیه جوجه یک روزه در 
مرغداری و تحویل مرغ پرورش یافته به کشتارگاه را در سامانه یکپارچه قرنطینه 
دامپزشکی ثبت کنند، باید نسبت به مصوبات ستاد تنظیم بازار پایبند باشند.

دکتر حسین رضوانی با توضیح این نکته که بسیاری از مرغداران مازندران از 
سه هفته پیش مشمول دریافت نهاده ها به همین روش شدند، افزود: با توجه 
به نیاز روزانه ۱8۰ تا ۲۰۰ تنی مرغ گرم در اســتان، تامین این مقدار مرغ با 

قیمت ستاد تنظیم بازار کار سختی نیست.
مازندران با داشــتن بیش از ۲ هزار و ۴۰۰ واحد مرغداری، سالانه حدود 
۲۰۰ هزار تن گوشت مرغ تولید می کند که معادل حدود ۱۱ درصد از نیاز 
کشور است.دریافت نهاده های دامی توسط برخی از تولید کنندگان و فروش 
آن در بازار آزاد طی چند ماه گذشته یکی از مباحث مهم رسانه ای در بخش 
صنعت طیور کشور بود. بخشی از نهاده های مورد نیاز مرغداری وارداتی است 
که با ارز دولتی تهیه و توزیع می شود. تفاوت قیمت ارز دولتی با آزاد سبب 
می شــود تا عده ای سودجو با دریافت نهاده ها، آن را به قیمت آزاد در بازار 

فروخته و دست از تولید بکشند.

قائم مقام نظام صنفی کشــاورزی مشکل اصلی بازار 
نهاده های دامی را ناشــی از سوءمدیریت دانست و گفت: 
تمام مشکلات ناشی از این است که دولت اراده کافی برای 

کنترل و نظارت بر توزیع نهاده ها ندارد.
موســی رهنمایی، قائم مقام نظام صنفی کشاورزی و 
منابع طبیعی کشور در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به 
وضعیت نامناســب دامداران کشور گفت: تولیدکنندگان 
به شــدت نگران و معترض هســتند که در سال جهش 
تولید، شــرایط به گونه ای رقم خــورده که تولید آنها در 
حال نابودی اســت و این اتفاقات قطعاً واکنش هایی را به 

دنبال خواهد داشت.
وی با بیان اینکه یک دامداری با ۳۰۰ رأس دام مولد 
روزانه به ۴۵۰۰ کیلوگرم غله نیاز دارد، افزود: متأســفانه 
موجودی ایــن دامداری در حال حاضر کمتر از ۱۰ هزار 

کیلوگرم است که تنها برای ۲ روز دام ها کافی است.
این فعال بخــش خصوصی اضافه کرد: ذرتی که باید 
به قیمت کیلویی ۱.۷۰۰ تومان به دست دامدار برسد با 
قیمت ۴.۶۰۰ تومان توزیع می شود که دامدار توان خرید 

به این قیمت را ندارد.
رهنمایی مشکل اصلی بازار نهاده های دامی را ناشی از 
ســو مدیریت خود دولت دانست و افزود: ردیابی چندین 
محموله بزرگ کار دشــواری نیست که دولت نتواند این 

کار را انجام دهد. تمام این مســائل بخاطر این است که 
مجموعه دولت اراده کافی برای کنترل و نظارت در توزیع 

این نهاده ها را ندارد.
وی بــا بیان اینکه بخشــی از نهاده های وارداتی با ارز 
۴۲۰۰ تومانی درگیر فســاد اقتصادی و رانت شــده و از 
گردونه توزیع خارج می شــوند، افزود: شنیده ها حاکی از 
این است که بخشی از نهاده ها نیز توسط خود دولت وارد 

بازار سیاه می شود.

 عده ای آگاهانه به کشور خیانت می کنند و قصد 
نابودی تولید داخل را دارند

رهنمایی با اشاره به اینکه با ادامه این روند تولید خود 
به خود متوقف خواهد شد، گفت: متأسفانه به دلیل عدم 
تأمین نهاده های دامی، گله های مولد در حال حذف شدن 

هستند که این خسارت را هیچ چیزی نمی تواند جبران 
کند و معتقدم کسانی که باعث اخلال در سیستم تأمین 
و توزیع نهاده های شده اند، خیانت بزرگی به کشور کرده اند.

وی با بیان اینکه در شرایطی قرار داریم که نیازمند ورود 
شخص رهبر انقلاب به موضوع و حل آن هستیم، افزود: 

عده ای عمداً قصد نابودی تولید داخل را دارند.
رهنمایی در بخش دیگری از سخنان خود درباره اینکه 
دامــداران با نبود غله چه چیــزی را در جیره غذایی دام 
جایگزین می کنند، گفت: بخشی از جیره دام غله و بخشی 
از آن مواد خشبی و علوفه است که دامداران به حد کافی 
مواد خشبی و علوفه تهیه کرده اند که به دام ها می دهند.

وی دربــاره اینکه حذف غلــه از جیره غذایی دام چه 
تأثیری بر سلامت دام و کیفیت محصول تولیدی آن دارد، 
گفت: مصرف غله هم در میزان تولید شــیرخام و هم در 
میزان چربی و پروتئین آن تأثیر گذار است. ضمن اینکه 
گاو ماده تنها دو ماه از سال را آبستن نیست و حذف غله 
در بارداری مجدد دام تأثیرگذار است و باعث می شود که 
دام به کشــتارگاه فرستاده شود چرا که نگه داشتن آن با 
این شرایط برای دامدار صرفه اقتصادی ندارد.رهنمایی به 
افزایش قیمت علوفه نیز اشاره کرد و افزود: در حال حاضر 
اگر گاوی کمتر از ۲۵ لیتر شیر بدهد به کشتارگاه فرستاده 

می شود چرا که هزینه ها تولید جبران نمی شود.
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  پرواز ۷ درصدی قیمت طلای سیاه در هفته گذشته
قیمت نفت هفته گذشــته تحت تاثیر موفقیت شرکت  های دارویی در ساخت 
واکسن کرونا و همچنین احتمال تمدید توافق کاهش تولید ۷.۷ میلیون بشکه ای 
نفت توســط اوپک پلاس، بیش از هفت درصد افزایش یافت و در آســتانه ورود به 

کانال ۵۰ دلاری قرار گرفت.
ساخت واکسن کرونا می تواند زندگی مردم جهان را به شرایط عادی باز گرداند 

تا تقاضا برای سوخت نیز بالا رود.
موضوعی که با اعلام موفقیت چند شــرکت دارویی در جهان باعث شده تا جو 
بازار نفت مثبت شــود و قیمت ها در یک هفته گذشــته بیش از هفت درصد رشد 
یافت. ضمن اینکه در کنار این موضوع،  حمله یمنی ها به تاسیسات نفتی عربستان 

نیز قیمت نفت را با افزایش همراه ساخت.
علاوه براین افزایش ذخیره نفت در کشــورهای جهان به ویژه چین و آمریکا به 

عنوان عامل تضعیف قیمت نفت اجازه رشد بیشتر قیمت ها را نداد.
با توجه به این موارد، نفت برنت که ابتدای هفته ۴۴ دلار و ۹۶ ســنت قیمت 
خورده بود،  در پایان معاملات روز جمعه به ۴8 دلار و ۱8 سنت رسید که نشان دهنده 

رشدی هفت درصدی است.
نفت شاخص آمریکا نیز ۷.۹ درصد گران تر از ابتدای هفته قیمت خورد و معاملات 

هفتگی را با ۴۵ دلار و ۵۲ سنت در هر بشکه به پایان برد.
 اغلب کارشناسان معتقدند حتی چنانچه واکسن کرونا در کوتاه مدت وارد بازار 
نشــود،  باز هم قیمت نفت بین ۴۰ تا ۴۵ دلار در هر بشکه تثبیت خواهد شد، اما 
با توزیع واکسن کرونا می توان انتظار رسیدن به کانال های قیمتی بالاتر را داشت.

 درخواست معافیت از توافق اوپک پلاس نخواهیم داشت
روزنامه دولتی الصباح به نقل از وزیر نفت عراق نوشت: این کشور از اوپک برای 
معافیت از کاهش تولید درخواست نخواهد کرد و انتظار دارد قیمت نفت در ابتدای 

سال ۲۰۲۱ به حدود ۵۰ دلار برسد.
احسان عبدالجبار، وزیر نفت عراق اظهار کرد که پایبندی اعضای اوپک پلاس 
به توافق کاهش تولید به تقویت قیمتها کمک می کند و عراق بدنبال معافیت از 

کاهش تولید نخواهد بود زیرا نمیخواهد قیمتهای نفت سقوط کند.
وزیران نفت اوپک روز دوشنبه و وزیران اوپک پلاس روز سه شنبه برای تصمیم 
گیری درباره سیاست تولید سال آینده و تاخیر احتمالی افزایش تولید برنامه ریزی 

شده در ژانویه، دیدار خواهند کرد.
عراق که دومین تولیدکننده بزرگ عضو اوپک است، امسال با بحران مالی، پاندمی 
ویروس کرونا و مشکلات سیاسی دست و پنجه نرم کرده و نتوانسته است به تعهداتش 

تحت توافق کاهش تولید اوپک پلاس به طور کامل عمل کند.
آمار رســمی شرکت بازرگانی نفت عراق )ســومو( نشان داد که عراق در اکتبر 
۳.8۴۲ میلیون بشکه در روز نفت تولید کرده که بالاتر از تولید ۳.۶۰ میلیون بشکه 
در روز در سپتامبر و بالاتر از سهمیه تولید ۳.8۰۴ میلیون بشکه در روز این کشور 

تحت توافق اوپک پلاس بوده است.
عراق قرار بود از سپتامبر تا دسامبر ۶۹8 هزار بشکه در روز کاهش تولید جبرانی 
علاوه بر ســهمیه کاهش تولیدش داشته باشــد که به ۲۰۳ هزار بشکه در روز در 
سپتامبر و ۱۶۵ هزار بشکه در روز در ماههای اکتبر، نوامبر و دسامبر تقسیم شده بود.

طبق آمار سومو، تولید میادین نفتی دولت فدرال عراق در اکتبر به ۳.۳۹۶ میلیون 
بشکه در روز و تولید منطقه کردستان به ۴۴۶ هزار بشکه در روز رسید. مقامات دولت 
فدرال عراق در گذشته مازاد تولید منطقه کردستان را عامل نرخ ضعیف پایبندی 

این کشور معرفی کرده بودند.
علی علاوی، معاون نخست وزیر و وزیر دارایی عراق سه شنبه گذشته اعلام کرد 
این کشور در پذیرش مدل سهمیه بندی کاهش تولید اوپک میان اعضای این گروه 

بدون در نظر گرفتن شرایط اقتصادی و سیاسی آنها صبرش به آخر رسیده است.
بر اساس گزارش پلاتس، قرار بود محدودیت عرضه فعلی ۷.۷ میلیون بشکه در 
روز اوپک پلاس از ژانویه تسهیل شده و به ۵.8 میلیون بشکه در روز برسد اما وزیران 
این گروه به ابهامات پیرامون سطح تقاضای جهانی برای نفت اشاره کردند که آنها را 

مجبور می کند افزایش برنامه ریزی شده تولید را به تاخیر بیاندازند.

 شش مدیر نفتی آمریکایی در ونزوئلا به جرم فساد محکوم شدند
دادگاهی در ونزوئلا ۶ مدیر نفتی آمریکایی را که به ســیتیگو سیکس مشهور 

شده اند به فساد گسترده متهم کرد و آنها را فوراً به زندان محکوم کرد. 
به گزارش راشاتودی، دادگاهی در ونزوئلا ۶ مدیر نفتی آمریکایی را که به سیتیگو 
سیکس مشهور شده اند به فساد گسترده متهم کرد و آنها را فوراً به زندان محکوم کرد.

همه این ۶ مدیر برای شــرکت نفتی ســیتیگو کار می کردند که یک شرکت 
پالایشــگاهی آمریکایی اســت که تحت مالکیت شــرکت نفتی دولتی ونزوئلای، 
پی دی وی اس ای، قرار دارد. این مدیران ۳ ســال پیش بلافاصله پس از اینکه برای 

یک اجلاس تجاری به کارآکاس، پایتخت ونزوئلا رسیدند دستگیر شدند.
رئیس سابق سیتیگو، خوزه آنجل پریه را، به بیش از ۱۳ سال زندان و پرداخت 
۲ میلیون دلار جریمه محکوم شــد. سایر مدیران که همگی معاونان وقت شرکت 

سیتیگو بودند به 8 تا ۱۰ سال زندان محکوم شدند.
طبق اعلام ناظر حقوق بشر، این گروه متهم اند قراردادی را امضا کرده اند که به 

ضرر شرکت ملی نفت ونزوئلا بوده است.

 تشدید بحران گازی مدیترانه با تلاش فرانسه برای تحریم ترکیه
تلاشهای فرانسه برای به تصویب رساندن تحریمهای اروپایی علیه ترکیه که با 
حمایت کشورهای یونان و قبرس همراه است، قوت گرفته و انتظار می رود پاریس 

ماه آینده اقدام تنبیهی را پیشنهاد کند.
پیشــنهاد فرانســه برای تحریم ترکیه که تاکنون با عدم اقبال سایر دولتهای 
اتحادیه اروپا روبرو شــده، در واکنش به ماهها اختلاف بر ســر اکتشاف و حفاری 
منابع هیدروکربن از سوی ترکیه در شرق دریای مدیترانه و منطقه مورد مناقشه با 
کشورهای یونان و قبرس مطرح شده است. فرانسه می گوید این اقدام ترکیه نقض 
حریم آبهای ســرزمینی و منطقه اقتصادی قبرس و یونان است.پاریس می گوید 
رجب طیب اردوغان، رییس جمهور ترکیه به هشدارهای سران اتحادیه اروپا در اول 
اکتبر برای عقب نشینی در اختلاف مربوط به اکتشاف گاز در مدیترانه یا مواجهه با 
پیامدهای آن توجهی نکرده است.فاتح دونمز، وزیر انرژی ترکیه اواخر مهر ماه اعلام 
کرد: کشتی اکتشافی اوروج رئیس به نقطه ای در مدیترانه بازگشته و فعالیتش را 
آغاز کرده است. این اقدام باعث برانگیخته شدن مجدد تنش میان ترکیه با یونان و 
قبرس شد که همسایگان این کشور و از اعضای اتحادیه اروپا هستند. تنشها میان 
این کشــورها در ماههای اخیر پس از این که ترکیه حفاری و اکتشــاف برای نفت 
و گاز در شــرق مدیترانه را ازسرگرفت، شعله ور شد. یونان و قبرس این منطقه را 

بخشی از آبهای سرزمینی خود می دانند. 
تشــدید تنشها در شرق مدیترانه و اختلاف فزاینده میان یونان و ترکیه که هر 
دو از اعضای گروه ناتو هستند، باعث شده اتحادیه اروپا وضع تحریمها علیه ترکیه 
بر سر حفاری در شرق مدیترانه را بررسی کند.انتظار می رود پارلمان اروپا روز پنج 
شنبه با تقبیح بازدید اخیر اردوغان از قسمت شمالی جزیره قبرس، خواستار تحریم 
علیه ترکیه شــود.پیش بینی می شود که تحریمهای فرانسه بخشهای کشتیرانی، 
بانکی و انرژی ترکیه را که برای فعالیتهای اکتشــاف نفت و گاز این کشور حیاتی 
شمرده می شوند، هدف بگیرد. ژان ایو لودریان، وزیر خارجه فرانسه در یک جلسه 
پارلمانی با بیان این که رویارویی یا همکاری، این موضوع به خود ترکیه بســتگی 

دارد، به این کشور اولتیماتوم داد.
اما یک دیپلمات اتحادیه اروپا در گفت و گو با رویترز اظهار کرد: ترکیه در بسیاری 
از حوزه ها، یک شریک کلیدی به شمار می رود بنابراین توافق جمعی در شورای 

اتحادیه اروپا برای تحریمهای این کشور وجود ندارد.

۷۵ میلیارد دلار صرفه جویی ارزی با افزایش گازرسانی به نیروگاه ها
افزایــش گازرســانی بــه نیروگاه ها در 
سال های اخیر ســبب شد مصرف سوخت 
مایــع در نیروگاه ها از ۴۳ درصد در ســال 
۱۳۹۲ بــه ۱۰ درصد برســد و طبق اعلام 
معاون وزیر نفت با افزایش مقدار خوراک گاز 
نیروگاه ها معادل ۷۵ میلیارد دلار صرفه جویی 
ارزی رقم خورد و ایران از واردکننده گازوئیل 

به صادرکننده آن تبدیل شد.
سیاست توســعه گازرسانی به نیروگاه ها 
از سال ۱۳۹۲ در دستور کار دولت و وزارت 
نفــت قرار گرفــت. تا پیــش از آن، بخش 
نیروگاهی حدود ۳۰ درصد انرژی مورد نیاز 
خود را از طریق مصرف سوخت های فسیلی 
مایع )گازوییل و نفت کوره( تأمین می کرد، 
به طوری که مصرف گازوئیل و نفت کوره در 
ایــن صنعت به ترتیب معادل ۱۲.۲ و ۱۵.۳ 
میلیارد لیتر بــود و مصرف گاز طبیعی در 
این صنعــت به ۳۶.۶ میلیــارد مترمکعب 

محدود می شد.
اما در سال های بعد با افزایش تولید گاز 
طبیعی در کشور و اهتمام جدی به کاهش 
مصرف سوخت مایع در بخش نیروگاهی  و 
با وجود افزایش ظرفیــت تولید برق، روند 
گذشــته معکوس شد و ســهم سوخت گاز 

از سبد سوخت مصرفی نیروگاه های کشور 
افزایش یافت، تا جایی که طبق اعلام حسن 
منتظرتربتی - معاون وزیر نفت در امور گاز 
اگر در این بــازه زمانی افزایش ۲.۵ برابری 

تولید گاز در پارس جنوبی اتفاق نمی افتاد، 
حداقل ۱۵۰ میلیارد لیتر سوخت مایع باید 
در نیروگاه هــا مصرف می شــد، از این رو با 
افزایش مقدار خوراک گاز نیروگاه ها معادل 

۷۵ میلیارد دلار صرفه جویی ارزی رقم خورد 
و ایران از واردکننده گازوئیل به صادرکننده 
آن تبدیل شــد.به این ترتیب اکنون مقدار 
مصــرف روزانه گاز طبیعــی در نیروگاه ها 

حدود ۲۵۰ میلیون مترمکعب است و روزانه 
۶ تــا 8 میلیون لیتر گازوئیل و ۱۵ میلیون 
لیتر مازوت به عنوان خوراک مصرف می شود، 
هرچند با کاهش دمای هوا و ورود به فصول 
سرد سال، به دلیل اینکه اولویت وزارت نفت 
گازرسانی خانگی است، این مقدار تا روزانه 
8۰ میلیون مترمکعب کاهش می یابد، اما با 
افزایش صرفه جویی در بخش خاگی و تجاری 
این مقدار می تواند بیشــتر هم باشد.طبق 
اعلام مدیر دیســپچینگ شرکت ملی گاز، 
ســهم نیروگاه ها در مصرف گاز طبیعی در 
نیمه نخست امسال با افزایش پنج درصدی 
نسبت به زمان مشابه پارسال، به ۴۱ میلیارد 
و ۳۴۰ میلیون مترمکعب رسید که همه این 
موضوعات نشان از این است که صنعت گاز 
توانسته اقدام ماندگاری برای حفظِ محیط 

زیست انجام دهد.
 این در شــرایطی است که افزایش سهم 
نیروگاه ها از گاز طبیعی با اثرات مســتقیم 
کاهش انتشــار گازهای گلخانه ای و فراهم 
کردن زمینه ایجاد اشتغال نیروی کار کشور 
و مشــارکت مستقیم در توســعه پایدار، با 
 مفهوم اساســی مســئولیت های اجتماعی 

مطابقت دارد.

پتروشیمی لردگان موتور محرکه توسعه چهارمحال و بختیاری

تداوم فعالیت صنعت برق در روزهای تعطیل کرونایی

بهره برداری از پتروشــیمی نه تنهــا نمادی از بلوغ 
اقتصادی کشور زیر سایه تحریم ها به شمار می آید بلکه 
با ایجاد صنایع پایین دستی و جانبی زیر مجموعه این 
مجتمع به موتور محرکه توسعه و اشتغالزایی چهارمحال 

و بختیاری تبدیل شده است.
مجتمع پتروشیمی لردگان واقع در استان چهارمحال 
و بختیاری منطقــه فلارد در فاصلــه ۵۵ کیلومتری 
شهرستان لردگان واقع شده و به دلیل دسترسی مناسب 
به منابع آب و گازی و نزدیکی به سه خط لوله گاز کشور 

از موقعیت مکانی مناسبی برخوردار است.
شرکت پتروشیمی لردگان یکی از شرکت های تابعه 
گروه پتروشیمی ســرمایه گذاری ایرانیان است که در 
زمینی به مســاحت۱۰۰ هکتار با سرمایه گذاری ۷۵۴ 
میلیون یورو ارزی و یک هــزار و ۱۲۳ میلیارد تومان 

احداث و تجهیز شده است.
درآمدزایی پتروشیمی لردگان سالانه ۲۴۰ میلیون 
یورو اعلام شــده اســت که چنانچه ایــن مجتمع با 
ظرفیت کامل خود فعال باشد ظرف چهار سال میزان 

سرمایه گذاری هزینه شده به این مجتمع بازمی گردد.
پتروشیمی لردگان ظرفیت سالانه تولید۶۷۰ هزار 
تــن آمونیاک و یک میلیون و 8۰ هزار تن اوره را دارد 
که بر اســاس مصوبات مقرر شــده تا بخشی از فروش 
اوره به جهاد کشــاورزی اختصــاص یابد و 8۰ درصد 

آن صادر شود.
عمده ترین کاربرد آمونیاک در تولید انواع کودهای 
شــیمیایی اســت، آمونیاک را می توان هم به صورت 
مستقیم به عنوان کود شیمیایی به کار گرفت و هم در 
تولید مواد مانند سولفات آمونیوم، مونوآمونیوم فسفات، 
دی آمونیوم فســفات و اوره و دیگر کودهای شیمیایی 

از آن استفاده کرد.
ایــن مجتمع عظیم روز پنجشــنبه ۶ آذر با حضور 
رییــس جمهــوری، وزیر نفت و جمعی از مســئولان 
ارشد کشــوری و اســتانی افتتاح و اگرچه چندماه از 
تولید آزمایشی آن می گذرد به طور رسمی وارد چرخه 

تولید شد.

رهاورد  محرومیت زدایی  و  اشــتغالزایی   
پتروشیمی لردگان

وزیر نفت در این آیین اشتغالزایی و محرومیت زدایی 
را ۲ هدف اصلی ایجاد پتروشــیمی در منطقه لردگان 
عنــوان کرد و گفت: اینک که ایــن مجتمع بزرگ به 
بهره برداری رسیده یکی از اهداف مهم اقتصاد مقاومتی 
که ایجاد صنایع پایین دستی است، در جوار این مجتمع 

راه اندازی می شود.
بیژن نامدار زنگنه با اشاره به ایجاد سه واحد صنعتی 
پایین دستی در جوار پتروشیمی لردگان، تصریح کرد: 
واحد کریستال ملامین با پیشرفت ۲۵ درصدی یکی از 
مهمترین این صنایع است که در اشتغالزایی و جهش 

تولید به مانند پتروشیمی لردگان عمل می کند.
وی همچنین از برنامه ریزی برای ایجاد پارک اوره و 
بازیافت دی اکسیدکربن در نزدیکی مجتمع لردگان خبر 
داد و گفت تصریح کرد: امید اســت با رونق این صنایع 
شاهد اشتغال بیش از پیش مردم این استان و به ویژه 

شهرستان لردگان باشیم.

 ســرمایه گذاری ۵۰ میلیــون یورویی در 
بزرگترین مجتمع کریستال ملامین کشور

مدیرعامل پتروشیمی لردگان نیز از سرمایه گذاری۵۰ 
میلیــون یورویی در طــرح کریســتال ملامین خبر 
داد و گفــت: بــا اختصاص زمین مورد نیــاز و تامین 
زیرســاخت های لازم این طرح عملیــات اجرایی این 

مجتمع ظرف یک ماه آینده آغاز می شود.
محسن محمودی تصریح کرد: استعلام های لازم برای 
اجرای این طرح گرفته شده و با احداث و راه اندازی این 
طرح بی شــک تحرک خوبی در حوزه تولید مواد اولیه 
صنایع برق و الکترونیک کشــور شاهد خواهیم بود و 
شهرســتان لردگان از تاثیــرات اقتصادی آن بهره مند 

می شود.
وی با بیان اینکه تولید و صادرات کریستال ملامین 
ارزش افزوده بالایی برای کشــور دارد، افزود: بی شــک 
جــدا از اشــتغالزایی بالای این مجتمع بــرای مردم، 
منطقه لــردگان از عواید ارزش افزوده این کارخانه نیز 

بهره مند می شود.
مدیرعامل پتروشــیمی لردگان همچنین به طرح 
بازیافت دی اکســیدکربن اشاره کرد و گفت: زمین این 
طرح مشخص شده است و در نظر داریم که این مجتمع 

در داخل مجتمع پتروشیمی لردگان ایجاد شود.
محمودی افزود: پــارک اوره دیگر طرح پیش بینی 
شده در منطقه است که در زمینی خارج از پتروشیمی 
ایجاد می شود و مقرر است تا سال آینده عملیات اجرایی 

آن آغاز شود.
وی خاطرنشان کرد: تجربه موفق متخصصان داخلی 
در نصب و راه اندازی تجهیزات و ماشین آلات پتروشیمی 
لردگان این نوید را می دهد که با ایجاد مجتمع های دیگر 
با فناوری های روز دنیا بتوان در راستای اقتصاد مقاومتی 
و تحقق شعار سال مبنی بر جهش تولید بیش از پیش 

توان داخلی را به همگان نشان دهیم.

 افزایش تقاضای سرمایه گذاری در شهرستان 
لردگان

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و 
بختیاری نیز از تاثیرگذاری پتروشیمی لردگان در رونق 
واحدهای شهرک صنعتی سندگان شهرستان لردگان 
خبر داد و گفت: تا سال گذشته بخشی از فضای شهرک 
صنعتی سندگان خالی بود اما امسال با بهره برداری از 
پتروشیمی لردگان تمامی شهرک پر شده است و زمین 

خالی در این منطقه وجود ندارد.
سجاد رســتمی افزود: با افزایش تقاضا برای ایجاد 
واحد صنعتی در شهرســتان لردگان تلاش می شود تا 
شهرک دیگری در بخش فلارد راه اندازی شود تا بدین 
ترتیب جوابگوی نیاز بسیاری از سرمایه گذاران علاقمند 
به ایجاد صنایع خدماتی و جانبی مرتبط با پتروشیمی 
لردگان باشیم.وی تصریح کرد: علاوه بر ایجاد واحدهای 
صنعتی در شهرک های صنعتی منطقه، سه طرح مهم 
و بزرگ ملامین کریستال، احیای گازکربنیک و پارک 

اوره در منطقه آغاز می شود.
رســتمی از ایجاد اشــتغال یک هزار نفر در زمان 
اجرای طرح ملامین کریستال خبر داد و گفت: پس از 
بهره بردای نیز ۱۶۰ نفر در این مجتمع بزرگ مشغول 

به کار می شوند.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و 
بختیاری، حجم سرمایه گذاری این مجتمع را یک هزار 

و ۵۰۰ میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: جواز تاسیس 
مجتمع کریستال ملامین صادر و زمین مورد نظر برای 
ایجاد این مجتمع به مساحت ۲۰ هکتار آماده شده است.

رستمی با بیان اینکه این مجتمع ظرف ۳۶ ماه اجرا 
به بهره برداری می رسد، اظهار داشت: از آنجا که برخی 
تاسیسات این مجتمع از جمله آب، برق، گاز و سیستم 
خنک کننده با پتروشیمی لردگان مشترک است می توان 
گفت این طرح هم اینک در حدود ۲۰ درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد و به زودی عملیات احداث ساختمان آن 

آغاز می شود.
وی با بیان اینکه مجتمع کریستال ملامین لردگان 
با تولید سالانه ۴۰ هزار تن بزرگترین مجتمع کشور در 
این رسته به شمار می رود، افزود: کریستال ملامین به 
عنوان ماده اولیه در ساختمان سازی، تولید کف پوش، 

خودروسازی و لوازم خانگی کاربرد دارد.
رستمی، احداث واحد احیای گازکربنیک یا بازیافت 
دی اکســیدکربن را از دیگر صنایع جانبی و تکمیلی 
پتروشیمی لردگان برشمرد و گفت: این واحد در محوطه 
پتروشیمی و توسط شرکت بومی استان احداث می شود.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال 
و بختیــاری با بیــان اینکه برای واحــد بازیافت دی 
اکسیدکربن لردگان جواز تاســیس صادر شده است، 
تصریح کرد: عملیات اجرایی این واحد از ســال آینده 
آغاز می شــود و پیش بینی می شــود در حین عملیات 
اجــرا ۴۰۰ نفر و در زمان بهره برداری ۱۰۰ نفر در این 

مجتمع شاغل شوند.
رستمی، احداث مجتمع دی اکسید کربن را دارای 
۲ مزیت دیگر نیز دانســت و گفت: این واحد علاوه بر 
جلوگیری از انتشــار گاز دی اکســیدکربن در هوا از 
آلایندگی مجتمع جلوگیری می کند و از ســوی دیگر 

تولید اوره را به میزان ۱۰ درصد افزایش می دهد.
وی خاطرنشان کرد: ایجاد پارک اوره از دیگر صنایع 
پایین دستی مجتمع پتروشیمی لردگان به شمار می رود 

که به دنبال زمین مناسب برای ایجاد آن هستیم.
رســتمی با بیان اینکه برای احــداث پارک اوره به 
زمینی به مســاحت ۳۰ هکتار نیاز است، اظهار داشت: 
علاوه بر آن نیاز به ۵۰ لیتر برثانیه آب نیاز است از همین 
رو تامین اعتبــار و آب ۲ نیازمندی مهم برای احداث 

این پارک است.
وی با بیان اینکه هنوز برای پارک اوره جواز تاسیس 
صادر نشده است، تصریح کرد: پارک اوره به تولید اوره 
رزینی اختصاص دارد کــه می تواند ماده اولیه صنایع 

چسب کشور را تامین کند.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال 
و بختیاری خاطرنشان کرد: افتتاح پتروشیمی لردگان 
منشــاء خیر و برکت برای شهرستان لردگان و استان 
چهارمحال و بختیاری اســت و نقطه عطفی در رونق 

اقتصادی استان به  شمار می رود.

سخنگوی صنعت برق گفت: فعالیت و خدمت سانی به مردم توسط صنعت 
برق در شرایط کرونا و حتی روزهای تعطیل تداوم دارد.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو، »مصطفی رجبی مشهدی« 
افزود: به جز گروه های عملیاتی که به ویژه در هنگام تغییرات جوی در آمادگی 
کامل قرار دارند، نیروهای فنی در نیروگاه ها برای حفظ تولید برق و کارکنان 
بهره برداری در طول خطوط انتقال، فوق توزیع و پست های برق کشور به 

فعالیت بازرسی و پایش لحظه ای خود ادامه می دهند.
وی افــزود: کارکنان صنعت برق برای تامین انرژی مورد نیاز مردم که 
از ضروریات محسوب می شــود و به ویژه برای بیماران کرونایی که نیاز به 

استفاده از دستگاه های اکسیژن ساز دارند، شبانه روزی فعالیت می کنند.
رجبی مشــهدی توضیح داد: اکنون کارکنان وزارت نیرو در نیروگاه ها، 
بهره برداری از خطوط و پست های فشار قوی و شرکت های توزیع به عنوان 
پیشــانی صنعت برق، فعالیت می کنند تا خدمت رسانی به مردم لحظه ای 

با وقفه روبرو نشود.
وی تاکید کرد: تاکنون هیچ اختلالی به دلیل شــیوع کرونا در زنجیره 

عرضه برق شامل تأمین تجهیزات صنعت برق و سوخت مورد نیاز نیروگاه ها، 
اجرای پروژه های احداث، نگهداری و تعمیرات، پایداری شبکه تولید، انتقال 

و توزیع برق رخ نداده است.
به گفته سخنگوی صنعت برق، هموطنان می توانند برای رفع مشکلات 
احتمالی در شــبکه، در همه ساعت های شبانه روز از طریق سامانه تلفنی 

۱۲۱ و یا اپلیکیشن برق من اقدام کنند.
در حال حاضر ۳۰ میلیون مشترک خانگی در کشور وجود دارد که در 
دو دسته »زیرالگو« و »بیش ازالگو« تقسیم بندی شده اند که برای هرکدام 
تعرفه خاصی تعریف شده است. در این بین 8۵ درصد از مشترکان زیرالگو 
بــرق مصرف می کنند و بالغ بر ۱۵ درصد بالاتر از الگوهای تعیین شــده 
مصرف دارند، در طرح برق امید مشــترکان زیرالگو هم به دو دسته خوش 
مصرف و کم مصرف تقسیم بندی می شوند که کم مصرف ها تخفیف صد 

درصدی را دریافت خواهند کرد.
البته مشترکان خوش مصرف هم می توانند با رعایت نکاتی ساده، خود را 
به جرگه کم مصرف ها رسانده و از تخفیف صد درصدی بهای برق مصرفی 
بهره مند شوند چراکه تعرفه های برق پلکانی است و هرچه از میزان مصرف 

برق مشترکان کاسته شود، مزایای اقتصادی برای خانوارها دارد.
چنانچه مشــترکان ۱۰ درصد مصرف برق خود را کم کنند، ۲۰ درصد 
از هزینه برقشان کم می شود و در صورتی که ۲۰ درصد مصرف را کاهش 

دهند، شاهد کاهش ۴۰ درصدی هزینه برق مصرفی خواهند شد.

 ونزوئلا به رغم تحریم های آمریکا صادرات نفت به چین را از سر گرفت
کاراکاس بعد از وقفه ای یک ساله به دلیل تحریم های ایالت متحده، تحویل مستقیم نفت به چین را از سر گرفته است.

به گزارش اسپاتنیک، آژانس خبری رویترز با استناد به ردیابی داده های رفیتیو ایکون و اسناد داخلی شرکت نفت دولتی ونزوئلا گزارش داد کاراکاس بعد از وقفه حدوداً یک ساله به دلیل تحریم های ایالت متحده، تحویل مستقیم نفت به 
چین را از سر گرفته است.

به گفته این آژانس، شرکت دولتی نفت چین و پترو چاینا، از ماه آگوست ۲۰۱۹ بعد از گسترش تحریم های ایالات متحده علیه ونزوئلا که هر شرکت خارجی که با PDVSA سروکار دارند را هدف قرار می داد، بارگیری محموله های نفتی را 
از بندرهای ونزوئلا متوقف کرده بودند.براساس سرویس نظارت تانکر ترکرز، اولین نفت کش که تحویل محموله مستقیم نفت خام به چین را از سر گرفته است، نفت کش کیوتو می باشد که در پایان ماه آگوست ۱.8 میلیون بشکه نفت در بندر 
خوزه ونزوئلا بارگیری کرد.در طی پنج سال گذشته، ایالات متحده، مجموعه ای از تحریم ها را علیه ونزوئلا، به ویژه شرکت نفتی دولتی PDVSA، اعمال کرده است. این تحریم ها شامل مسدود شدن حساب های ونزوئلا در اروپا و مسدود کردن 
دارایی های شرکت نفتی PDSVA، در ایالات متحده و همچنین منع معاملات با آنها است.ونزوئلا به رغم تحریم های آمریکا صادرات نفت به چین را از سر گرفت کاراکاس بعد از وقفه ای یک ساله به دلیل تحریم های ایالت متحده، تحویل 

مستقیم نفت به چین را از سر گرفته است.
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 توقیف خودرو های که اقدام به مخدوش نمودن پلاک می نمایند
گروه استان ها- گلستان-رئیس پلیس راهورفرماندهی انتظامی استانضمنابراز 
قدردانی از کلیه رانندگان که محدودیت های تردد ناشی از ویروس کرونا را در 
ســطح استان جدی گرفته و همکاری بســیار خوبی با مجموعه پلیس راهور 
استان داشته ، بر این نکته تاکید کرد که متاسفانه معدود رانندگانی بی توجه، 
با مخدوش کردن پلاک وســیله نقلیه اقدام به تردد در ساعات مختلف شبانه 

روز با توجه به اعمال محدودیت های می نمایند. 
مومنی :گلستان -   سرهنگ »عباس مهاجر بسطامی« در گفت و گو با خبر 
نگار پایگاه خبری پلیس، در تشــریح این خبر گفت: مخدوش نمودن پلاک و 
رانندگی با پلاک مخدوش جرم محسوب شده  و برابر ماده ۷۲۰ قانون مجازات 
اســلامی از ۶ ماه تا یک ســال حبس در نظر گرفته شده است ضمن اینکه 
این رفتار به هیچ وجه زیبنده مردم خوب و رانندگان فهیم استان نمی باشد.

سرهنگ مهاجر بسطامی تاکید کردکه هم استانی های عزیز آخرین اخبار 
در خصوص اعمال محدودیت و تردد در راه های درون و برون شهری استان را 
صرفا از مجاری قانونی و رسمی استان پی گیری نموده تا دچار مشکل نگردند. 
ایشان ابراز امید واری کردند که تمامی هم استانی های عزیز، مجموعه پلیس 
راهور وراه استان را تا خاتمه اجرای محدودیت ها با همکاری خود یاری نمایند.

   
 ۴۰۰ تیم هلال احمر گیلان در قالب طرح ناظران ســلامت فعال 

هستند
ســیاوش غلامی مدیرعامل جمعیت هلال احمر گیلان گفت :طرح ناظران 
ســلامت با همکاری دانشــگاه علوم پزشکی و سپاه قدس در قالب ۱۰۰ تیم و 

۴۰۰ نفر در ۱۶ شهرستان استان فعال است.
این طرح در قالب همکاری جوانان، داوطلبان و امدادگران با بازرسان سلامت 
محیط و کار دانشگاه  علوم پزشکی استان در زمینه کنترل و نظارت بر حسن 
اجرای پروتکل های بهداشتی و در راستای صیانت از سلامت هموطنان عزیز و 

قطع زنجیره انتقال ویروس کرونا در گیلان آغاز به کار کرده است.

 برفروبی 2۱۷2 کیلومتری در محورهای گیلان
 مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گیلان، از برفروبی ۲۱۷۲ کیلومتر 
باند از محورهای کوهستانی استان توسط ۷۹ راهداری خبر داد و گفت: به جز 

پونل - خلخال، سایر محورها باز است.
فریبرز مرادی در گفت وگو با ایســنا، بــا بیان اینکه در دومین بارش برف 
پاییزی ۷۹ نفر از نیروهای راهداری استان گیلان در سطح محورهای کوهستانی 
درگیر برفروبی محورها و خدمت رسانی به مردم هستند، اظهار کرد: چهار روز 
گذشته ۵۳ دستگاه ماشین آلات سبک، نیمه سنگین و سنگین راهداری استان 
به طور مستقیم درگیر بازگشایی محورهای کوهستانی و برفگیر استان بودند.

وی از مصرف ۲۳۵ تن مخلوط شن و نمک در سطح محورهای کوهستانی 
درگیــر بارش برف طــی مدت مذکور خبر داد و اضافــه کرد: همچین ۲۱۷۲ 

کیلومتر/باند از محورهای کوهستانی استان توسط راهداران برفروبی شد.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گیلان ادامه داد: بارش برف سنگین 
در برخی محورهای کوهســتانی مشکلاتی را برای ترددکنندگانی که به علت 
نداشتن تجهیزات ایمنی نظیر زنجیر چرخ به این محورها عزیمت کرده بودند 
به وجود آورد که با حضور راهداران اســتان گیلان به ۱۴۷ خودرو امدادرسانی 
صورت گرفت.مرادی، با اشاره به میزان بارش برف در ارتفاعات استان، یادآور شد: 
بیشــترین بارش های برف در محورهای کوهستانی اسالم به خلخال در حوزه 
شهرستان تالش و محور پونل به خلخال در حوزه شهرستان رضوانشهر و محور 
ســیاهکل - دیلمان در حوزه شهرستان سیاهکل و محور بلوردکان - خصیب 
دشــت در حوزه شهرستان املش به ارتفاع ۵۰ سانتیمتر گزارش شد.مرادی، از 
مردم خواست ضمن پرهیز از مسافرت های غیر ضروری به مناطق کوهستانی 
و برفگیر، حتما پیش از ترددهای ضروری در این مناطق ضمن همراه داشتن 
تجهیزات مناســب زمســتانه و رعایت احتیاط لازم در رانندگــی، به ویژه در 
محورهای برفگیر، از طریق تماس با سامانه ۱۴۱ مرکز مدیریت اطلاعات راه ها 

و حمل و نقل جاده ای از وضعیت راه های استان مطلع شوند.

 مسائل و مشکلات پروژه های عمرانی شهرستان لنگرود بررسی 
شد

 جلسه بررسی مسائل و مشکلات پروژه های عمرانی شهرستان لنگرود در 
فرمانداری این شهرستان برگزار شد. در این جلسه که با حضور مهندس اکبری 
مقدم معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری گیلان، دکتر محمدنژاد نماینده 
مردم شهرستان در مجلس شورای اسلامی، مهندس حیدری فرماندار، مهندس 
اکبرزاده مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان گیلان و جمعی از مدیران 
استانی و شهرستانی حضور داشتند مسائل و مشکلات مربوط به اجرای پروژه 
های در دست اقدام و نیمه تمام شهرستان بررسی شد . در ابتدای جلسه رحیم 
حیدری فرماندار شهرستان با اشاره به جلسه قبلی با حضور معاون هماهنگی 
امور عمرانی اســتانداری اظهار داشت : اقدامات خوبی تاکنون درخصوص رفع 
مشکلات پیش روی پروژه های عمرانی در این شهرستان صورت پذیرفت و در 
ادامه آخرین وضعیت مصوبات جلســه قبلی و پروژه های عمرانی شهرستان 
را به طور کامل برای حاضرین در جلســه تشــریح نمود. در ادامه این جلسه 
نماینده مردم شهرســتان لنگرود در مجلس شــورای اسلامی نیز نظرات خود 
را درخصوص تســهیل و رفع موانع پیش روی پروژه های عمرانی و همچنین 
راهکارهای لازم در جهت توسعه شهرستان برای حاضرین تشریح نمود. سپس 
مهندس اکبرزاده در گزارشــی عملکرد بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در سطح 
استان و شهرستان ارائه نمود. مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان گفت: 
برای ۱۱۰ روستای بالای ۲۰ خانوار شهرستان طرح هادی تهیه گردیده است و 
شــاخص تهیه طرح هادی در لنگرود ۱۰۰% می باشد. اکبرزاده ابراز امیدواری 
کرد با ابلاغ سهمیه قیر رایانه ای شاخص برخورداری شهرستان از اجرای طرح 
هادی افزایش یابد. وی ضمن تشــکر از حمایتهای فرماندار محترم در زمینه 
صدور اســناد مالکیت روستایی و شهرهای زیر ۲۵۰۰۰ نفر در شش ماهه اول 
ســالجاری رتبه اول استانی را کســب نموده است. در ادامه مدیران حاضر در 

جلسه نقطه نظرات خود را بیان داشتند.
در پایــان معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری گیلان با بیان اینکه 
دستگاه ها در راستای وظایف قانونی باید درخواست ها را بررسی و مجوز صادر 
کننــد، اظهار کرد: همه باید تلاش کنیم در دوره کاری خود در چارچوبی که 
برای ما مشخص شده کارها را انجام و برای یکدیگر احترام بگذاریم. وی با بیان 
اینکــه باید از تقابل در حوزه های مدیریتی جــدا پرهیز کرد، افزود: همه باید 
مطیع قانون بوده و پشــت ســر قانون حرکت کنیم و از تقابل های بیهوده و 

وقت گیر باید دوری کرد.

اصفهان-محســن راعی-  نفت ۵۰ 
دلاری برای شــرکت های پالایشی مطلوب 
خواهد بود و حداقل سودآوری شرکت های 
پالایشی را نسبت به ۶ ماهه اول سال جاری 

افزایش خواهد داد .
 بعد از اخبار مثبت اثربخشــی واکســن 
کرونا، قیمت های جهانی هم شیب صعودی 
به خود گرفت و نفت خام برنت به محدوده 
۴8 دلار رسید. افزایش قیمت نفت خام، اثر 

مثبتی بر سود پالایشی ها خواهدداشت.
به گزارش خبرنگار ما  از اصفهان، ابراهیم 
کاویانی پور رئیس بازاریابی و فروش شرکت 
پالایش نفت اصفهان “شپنا” در این خصوص 
بیان کرد: نفت خام تا قبل از شیوع کرونا در 
محــدوده قیمتی ۶۰ تا ۷۰ دلار معامله می 
شد و با فراگیر شدن کرونا، حتی کانال ۲۰ 
دلاری را هم لمس کرد. با خوشــبینی های 
ایجاد شده برای مهار کرونا، قیمت نفت خام 
هم در بازارهای جهانی بهبود داشته و برخی 
تحلیل های جهانی ســقف قیمتی ۵۰ دلار 
برای نفــت در میان مدت پیش بینی کرده 
اند . از سوی دیگر انتخابات ریاست جمهوری 
آمریکا هم روی بازارهای جهانی اثرگذار است 

و به نظر می رسد “بایدن” مثل “ترامپ” به 
دنبال توسعه اقتصادی و اتصال اقتصاد به نفت 
نیست و سیاست های اقتصادی دولت آمریکا 

هم قطعا تاثیرگذار خواهد بود. شخصا بعید 
می دانم قیمت جهانی نفت در میان مدت)۶ 
ماه آینده( به سقف های قبلی برسد و حتی 

اگر در مقاطعی قیمت های بالاتر از ۵۰ دلار 
لمس شود، احتمالا میانگین قیمتی همان 

محدوده ۵۰ دلار خواهد بود.

وی افزود: نفت ۵۰ دلاری برای شــرکت 
های پالایشــی مطلوب خواهد بود و حداقل 
سودآوری شرکت های پالایشی را نسبت به 
۶ ماهه اول سال جاری افزایش خواهد داد .

کاویانــی پور اضافه کــرد: بخش عمده 
محصولات پالایشــی در بازار داخل مصرف 
می گردد، ولی برخی محصولات هم توسط 
شرکت پالایش و پخش صادر می شود . اما با 
در نظر گرفتن نرخ فعلی ارز و قیمت جهانی 
نفت و فرآورده های پالایشی، احتمالا سود 
نیمه دوم پالایشــی ها تفــاوت بااهمیتی با 
سود نیمه اول سال خواهد داشت. خصوصا 
آنکه در ماه های ابتدای فراگیر شدن کرونا، 
کرک اســپرد برای فرآورده های پالایشی از 
جمله بنزین منفی شــد، هنوز کرک اسپرد 
محصولات پالایشی به قبل از کرونا بازنگشته 
است ، بهبود چشم انداز اقتصاد جهانی قطعا 
اثر مثبتی بر قیمت فرآورده های پالایشــی 
خواهد داشت و احتمالا افزایش قیمت بنزین 
و سوخت هواپیما جذاب تر از افزایش قیمت 
نفت خام خواهد بود . در چنین شرایطی حتما 
روزهای بهتری در انتظار صنعت پالایشــی 

خواهد بود.

بهبود چشم انداز اقتصاد جهانی اثرمثبتی بر قیمت فرآورده های پالایشی خواهد داشت

 
 

 
 

 
 

ذوب آهن اصفهان در مسیر افزایش تولید و صادرات
یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با اشــاره 
به آغاز پیش گرم کوره بلند شــماره یک این شرکت 
گفت : این مجتمع عظیم صنعتی در تلاش اســت تا 
۲۳ دی ماه که ســالروز تاسیس ذوب آهن اصفهان و 
طلیعه صنعت فولاد کشور است ، کوره بلند شماره یک 
این شرکت با حضور مسئولین کشور راه اندازی شود.

وی افزود : با راه اندازی کوره شماره یک 8۰۰ هزار 
تن به تولید این شــرکت افزوده می شود و ذوب آهن 
اصفهان می تواند اهداف تولیدی خود را محقق سازد .

مدیرعامل ذوب آهــن اصفهان با بیان این مطلب 
که این شــرکت به ســمت تولید محصولات صنعتی 
رفته است افزود : این مجتمع عظیم صنعتی به دنبال 
این است که در ســال جاری با وجود محدودیت ها، 
صادرات خود را حفظ کند ، چرا که در شرایط کنونی 

، کشور نیاز بسیار به ارز دارد . 
مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان همچنین در 
خصوص اثرات شیوه نامه ساماندهی عرضه و تقاضای 
زنجیره فولاد بر این شرکت  گفت: با عنایت به اینکه 

محصولات این شــرکت به صورت ســلف تا سه ماهه 
در بورس کالای ایران تا پایان بهمن ماه ســال جاری 

عرضه شده است، کاهش قیمت پایه عرضه شمش در 
بورس کالای ایران از ۹۵ درصد قیمت فوب صادراتی 

ایران به 8۰ درصد قیمت فوب منطقه CIS )در صورت 
ســرکوب قیمتها و پیشــگیری از رقابــت در تابلوی 
بورس کالا (، منجر به کاهش درآمد حاصل از فروش 

اسفندماه خواهد شد.
وی افزود: علاوه بر آن مشخص نبودن نحوه قیمت 
گذاری ســنگ آهن و اثرات آن بر قیمت مواد اولیه و 
نحوه تخصیص سهمیه به شرکت های تولیدی، شرایط 
عرضه در بورس کالا و تغییرات احتمالی آن در مقادیر 
و نرخ نســبت به توافق های فعلی امکان پیش بینی 
اثرات شــیوه نامه بالا بر عملکرد مالی شرکت به طور 

قابل اتکاء در حال حاضر قابل اندازه گیری نیست.
یزدی زاده اظهار داشــت : بدیهی است در صورت 
اجرایی شدن شــیوه نامه یادشده، با عنایت به اینکه 
این شرکت ملزم به رعایت دستورالعمل اجرایی افشای 
اطلاعات شــرکت های ثبت شده نزد سازمان بورس 
است هر گونه اطلاعات با اهمیت و قابل اتکاء بلافاصله 
برای آگاهی سهامداران و سایر ذینفعان محترم اطلاع 

رسانی خواهد شد.

شــیرکوند مدیرکل تامین اجتماعی استان بوشــهر از تمهیدات جدید 
ســازمان تامین اجتماعی در خصوص جلوگیری از شــیوع ویروس کرونا 
خبرداد. به گزارش روابط  عمومی اداره کل تامین اجتماعی استان بوشهر 
، شــیرکوند اظهار داشت: با توجه به محدودیت های جدید اعمال شده از 
ابتدای آذر ســال جاری توسط ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا، تمهیدات 
و تســهیلات جدیدی به منظور جلوگیری از شیوع بیماری کرونا و صیانت 
از سلامت بیمه شدگان و کارکنان شاغل در واحدهای اجرائی )بیمه ای و 
درمان( و کاهش تردد مراجعین از تاریخ یکم تا ســی ام آذر جاری اتخاذ 
شــد.وی افزود: برگزاری جلسات هیات های بدوی و تجدیدنظر تشخیص 
مطالبات، کمیسیون های پزشکی )موضوع ماده ۹۱ قانون تأمین اجتماعی( 

و شوراهای پزشــکی در این دوره موقتاً تعلیق شد و متقاضیان حمایت از 
کارافتادگی به منظور جلوگیری از زایل شدن شرایط مقرر در مواد )۷۵( و 
)8۰( قانون تأمین اجتماعی، می بایست نسبت به حفظ و ادامه بیمه پردازی 
خود اقدام کنند.شیرکوندگفت: معرفی متقاضیان انعقاد قرارداد ادامه بیمه 
با ماهیت غیر اجباری، رانندگان، کارگران ساختمانی و غیره نیز برای انجام 
معاینات پزشکی بدو بیمه پردازی پایان زمان فوق الذکر، ضروری نبوده و 
شعب سازمان موظفند در صورت احراز شرایط مقرر ضمن اخذ تعهد کتبی 
از بیمه شــده، نسبت به انعقاد قرارداد اقدام کنند.مدیرکل تامین اجتماعی 
بوشهر  تصریح کرد: معرفی بیمه شدگان به مراجع پزشکی )پزشک معتمد، 
شــورا و کمیسیون پزشــکی( به منظور بررسی استراحت پزشکی در دوره 

مذکور موقتاً تعلیق می شــود.وی ادامه داد: چنانچه تایید استحقاق درمان 
آنان مستلزم پرداخت غرامت دستمزد باشد، در این حالت صدور سند علی 
الحساب و پرداخت تا 8۰درصد غرامت ایام بیماری بر مبنای حداقل دستمزد 
با رعایت سایر شرایط قانونی بلامانع است.مدیر کل تامین اجتماعی استان 
بوشهر افزود : انجام کلیه بازرسی ها اعم از کارگاهی و موارد مرتبط با بیمه 
شدگان )بیمه بیکاری، احراز اشتغال قالیبافان، کارگران ساختمانی و غیره( 
در دوره تعیین شده موضوعیت نخواهد داشت.وی خاطرنشان کرد: جلسات 
کمیته های احتساب سوابق نیز صرفا در رابطه با بیمه شدگانی تشکیل می 
شود که تبعات بررسی پرونده هایشان حائز اهمیت بوده و منجر به صدور 

احکام تعهدات قانونی بلند مدت می شوند.

سرپرست منابع طبیعی گیلان، با اشاره به وضعیت مرزی اراضی ملی و 
مســتثنیات در حوزه زراعت چوب، خاطرنشان کرد: اجرای پروژه کاداستر 
به ســرعت و شدت در استان در حال اجراست و تا شهریورماه ۱۴۰۰ صد 

درصد تکمیل خواهد شد.
سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری گیلان، با اشاره به نیاز ۱۱ 
میلیون مترمکعبی کارخانه های چوب کشــور در سال، تصریح کرد: حدود 
پنج میلیون مترمکعب از نیاز چوبی کشور معادل ۴۰ درصد به واسطه وجود 
صنایع MDF و شــرکت های پالت ســازی به استان گیلان اختصاص دارد، 
اما برداشــت سالانه ۱۵۰ هزار مترمکعب از جنگل های طبیعی پاسخگوی 

این نیاز نیست.
اختری، صنایع چوبی کشور را نیازمند زراعت چوب دانست و عنوان کرد: 
با توجه به تاخیر دو ســال و نیم، هم اکنون زراعت چوب به صورت جدی 
در استان آغاز شده و ۱8۰۰ هکتار از ۶۶۰۰ هکتار از اراضی ملی را احاله 

مدیریت کردیم و سال آینده به ۲۵۰۰ هکتار خواهیم رسید.

سرپرســت اداره کل منابــع طبیعی و آبخیزداری گیلان، با اشــاره به 
کشت گونه صنوبر در زراعت چوب، اضافه کرد: بررسی های اولیه در مرکز 
تحقیقات کشــاورزی و منابع طبیعی، گونه پالونیا را گونه مهاجم دانسته و 
لذا اجازه زراعت در ســطح وسیع نداریم، اما می توانیم در سطوح کوچک 
و با فاصله از جنگل های طبیعی به عنوان یکی از گونه های زراعت چوب 

از آن استفاده کنیم.
اختری، از اجرای زراعت چوب در اراضی ملی و مســتثنیات خبر داد و 
گفت: گیلان رتبه نخســت کشور در زراعت چوب در اراضی مستثنیات را 
دارد؛ البته زراعت چوب نســبت به کشــاورزی دیربازده بوده و حدود پنج 
تا هفت ســال طول می کشد. همچنین کم بودن ارزش افزوده چوب طی 
ســال های گذشته موجب شد کشاورزان دوباره به کشاورزی روی بیاورند، 
اما در ســال های اخیر ارزش افزوده چوب افزایش یافته و مجددا شــاهد 

افزایش سطح زراعت هستیم.
وی با اشاره به وضعیت مرزی اراضی ملی و مستثنیات در حوزه زراعت 

چوب، خاطرنشان کرد: اجرای پروژه کاداستر به سرعت و شدت در استان 
در حال اجراست و تا شهریورماه ۱۴۰۰ صد درصد تکمیل خواهد شد.

سرپرســت اداره کل منابــع طبیعی و آبخیزداری گیــلان، از پرداخت 
تســهیلات برای زراعت چوب خبر داد و اظهار کرد: در ســطح ملی ۱۲.۵ 
میلیارد تومان تســهیلات به زراعت چوب تخصیص یافته اســت که از این 

میزان ۳.۳ میلیارد تومان به گیلان اختصاص دارد.
اختری، زراعت چوب را یکی اولویت های پروژه های سازمان جنگل ها، 
مراتع و آبخیزداری در سال جهش تولید دانست و یادآور شد: امسال ۵۰۰ 
هزار نهال مشارکتی تولید کردیم و آمادگی داریم این نهال ها را به صورت 

رایگان در اختیار مردم قرار دهیم.
وی بــا بیان اینکه گیلان ســه نهالســتان تخصصــی زراعت چوب در 
لاکان، صفرابســته و کیاشــهر دارد، گفت: با تــداوم زراعت و تولید چوب 
 طی هفت ســال آینده از قاچاق درختان و نابــودی جنگل های هیرکانی 

جلوگیری می شود.

تمهیدات جدید سازمان تامین اجتماعی جهت پیشگیری از ویروس کرونا

نیاز ۵ میلیون مترمکعبی صنایع گیلان به چوب

 جلسه میدانی مسکن محرومین شهرستانهای خمین
محلات ودلیجان 

ترخیص کالای اساسی از گمرکات مازندران ۱۰۰ درصد افزایش یافت

جلســه میدانی مســکن محرومین شهرســتانهای خمین،محلات ودلیجان با حضور مهندس رضا فرح مدیرکل بنیاد مســکن 
اســتان مرکزی و مدیران بنیاد مســکن شهرســتانهای مذکور برگزار گردید.در این جلسه مسائل و مشــکلات شهرستانها مورد 

بررسی قرار گرفت.

ناظر گمرکات مازندران با اشــاره به اجرای مصوبه 
جدید دولت مبنی بر تسریع و تسهیل در ترخیص کالا 
، از افزایــش ۱۰۰ درصدی ترخیص کالای اساســی و 

ضروری از گمرکات استان در دو هفته اخیر خبر داد.
 با توجه به مصوبه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت 
که به تازگی ابلاغ شــده است، همه کالاهای اساسی و 
ضروری مورد نیاز واحدهای تولیدی که تا ۱۰ آبان ماه 
دارای قبض انبار اســت بر اساس اولویت های اعلامی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با استفاده از ارز صادراتی 
یا ارز متقاضی یا ارز تامین شده بانک مرکزی به صورت 

درصدی از گمرک قابل ترخیص است.
ترخیــص همه مواد اولیه، اجزا و قطعات و ملزومات 
مرتبط با بخش تولید با تشخیص و تایید وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت از گمرک به صورت درصدی و بدون 

دریافت کد رهگیری بانک قابل انجام خواهد بود.

علی یوسفی منش رافزود: در راستای اجرای مصوبه 
جدید دولت مبنی بر ترخیص کالاهای اساسی و ضروری 
بدون کدرهگیری بانک مرکــزی، ۴۰ هزار تن کالای 
ضروری در دو هفته اخیر از گمرکات اســتان ترخیص 
شد که ۹۰ درصد این کالاها نهاده های دامی بوده است.

وی ادامــه داد: این در حالی بود که قبل از آن این 
مصوبه با توجه به ضــرورت اخذ کد رهگیری از بانک 
مرکــزی به طور میانگین در دو هفته ۲۰ هزار تن کالا 

ترخیص می شد.
ناظر گمرکات مازندران با اشــاره به آماده ترخیص 
بودن ۵۰ هزار تــن کالای دیگر از گمرکات مازندران، 
گفت: بیشتر این کالاها را نهاده های دامی تشکیل می 
دهد که که در حــال طی مراحل اخذ مجوزهای لازم 

برای ترخیص می باشند.
یوســفی منش با اشاره به دخیل بودن ۳۰ دستگاه 

در روند ترخیص این کالاها، اظهار داشــت: اخذ مجوز 
از دستگاه ها براساس نوع کالای وارداتی بستگی دارد 
بنحــوی که ترخیص نهاده های دامی به مجوز محیط 
زیست، امور مالیاتی، قرنطینه، استاندارد، دامپزشکی و 

صنعت و معدن نیاز است.
وی با اشــاره به وجود ۵۰۰ هزار تن کالا در انبارها 
گمرکات مازندران، ۹۰ درصد این کالاها را شامل جو، 
ذرت و دانه های روغنی معرفی کرد و خواستار ترخیص 
هر چه زودتر این کالاها از سوی صاحبان آنها براساس 

مصوبه جدید دولت شد.
به گفته این مســئول، ترخیص این کالاها منوط به 
درخواســت صاحبان کالا و محرز شــدن مالکیت آنها 
و همچنیــن اخذ مجوزهای لازم همچون اســتاندارد، 

دامپزشکی و قرنطینه است.
ناظر گمرکات مازندران تصریح کرد: براساس ماده ۲۴ 

قانون امور گمرکی، کالاهای که صاحبان آن ها تمایلی به 
ترخیص آنها از گمرک ندارند متروکه اعلام خواهد شد و 
تحویل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی شده 
می شود تا در مزایده به فروش می رسد.وی تاکید کرد: 
زمان ترخیص کالا در گمرکات مازندران از حداکثر هفت 
روز در ســال گذشته در حال حاضر به کمتر از سه روز 
کاهش یافته است.یوسفی منش گفت: از ابتدای امسال 
باوجــود پی گیری های صورت گرفته و اعلام از طریق 
ســامانه و تلفن به صاحبان کالا، تعداد هشــت پرونده 
کالای متروکه و ضبطی تنظیم و به سازمان جمع آوری 

و فروش اموال تملیکی ارسال شد.
وی گمرک نوشهر را ششمین گمرک کشور به لحاظ 
حجم واردات معرفی کرد و از واردات یک میلیون و 8۰۰ 
هزار تن به ارزش ۵8۷ میلیون دلار در هشت ماه سال 

جاری از گمرکات مازندران خبر داد.



۷
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هیچ درآمدی نداریم
مجتبی ولی پور گفت: امیدوارم بعد از دو هفته تعطیلی 
که همه به سر کار برمی گردند استخرها هم بازگشایی شود 
تا ورزشکارانی که تمرین می کنند بتوانند از آب استفاده 
کنند. بعد هم می خواهم ورزشکاران را از نظر مالی حمایت 

کنند. ما در حال حاضر هیچ دریافتی نداریم.
شیرجه رو تیم ملی در خصوص شرایط تمرینی خود 
اظهار کرد: در شهرســتان تبریز تمرین می کنم و ۹ ماه 
است که تنها کار بدنسازی و انعطاف بدنی را در خشکی 
انجام می دهم. اکنون دیگر کاملا تمرینات بیرون از آب 
را انجام داده ام و بدنم نســبتا آماده شده است و در کل 
وضعیت خوبی دارم. من در این مدت شــیوع کرونا هیچ 

تمرین آبی نداشتم.
وی در ادامه در خصوص بازگشــایی اســتخرها در 
شهرســتان و یا امکان حضــورش در تهران برای انجام 
تمرینات آبی گفت: قرار اســت در هر استان یک استخر 
برای قهرمانانی که می خواهند در المپیک کسب سهمیه 
کنند بازگشــایی شود تا بتوانند در شهرستان های خود 
تمرین کنند. در تهران نمی دانم شــرایط چطور اســت 
امــا رفت و آمد به تهران برای من ســخت اســت، من 
در آنجا جای خواب و اســکان نــدارم. رفت و آمد برای 
من خطرناک اســت، به همین دلیل مراعات می کنم تا 

وضعیتم مناسب باشد.
شــیرجه رو تیم ملی در ادامه در خصوص شکستن 
طلسم کسب سهمیه المپیک توکیو گفت: همیشه نباید 
گفــت که ما نمی توانیم، ۱۰۰ درصد کســی که تلاش 

می کند می تواند نتیجه آن را هم بگیرد. من نزدیک دو 
سال است که برای المپیک تلاش می کنم. از بهمن هم که 
تمرینات آبی به دلیل شیوع کرونا تعطیل شده تمرینات 
بدنسازی را به جد پیگیری کردم و هر روز تمرین داشتم. 
تمام تلاشم را می کنم که سهمیه را بگیرم. هر کسی برای 

کسب سهمیه المپیک تلاش می کند.
ولی پور گفت:  با کسب سهمیه المپیک جهش خوبی 
در ایران در این رشته رخ خواهد داد. ما تلاش کردیم و 

تعدادی مدال خوش رنگ برای ایران کســب کردیم اما 
کسب سهمیه دشواری های خودش را دارد. در مسابقات 
شــیرجه باید جلوی داور دیده شوی. در کل بستگی به 
خود ورزشــکار دارد اگر با دل و جان تمرین کند قطعا 

منجر به کسب سهمیه المپیک خواهد شد.
وی در خصوص زمان مسابقات کسب سهمیه المپیک 
گفت: اصولا اگر مسابقاتی بخواهد انجام شود همان اوایل 
اردیبهش خواهد بود. هنوز هیچ اعلامی نکرده اند اما خوب 

احتمالا همانند مسابقات امسال که اردیبهشت بود و لغو 
شد در همان زمان مسابقات برگزار شود.شیرجه رو تیم 
ملی در خصوص تعطیلی ۹ ماهه تمرینات در آب گفت: 
۷۰ درصد تمرینات و حرکات در رشته شیرجه در خشکی 
است. این نیست که همه تمرینات را باید در استخر انجام 
دهیم. تکنیک ها و کارهایی که بایستی در خشکی انجام 
داد در آب نمی شود. رشته ما نیاز به تمرین در خشکی نیاز 
دارد. اگر روزی 8 ســاعت تمرین داشته باشیم ۶ ساعت 
آن را در خشکی انجام می دهیم و تنها ۲ ساعت تمرینات 
در استخر است. به همین دلیل همین که دو سه جلسه 

در آب تمرین کنم بدنم به حالت قبل برخواهد گشت.
ولی پور در ادامه در خصوص درخواستش از مسئولان 
گفت: امیدوارم بعد از دو هفته  تعطیلی که همه به سر 
کار برمی گردند استخرها هم بازگشایی شود تا ورزشکارانی 
که تمرین می کنند بتوانند از آب استفاده کنند. بعد هم 
می خواهم ورزشــکاران را از نظر مالی حمایت کنند. ما 
در حال حاضر هیچ دریافتی نداریم.وی در پاسخ به این 
ســوال که آخرین دریافتی شما از فدراسیون چه زمانی 
بوده است گفت: نمی دانم واقعا به یاد نمی آورم. قبلا زمان 
مســابقات دریافتی هایی داشتیم اما در حال حاضر هیچ 
دریافتی نداریم. ورزشکار که تنها خودش نمی تواند خود 
را حمایت کند یک مبلغ ناقابلی هم آن ها کمک کنند. ما 
هیچ وقت نگاهی به این مبالغ نداشتیم اما در حال حاضر 
با شیوع کرونا، مربیگری هم نمی توانیم داشته باشیم و 

درآمدی نداریم به همین دلیل نیاز به حمایت داریم.

 

 

خیلی ها مدال دارند اما اخلاق ندارند

حسینی با قدرت به تمرینات برمی گردد

تمرین رکورددار پرش طول در پیست خاکی و روباز

 هشدار نیمار به پاریسی ها
ستاره برزیلی پاری سن ژرمن از تساوی برابر بوردو راضی نیست و به انتقاد از 
عملکرد تیمش پرداخت.به گزارش کانال پلاس، پاری سن ژرمن در هفته دوازدهم 

رقابت های لیگ فرانسه با تساوی دو بر دو برابر بوردو متوقف شد.
نیمار در این بازی عملکرد خوبی از خود نشان داد و یک گل به ثمر رساند و 
روی گل دوم هم تاثیر گذار بود.او هم مانند توخل از این نتیجه راضی نیست و به 
انتقاد از عملکرد تیمش پرداخت.نیمار گفت: بازی خوبی را به نمایش نگذاشتیم. دو 
گل به ثمر رساندیم اما خوب نبودیم. باید در دیدارهای بعدی چه در لیگ قهرمانان 
و چه در لیگ بهتر ظاهر شویم.او ادامه داد: اگر این گونه بازی کنیم هم در لیگ و 
هم در لیگ قهرمانان اروپا به مشکل می خوریم.نیمار درباره رویارویی با منچستر 
یونایتد در لیگ قهرمانان اروپا گفت: بله می دانیم که بازی سخت و مهمی پیش رو 
داریم. این دیدار هم مانند بازی برابر لایپزیگ مهم است. در آن بازی خوب نبودیم 
اما خوشبختانه پیروز شدیم. باید از نظر بازی گروهی بهتر شویم. نیاز به پیشرفت 
و بهتر شــدن داریم. اگر هماهنگ تر و بهتر ظاهر نشــویم در این بازی به مشکل 
خواهیم خورد.پاری سن ژرمن باوجود توقف در این بازی خانگی ۲۵ امتیازی شد 
و در صدر جدول رده بندی باقی ماند البته در صورتی که لیل در دیدار این هفته 
خود به پیروزی دست پیدا کند ۲۵ امتیازی می شود و تنها با تفاضل گل کم تر 

در رده دوم خواهد بود.

 مبارزه اول تایسون و جونز برنده نداشت 
به گزارش SID، بامداد دیروز مایک تایسون، بوکسور معروف و بازنشسته آمریکایی 
که به تازگی بار دیگر به این حرفه روی آورده است در یک مبارزه به مصاف روی 
جونز رفت که این مبارزه به راند 8 کشیده شد و در نهایت با نظر داوران مساوی 
به پایان رسید. هر دو بوکسور تاکید کردند که مبارزه دوم نیز برگزار شود که زمان 
آن به زودی اعلام خواهد شد.در این مبارزه روی جونز با دستکش هایی با اسم کوبی 

برایانت بسکتبالیست فقید ظاهر شد.

 اینگونه نمی توانیم پیروز شویم
سرمربی پاری سن ژرمن به انتقاد از عملکرد شاگردانش بعد از دیدار برابر بوردو 
پرداخت.به گزارش لوپاریزین، پاری سن ژرمن در هفته دوازدهم رقابت های لیگ 

فرانسه دو امتیاز دیگر را از دست داد.
تیم پاریســی که در خانه از بوردو پذیرایی کرد با تســاوی دو بر دو متوقف 
شــد.توماس توخل در نشست خبری بعد از بازی به انتقاد از عملکرد شاگردانش 
پرداخت.ســرمربی پاری سن ژرمن گفت: بدون تلاش و جنگندگی نمی توان به 
پیروزی دست پیدا کرد. در نیمه نخست بازی خوبی را به نمایش گذاشتیم و فرصت 
های زیادی را روی دروازه حریف خلق کردیم. بازیکنان برنامه های کادر فنی را به 
خوبی اجرا کردند و با نظم و انضباط تاکتیکی بازی کردیم هر چند که از فرصت 

های خود به خوبی استفاده نکردیم.
او ادامه داد: در نیمه دوم عملکرد خوبی از خود نشان ندادیم. نمی دانم که چرا 
بعضی از بازیکنان جدیت لازم را در میدان ندارند. من به حمایت از تیمم ادامه می 
دهم اما نمی توانم از بازیکنان انتقاد نکنم. به هیچ وجه از تلاش بازیکنان در نیمه 
دوم راضی نیستم. نباید در دیدارهای بعدی چنین نمایشی داشته باشیم. بوردو 
۱۴ بار به طرف دروازه ما شــوت زد. اگر برابر منچستر هم چنین نمایشی داشته 

باشیم نمی توانیم به پیروزی دست پیدا کنیم.
توخل در پایان گفت: بازی سختی برابر منچستر یونایتد پیش رو داریم و باید 
متفاوت ظاهر شویم. دلیل جدیت نداشتن بازیکنان و مسوولیت پذیر نبودن آنها را 
نمی فهمم. من از این نمایش راضی نیستم. امیدوارم که در دیدارهای بعدی بهتر 
ظاهر شویم.پاری ســن ژرمن در فصل جاری عملکرد خوبی از خود نشان نداده 
است. این تیم در لیگ قهرمانان اروپا دو بار در ۴ بازی تن به شکست داده و کار 
ســختی برای صعود به دور بعد دارد. تیم توخل در لیگ فرانسه هم با وجود یک 

بازی بیشتر نسبت به لیل تنها سه امتیاز بیشتر از این تیم دارد.

PSG نیمار خالق رکوردی جدید با 
ستاره برزیلی پاری سن ژرمن با گلزنی در دیدار برابر بوردو یک رکورد جدید 
را به نام خود به ثبت رساند.به گزارش اسپورت، پاری سن ژرمن در هفته دوازدهم 
رقابت های لیگ فرانسه با تساوی دو بر دو برابر بوردو متوقف شد.نیمار گل نخست 

پاری سن ژرمن را از روی نقطه پنالتی به ثمر رساند.
این گل نیمار پنجاهمین گل او در لیگ فرانســه با پیراهن PSG اســت. او در 
۵8 بازی توانست که این تعداد گل را به ثمر برساند که این در تاریخ لیگ فرانسه 
بی ســابقه بوده اســت.نیمار زوتر از هر بازیکنی در تاریخ لیگ فرانسه توانست به 
رکورد ۵۰ گل در لیگ دست پیدا کند.این فوق ستاره برزیلی در تابستان ۲۰۱۷ 
بود که با ۲۲۲ میلیون یورو از بارسلونا به پاری سن ژرمن پیوست. او تا تابستان 
۲۰۲۲ بــا تیم قرارداد دارد و خبرهای زیادی درباره احتمال بازگشــت او به آبی 
اناری ها به گوش می رســد این درحالی است که تیم پاریسی هم دوست دارد که 

قرارداد او را تمدید کند.

 حرکت جنجالی کاپیتان النصر
کاپیتان مراکشی النصر عربستان دست به رفتاری جنجالی زد که ممکن است 

باعث اخراج او از تیم و کشور عربستان شود.
به گزارش سعودی اسپورت، دو تیم الهلال و النصر عربستان فینال جام حذفی 
را در این کشور برگزار کردند.این الهلال بود که توانست در این بازی به پیروزی 
دست پیدا کند و جام قهرمانی را بالای سر برد.عبدالرزاق حمدالله، کاپیتان مراکشی 
النصر بعد از شکســت تیمش حاضر نشد که روی سکو برود و مدال بازیکنان را 
تحویل بگیرد.طبق پروتکل دوران کرونایی در عربستان از هر تیم تنها رییس باشگاه، 
سرمربی و کاپیتان تیم می توانند روی سکو بروند و باید حتما ماسک هم داشته 
باشند و قبل از آن دست های خود را ضد عفونی کنند.اما عبدالرزاق حمدالله به 
عنوان کاپیتان النصر حاضر نشــد که روی سکو برود که این انتقادهای زیادی را 
از او به دنبال داشــت.حتی بعضی از رسانه ها هم از احتمال اخراج این بازیکن از 
لیگ عربستان سخن به میان آوردند.النصر بعد از شکست برابر پرسپولیس در لیگ 
قهرمانان آسیا به کلی نابود شده است تا جایی که در لیگ عربستان هم از ۵ بازی 
تنها ۳ امتیاز کسب کرده و در رده پانزدهم جدول شانزده تیمی قرار دارد.خبرهای 
زیادی درباره اخراج سرمربی تیم هم در ساعت های پیش رو به گوش می رسد.

 هیچ توضیحی ندارم
سرمربی رئال مادرید پس از شکست برابر آلاوس اعلام کرد هیچ حرفی برای 
گفتن ندارد.به گزارش بی ساکر، رئال مادرید شنبه شب در هفته یازدهم لالیگا، 
۲ بر یک مغلوب آلاوس شد تا برای سومین بار در این رقابت ها شکست را تجربه 
کند. زین الدین زیدان پس از بازی گفت: هیچ توضیحی برای تفاوت ســطح این 
بــازی و پیروزی )۲ بر صفــر( برابر اینتر در لیگ قهرمانان اروپا ندارم. ما لحظات 
خوب و بد داشتیم. شروع مان بد بود و زمانی که در دقیقه سه آلاوس دروازه مان 
را باز کرد فرصت کافی داشتیم تا به بازی برگردیم اما شرایط برایمان سخت شد. 
روز دیگری در میلان بازی خوبی به نمایش گذاشتیم و سه روز بعد در خانه این 
چنین بازی کردیم. این واقعیت ما است. اکنون باید به تمرینات خود ادامه دهیم 
و تلاش کنیم بازیکنان بهبود یابند و شرایط تغییر کند. ما روند ثابت در بازی ها 
و کسب نتایج نداریم.  سرمربی رئال مادرید در ادامه اظهار کرد: به خاطر آسیب 
دیدگی ها با مشــکلات زیادی روبرو شدیم. به دنبال بهانه جویی نیستیم اما این 
موضوع واقعیت دارد. ما بدترین شروع فصل را داشته ایم و این شرایط را سخت 
می کند چون نتوانستیم در چنین بازی )دیدار برابر آلاوس( نتیجه را عوض کنیم 

که این موضوع من و بازیکنان را اذیت می کند.

مراسم تقدیر از ۳ پیشکسوت کشتی کشور، در محل فدراسیون کشتی 
برگزار شــد.در این مراســم که علیرضا دبیر رئیس فدراسیون، علی اکبر 
جیرســرایی رئیس کمیته پیشکســوتان و احمد عرب مسئول رسیدگی 
به امور پیشکســوتان حضور داشتند از سبحان روحی، حسین تورانیان و 
محمد اسماعیل زاده از پیشکسوتان قدیمی کشتی ایران تقدیر بعمل آمد.

رئیس فدراســیون کشتی در این مراســم گفت: پیش از این مشی بر 
این بود که هرکس مدال دارد پیشکســوت اســت و باید تجلیل بشود در 
صورتــی که ما اگر قهرمانی را در چند بعد نگاه کنیم یکی از آن کســب 

مدال است ولی سجایای اخلاقی، مقبولیت اجتماعی و برخورد با خانواده 
از دیگر بعدهای یک قهرمان و پهلوان است.

وی ادامه داد: خیلی از کشتی گیران بوده اند که به دلیل حق خوری 
ها و بد آوردن ها بوده به حقشان نرسیدند و دستشان از مدال کوتاه ماند. 
متأسفانه در حال حاضر ملاک شرط پیشکسوت و قهرمان بودن شده است 
و من  اصلا این را قبول ندارم چرا خیلی ها مدال دارند اما اخلاق ندارند 
و این در هر رشته ای وجود دارد.دبیر اظهار کرد: رویکرد فدراسیون این 
است که از پیشکسوتانی که زحمت کشیده اند چه با مدال و چه بی مدال 

قدردانی کنیم چراکه جمعی از پیشکســوتان ما که مدال ندارند، حقشان 
کسب مدال بوده اســت.وی افزود: کسب مدال ملاک نیست، مگر مدال 
به آدم ارزش انســانی می دهد مهم شخصیت انسان است آقایان روحی، 
تورانیان و اسماعیل زاده هرکدام در ظاهر مدال جهانی ندارند ولی هرکدام 
چندین قهرمان جهان و المپیک را برده اند و هم سن های شما و حریفان 
شــما می دانند که چقدر شــما خوب بوده اید و برای مثال کامران قاسم 
پور الان حریف حسن یزدانی است اما حسن یزدانی یک سوپراستار است 

و اگر قاسم پور هم برود می تواند مدال کسب کند.

ریحانه مبینی می گوید از آنجایی که پیســت پرش طول شهرستان آران 
و بیدگل خاکی و روباز اســت، در فصل زمستان سرمای هوا و بارندگی او را 
اذیت می کند.فرا رســیدن فصل پاییز و زمستان با آب و هوای سرد و بارش 
برف و باران گاه ورزشــکاران را در برخی از رشته ها دچار چالش می کند، در 
دوومیدانی به دلیل تنوع ماده ها و نیاز هر کدام از آنها به امکاناتی خاص گاه 
برخی از ورزشکاران در پیگیری تمرینات خود با مشکل مواجه می شوند. در 
این راستا ریحانه مبینی که رکورددار پرش طول زنان ایران است و در شهر 
آران و بیدگل تمرین می کند از نظر امکانات محدودیت هایی دارد. پیســت 
خاکی پرش و بدون سقف باعث شده تا این ورزشکار در هوای سرد و حتی 
بارانی مجبور به ادامه برنامه تمرینی خود باشد.مبینی در مورد شرایط تمرینی 
خود به ایسنا گفت: هفته ای ۷-8 جلسه تمرین می کنم اما در زمینه بدنسازی 
و پیست تا حدودی کمبود امکانات دارم چون به دلیل شیوع بیماری کرونا 

سالن های بدنسازی بسته شده اند.
 با این حال تلاش می کنم که به کارم لطمه ای وارد نشود و روند تمرینی 
خود را ادامه بدهم.او در مورد پیست دوومیدانی شهرستان آران و بیدگل گفت: 
پیست ما خاکی و سرباز است به همین دلیل هنگام بارندگی و سردی هوا تا 
حدودی اذیت می شوم، اما به این شرایط عادت کرده ام و مربی  من می گوید 

تحت هر شــرایطی باید تمرین کرد. البته در ســاعت هایی که باران شدید و 
پیست گلی باشد، تمرین پرش نمی کنم اما اگر باران نم نم باشد کارم را ادامه 
می دهم و انتخاب دیگری ندارم.رکورددار پرش طول زنان در ادامه بیان کرد: 
اینجا کویر است، بارندگی زیادی نداریم و شرایط آب و هوایی خشک است اما 
اگر باران ببارد باز هم تمرین می کنم. هرچند شرایط آب و هوایی نسبت به 
شهرهای دیگری چون تبریز بهتر است اما باز هم سرمای هوا اذیت می کند. 
با این حال چاره ای ندارم و مجبورم لباس بیشتری بپوشم.او در پاسخ به این 
سوال که آیا امکان برگزاری اردو در شهر دیگری را ندارد؟ گفت: چند شهر 
پیشنهاد شــده بود اما به دلیل شیوع کرونا پیست های آنجا هم بسته شده 
اســت. اگر شرایط بهتر شود در شهر دیگری که پیست بهتری داشته باشد، 
تمرین می کنم اما الان نمی شود مگر اینکه فدراسیون شرایط خاصی را برای 
ورزشــکاران در نظر بگیرد.مبینی به مسابقات پیش روی خود اشاره و بیان 
کرد: در صورت بهبود شــرایط کرونا بهمن ماه مسابقات داخل سالن برگزار 
می شــود و در حال آماده سازی هستم اما هدف اصلی من مسابقات قهرمانی 
آسیا سال آینده است. سال گذشته نفر اول در این مسابقات ۶.۳۰ متر و نفر 
دوم ۶.۱۶ پریده بود اما رکورد من یک ســانتی متر از نفر دوم بهتر اســت با 
این حال شرایط هر سال فرق می کند اما اگر رکوردم را ۲۰ سانتی متر دیگر 

ارتقا بدهم، شانس کسب مدال در آسیا را دارم.او در مورد رکورد فعلی خود 
گفت: فصل تمرینات زمســتانی است، رکودگیری خاصی ندارم و بیشتر در 
بحث قدرت و استقامت کار می کنم. از طرفی در این پیست خاکی همیشه 
۵۰ سامتی متر کمتر از رکورد اصلی خودم می پرم به همین دلیل عدد دقیقی 
دســتم نیست.رکورددار پرش طول زنان در مورد نقش امکانات در پیشرفت 
ورزشکاران گفت: شرایط من در صورت امکانات، بهتر از این می شد چون قرار 
اســت با کسانی رقابت کنیم که امکانات بهتری دارند و هر چقدر که خوب 
باشــیم، باز هم در قیاس با آنها عقب تر هســتیم و با سرعت کمتری حرکت 
می کنیم. در صورتی که شــرایط ما بهتر شود، می توانیم رقابت عادلانه ای بر 
حس اســتعداد داشته باشیم، بنابراین مسئولان باید در حد امکاناتمان توقع 
داشــته باشند. البته شــاید با این محدودیت ها هم پیشرفت کنیم اما مسیر 
سخت تراســت.مبینی در پایان از مربی خود و مدیرعامل باشگاه پلیمرخلیج 
فارس تشکر کرد و گفت: از آقای بادپی تشکر می کنم که باعث شده با وجود 
محدودیت ها، امید داشــته باشم. او همه شرایط را شبیه سازی می کند و به 
دنبال کسب بهترین و بیشترین بهره وری از کمترین امکانات است. از شرکت 
پلیمرخلیج فارس و آقای رحمتی هم که قرار است تا بازی های آسیایی از من 

حمایت کنند، تشکر می کنم.

نایب رییس فدراسیون وزنه برداری، گفت: عمل جراحی وزنه بردار کشورمان به خوبی انجام شده و او با قدرت 
به تمرینات باز خواهد گشت.

»مریم منظمی« نایب رییس فدراســیون وزنه برداری در خصوص پیگیری مصدومیت »سیده الهام حسینی«، 
اظهار داشــت: او حدود یک ماه پیش در تمرینات از ناحیه پا احســاس درد کرد و بلافاصله با ما در این خصوص 
تماس گرفت و من هم این خبر را به »داود باقری« نایب رییس فدراسیون اطلاع دادم و هماهنگی صورت گرفت 
که او برای تشخیص اولیه به فدراسیون پزشکی برود.وی ادامه داد: به دلیل اینکه این ورزشکار از نظر حجم و قدرت 
 MRI ،عضله در وضعیت مطلوبی بود، در تشخیص اولیه نشانه ای از مصدومیت دیده نمی شد. بنا به تشخیص دکتر

گرفته شد و بعد از انجام این آزمایش مشخص شد که مینیسک پا حسینی دچار پارگی شده است.
نایب رییس فدراسیون وزنه برداری افزود: بعد از این اتفاق با دکتر »سهراب کیهانی« در این خصوص مشورت 
شد و قرار شد که این ورزشکار تحت عمل جراحی قرار گیرد. به همین منظور روز سه شنبه هفته گذشته این عمل 

انجام شد و با نظر دکتر او می تواند بعد چهار تا شش هفته به وضعیت عادی و تمرینات برگردد.
وی تصریح کرد: حسینی در حال حاضر در حال انجام فیزیوتراپی است و در وضعیت خوبی قرار دارد. ما امیدواریم 

با اراده ای که این ورزشکار دارد و عملی که به خوبی انجام شده، حسینی بتواند بازگشت خوبی داشته باشد.
منظمی در پایان، گفت: جا دارد از پیگیری های علی مرادی رییس فدراسیون وزنه برداری و باقری تشکر کنم 
که واقعاً گام به گام جویای وضعیت این ورزشــکار بودند. و در آخر هم می خواهم تشــکر ویژه ای از کیهانی داشته 
باشــم که حســینی را به صورت خیلی خوب و ویژه عمل کرد.حسینی در رقابت های بین المللی وزنه برداری جام 
نعیم سلیمان اوغلو به عنوان بازی های گزینشی المپیک ۲۰۲۰ توکیو آبان ماه سال گذشته در ترکیه برگزار شد 
که حسینی در دسته ۷۶ کیلوگرم زنان به مصاف سه حریف خود رفت و موفق شد با 88 کیلوگرم در یک ضرب، 
۱۱۰ کیلوگرم در دو ضرب و ۱۹8 کیلوگرم در مجموع مدال برنز این رقابت ها را کسب کند و نام خود را به عنوان 

اولین زن مدال آور ایران در تاریخ ثبت کند.

  محمــود رضایی -   ایده روز  | از دل 
برود هر آن که از دیده برفت! آری یا نه؟ شما 
با این باور که گاه سخت می شود و جزمی، 
چگونه کنار می آیید؟ اگر جواب این سؤال 
را از من بخواهند، ایــن خواهد بود:... لابد 
یک چیزی هســت که مردم هم چیزهایی 
می گویند! لابد مردم روی پوست و گوشت 
خود تجرب های دارند در این باره که فلسفه 
»تو چشم بودن« را شاخ و برگ هم داده اند و 
به مقبولیتش کمک کرده اند! آخرین نمونه از 
این دست که طرف تا از چشم ها دور شد از 
دل ها هم فاصله پیدا کرد، مربوط می شــود 
به مهدی ترابی! بازیکنی که وقتی در لیگ 
برتر ایران بود، هر حرکتش شــیرین بود و 
خواستن بود و نشانه قدرت تسلی جوان که 

دارد می بالد و حتماً هم خواهد بالید!
ولی امــان از روزی که ترابی تصمیم به 

بازی در لیگ قطر گرفت! 
دیگر حرفی از او نیســت! حتی اسمش 
را هــم نمی آورند! دامنه ایــن موج بلند از 
یاد رفتگی، حتی به تیم ملی هم کشــیده 
شد! گویا منتظر بودند مهدی ترابی برود تا 
برانندش! تا گرد فراموشی بر نامش بپاشند!  
بازیکنی که ویژگی های رفتاری و مهارت های 
تکنیکی اش »تک« بود، امروز کجاست و در 
چــه کاری؟ چرا این همه با تیم ملی فاصله 
پیدا کرده اســت؟ ترس مان این اســت که 
خط خوردن عجولانــه ترابی، کار حضرات 
ایجنت ها باشــد! گمان خوب این است: از 
وقتی که ترابی به قطــر رفته، بازی اش به 

تیم ملی نمی خورد!

خلاصــه کلام: یواش یــواش داریم باور 
می کنیــم که باشــگاه عوض کــردن، آمد 

نیامد دارد!

 از جلیل گل چشمه تا سردار آزمون
 سردار آزمون را که خوب می شناسید؟ 
پســر »آقاخلیل آزمون« که بزرگ بزرگان 
والیبال ایران در گنبدکاووس و ترکمن صحرا 
بود! سردار از همان روزی که در تیم جوانان 
ایران، در بندرعباس مقابل عربســتان بازی 
کرد، نشــان داد که جنــس فوتبالش چیز 
دیگری است! در همان بازی ها بود که معلوم 

شــد یک بزرگ در حال پدید شدن است! 
بزرگی از خطه ای که فوتبال خیز نبود! هرچه 
بود، با فوتبال میانه ای نداشت! قبل از سردار، 
فیروز محمودی و عبدالجلیل گل چشمه از 

آن دیار صاحب اسمی شدند!
 حالا باید پرســید پس سردار چگونه به 
اینجا رسید؟ می دانیم که حضور در مدرسه 
و آکادمی فوتبال »کازان روســیه« و ادامه 
برنامه ای که برای جهــش او تنظیم کرده 

بودند، کار را به اینجا رساند! 
و الا همــان فیروز محمــودی و به ویژه 
جلیل گلچشمه هم می توانستند دو هافبک 

گردن کلفت باشند که بازی شان به درد امروز 
هم می خورد! چرا سردار برای تبدیل شدن 
به »آس« فوتبال ایران باید در کلاس های 
بازیکن سازی روسیه سختکوشی کند؟ چرا 
در هر استان ســرزمین ما، مدرسه فوتبال 

واقعی ایجاد و مشغول کار نشود؟

 درس مربیگری در کلاس فرهاد
 برخلاف عقیده همه کسانی که به تجربه 
و علــم تجربی و آموخته های مدرســه ای 
فرهاد مجیدی برای مربیگری در استقلال 
باور نداشــتند، فرهاد به یــک دلیل دیگر 

موفق نشــد! فرهاد را مقاوم نبودنش، مبارز 
نبودنش و اینکه نمی خواســت بپذیرد باید 
پیکارهای بیرون زمین را برد تا به پیروزی در 
جنگ های درون زمین نائل شوی، از کاری 
که هم ســوادش را داشت و هم عشقش را، 
دور کرد و البته با خشونت زیاد هم! فرهاد، 
اگر دوباره ای در کارش نباشد که هیچ، رفته 

است و رفته است!
 ولی اگر سرش به سنگ خورده و دانسته 
باشــد که مربیگری یعنــی رزم بی امان و 
دعوای بی پایان، آنگاه باید قواعد »این کار« 
را کــه در ورزش از همه کارها ســخت تر و 
طاقت سوزتر اســت، رعایت کند! نمی شود 
مربی بود و به آب نزد و خلاف جهت شــنا 
نکرد! نمی شود حین مبارزه، هوای پشت  سر 
را نداشت و مواظب نارفیقی و نارفیقان نبود! 
همه مربیان جوان باید این »چند اصل« را 

بشناسند و رعایت کنند!
قرار اســت مجمع فدراســیون فوتبال، 
با شــیوه عقل پســندتری برگزار شود و در 
این نشست، مقررات مربوطه که بازنویسی 
شده اســت، به تصویب مجمع عمومی که 
تعدادشــان بیشتر و حضورشــان آسان تر 

خواهد بود برسد، اما...
اما مســئله مهم این اســت که فوتبال 
را چگونه مدیریــت خواهیم کرد و مجمع 
عمومی چه کسانی را به مأموریت ریاست و 
حضور در هیئت رئیسه موظف خواهد کرد؟ 
تا امروز، از شیوه انتخابی به گونه ای استفاده 
شــده اســت که هر دوره، دریغ و افسوس 

خورده ایم نسبت به دوره های پیشین!

از مهدی ترابی چه خبر؟



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاک ۷  
 | کد پستی ۱۵66۷-6۵3۵۱
 |  تلفن و  نمابر : 62۸۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: ۸۸32۷299
 | چاپ :نگار نقش 
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پس از تعیین ساعت تعطیلی صنوف تردد خودروها با افزایش ۵۰ درصدی همراه شد

 اولین نتایج غیر رســمی از تراشــه A۱۴X؛ قلب تپنده ی 
مک های آینده

انتظــار می رود اپل هفته ی آینده از مک های مبتنی بر آرم رونمایی کند. 
حــال نتایج منتشرشــده از پردازنده ی A۱۴X، از قــدرت فوق العاده ی آن 

حکایت دارد.
 اپــل  زمان برگزاری رویداد ویژه ی خود با شــعار One More Thing را 
ساعت ۲۰:۳۰ بیستم آبان اعلام کرد. احتمال می رود این رویداد به رونمایی 

مدل های جدید مک مبتنی بر آرم  اختصاص داشته باشد.
طبق شایعات منتشرشده از زنجیره ی تأمین محصولات اپل، کوپرتینویی ها 
از A۱۴X به عنوان قلب تپنده ی اولین مک های مبتنی بر آرم استفاده خواهند 
کرد؛ این تراشه با آخرین فرایند ساخت شرکت TSMC برای استفاده در آیپد  

پرو و مک های مبتنی بر آرم ساخته شده است.
براساس بنچمارک های منتشرشده تراشه ی A۱۴X از فرکانس پایه ی ۱٫8 
گیگاهرتزی و فرکانس بیشینه ی ۳٫۱۰ گیگاهرتز بهره می برد؛ بدین ترتیب، 
A۱۴X نخستین تراشه ی اپل با فرکانس بیش از ۳ گیگاهرتز به حساب می آید.

نتایج منتشرشده نشــان می دهند که A۱۴X مانند نسل گذشته ی خود 
)A۱۲X( از 8 هســته ی پردازشی استفاده می کند. پردازنده ی جدید اپل در 
آزمون تک هســته ای GeekBench امتیاز بســیار خوب ۱۶۳۴ و در آزمون 
چند هسته ای امتیاز فوق العاده ی ۷۲۲۰ را کسب کرده است؛ برای مقایسه 
پردازنده ی A۱۴ مورد اســتفاده در آیفون ها امتیاز ۱۵8۳ و ۴۱۹8 را کسب 
می کند و همچنین مک بوک ۱۶ اینچی ۲۰۱۹ با پردازنده ی Core-i۹ اینتل 
به امتیاز تک هسته ای ۱۰۹۶ و امتیاز چند هسته ای ۶8۶۹ را در بنچمارک 
کراس پلتفرم گیک بنچ دســت می یابد؛ پردازنده ی جدید اپل با اختلاف از 

هر دوی آن ها قوی تر است.
گزارش های منتشرشــده در بنچمارک Geekbench ۵ و روی دستگاهی 
ناشناخته انجام شده است و نمی توان به صورت قطعی درمورد آن اظهارنظر 
کرد؛ اما اگر دقیق باشد، این آزمایش ها به خوبی عملکرد بسیار خوب تراشه ی 

به کاررفته در مک های مبتنی بر اپل سیلیکون  را نشان می دهند.
 ،A۱۴X طبق شایعات گذشته، اولین محصولاتی که از پردازنده ی جدید
استفاده  خواهند کرد، مک بوک ۱۲ اینچی و مک بوک پرو ۱۳ اینچی خواهند 
بود. براســاس اخبار منتشرشده از زنجیره ی تأمین اپل، علاوه بر پردازنده ی 
A۱۴X کــه با فناوری ۵  نانومتری TSMC تولید می شــود، کوپرتینویی ها از 
اولیــن پردازنده ی گرافیکی خود با اســم رمز لیفوکا )Lifuka( نیز در مک ها 
بهره خواهند برد. همچنین A۱۴T، اولین پردازنده های کلاس دسکتاپ اپل 
با اسم رمز کوه جید )Mt Jade(، نیمه ی اول سال آینده از راه خواهند رسید.

 ایکس باکس سری اس 36۴ گیگابایت حافظه  در دسترس 
دارد

ایکس باکس ســری اس، کنسول مقرون به صرفه ی مایکروسافت هفته ی 
آینــده با ۳۶۴ گیگابایت حافظه ی دردســترس، راهی بازارهای بین المللی 

خواهد شد.
طبق اعلام مایکروسافت، کنسول ایکس باکس سری ایکس با قیمت ۴۹۹ 
دلار و ایکس باکس سری اس با قیمت ۲۹۹ دلار بیستم آبان در بازار جهانی 
 Xbox  Series( عرضه می شود. حال باتوجه به اینکه ایکس باکس سری ایکس
X( و پلی استیشــن ۵ )PlayStation ۵( تنها یک هفته تا زمان عرضه فاصله 
دارند، بحث درباره ی کنســول های نسل بعدی مایکروسافت و سونی  بیش 

از هر زمان دیگری داغ شده است.
مایکروسافت طبق شایعاتی که از زمان معرفی ایکس باکس سری ایکس 
شــکل گرفت در حال کار روی کنســولی کوچک و اقتصادی و با اسم رمز 
لاکهارت بود؛ در نهایت ردموندی ها با فاش شــدن کامل مشخصات و ظاهر 
کنســول جدید، شــهریور ماه با رویکردی نوآورانه در توییتر از کنســول 
 Xbox Series( ارزان قیمت و اقتصادی خود به اســم ایکس باکس سری اس

S( رونمایی کرد.
شــرکت مســتقر در ردمونــد بــا ایکس باکــس ســری اس و قیمت 
مقرون به صرفه ی آن، کاربران با بودجه ی کم را هدف قرار داده است. به گفته ی 
یکی از کاربران ردیت، ایکس باکس ســری اس تنهــا از ۳۶۴ گیگابایت از 
مجمــوع ۵۱۲ گیگابایت حافظه ی SSD خود را برای نصب بازی و برنامه ها 

دراختیار کاربر می گذارد.
صاحب حســاب  کاربــری Uspead۲۰ در ردیــت می گوید اکس باکس 
سری اس را یک هفته زودتر تهیه کرده و برای اثبات آن نیز عکس هایی از 
کنســول جدید به اشتراک گذاشته است. او می گوید که ایکس باکس سری 
اس تنها ۳۶۴ گیگابایت از ۵۱۲ گیگابایت حافظه  موجود را دراختیار کاربر 
قرار می دهد. پیش تر، مشــخص شده بود که پلی استیشن ۵ هم از مجموع 
8۲۵ گیگابایــت SSD تنها ۶۶۴ گیگابایت آن را برای نصب بازی و برنامه ها 
دراختیــار کاربر قرار می دهد و هچنین ایکس باکس ســری ایکس نیز از ۱ 

ترابایت حافظه ی اسمی، تنها 8۰۰ گیگابایت را دردسترس قرار می دهد .
 Quick باید توجه داشــت کنســول های نســل جدید از قابلیتی به اسم
Resume استفاده می کنند که می تواند چندین بازی را در پس زمینه باز نگه 
دارد و بدین واسطه، سیستم عامل  حافظه ی زیادی را برای این قابلیت رزرو 
می کند؛ البته خبر منتشر شده هنوز به صورت رسمی مورد تأیید مایکروسافت 

قرار نگرفته است و نمی توان به صورت قطعی در مورد آن اظهارنظر کرد.
ایکس باکس ســری ایکس به همراه سری اس از هفته ی آینده ۲۰ آبان 
دراختیار کاربران و علاقه مندان بــه صنعت بازی های رایانه ای قرار خواهد 

گرفت.

 ظاهرا پلی استیشن ۵ از خروجی ۱۴۴۰p پشتیبانی نمی کند
گزارشــی جدید ادعا می کند که پی اس ۵، کنســول نسل نهمی سونی، 

توانایی ارائه ی بازی های ویدئویی با وضوح ۱۴۴۰p را ندارد.
 Sony( ۵ فاصله ی چندانی تا عرضه ی رســمی کنســول پلی استیشــن
PlayStation ۵( نداریم و نماینده ی ســونی  در نســل نهم به زودی روانه ی 
بازار می شود. طبق اطلاعات فاش شــده توسط شعبه ی ایتالیای وب سایت 
IGN، کنسول پی اس ۵ از وضوح ۱۴۴۰p پشتیبانی نخواهد کرد. این منبع 

مدعی شده که سونی هم این موضوع را تأیید کرده است. 
شــاید پشتیبانی نکردن از خروجی ۱۴۴۰p برای اغلب کاربران )به دلیل 
رایج نبودن این وضوح روی تلویزیون ها( اهمیت زیادی نداشــته باشد، ولی 
افرادی که با مانیتورهای ۱۴۴۰p قصد تجربه ی بازی های پلی استیشــن ۵ 

را دارند، ممکن اســت کمی دچار مشکل شوند. درصورتی که شما هم جزو 
این افراد باشــید یا تصاویر به صورت ۱۰8۰p اجرا شــده و به وضوح مانیتور 
شــما آپ اسکیل می شــوند یا اینکه به صورت ۴K اجرا شده و به رزولوشن 
۱۴۴۰p داون اســکیل خواهند شــد که البته هنــوز جزییات دقیق در این 

رابطه دردسترس نیست.
پلی استیشــن ۵ در تاریخ ۱۲ نوامبر )۲۲ آبان( قرار است روانه ی برخی 
بازارهای منتخب شود. براســاس اعلام سونی، در نهایت تا ۱۹ نوامبر )۲۹ 

آبان( شاهد عرضه ی جهانی این کنسول خواهیم بود.
 Sackboy: A Big Adventure ،Demon’s و Spider-Man: Miles Morales
Souls Remake و The Pathless و Godfall بازی هــای زمان عرضه  ی پلی 
 Watch Dogs استیشــن ۵ هســتند. البته چندین بازی بین نســلی مانند
Legion ،FIFA ۲۱ و ۲K۲۱ NBA نیــز در زمان عرضه ی این کنســول قابل 

تجربه خواهند بود.

 دوربین فوق عریض آیفون ۱3 پیشرفت چشم گیری خواهد 
داشت

مــدت زیادی از معرفی خانواده ی آیفــون ۱۲، پرچم دارهای جدید اپل 
نمی گذرد؛ بااین حال اولین اطلاعات غیررسمی از آیفون ۱۳ منتشر شده است.

در حالی که شاهد آغاز پیش فروش آیفون ۱۲ مینی و ۱۲ پرو مکس بودیم، 
مینگ-چی کو، تحلیل گر نام آشنا از پیشرفت دوربین فوق عریض آیفون ۱۳ 
می گوید. به گفته ی او کوپرتینویی ها ســال آینده درست مانند آیفون ۱۲ از 
چهار گوشــی آیفون  در همان اندازه های گذشته رونمایی خواهند کرد؛ کو 
همچنین ادعا می کند که دوربین فوق عریض آیفون ۱۳ پرو و ۱۳ پرو مکس 

پیشرفت چشمگیری خواهند داشت.
 Ultra( در حالی که هر چهار مدل آیفون ۱۲ امسال از دوربین فوق عرض
Wide( یکسانی برخوردار هستند، اپل سال آینده این رویکرد را کمی تغییر 
می دهد و در مدل های پرو و پرو مکس از دوربین فوق عریض پیشرفته تری 
با گشودگی دیافراگم F۱.8 همراه با لنز ۶تکه و فوکوس خودکار بهره خواهد 
بــرد که می تواند تصاویر با کیفیت تری به ارمغــان آورد؛ برای یادآوری هر 
چهار مدل آیفون ۱۲ از دوربین فوق عریض با گشودگی F۲.۴، لنز ۵تکه و 

فوکوس ثابت استفاده می کنند.
به گفته ی مینگ چی کو، پیشــرفت در دوربین اولتراواید برای آیفون ۱۴ 
نیز در سال ۲۰۲۲ اتفاق خواهد افتاد. او در ادامه ی صحبت های خود به این 
نکته اشــاره می کند که ممکن است تعدادی از تأمین کنندگان دوربین های 
اپل تغییر کنند و شرکت تایوانی Largan Precision وظیفه ی تأمین موتور 
سیم پیچ صوتی مورد نیاز برای حرکت لنز های آیفون  را برعهده داشته باشد.

مینگ-چی کو در آخرین یادداشت خود به سرمایه گذاران از انتظار فروش 
بیشــتر برای آیفون های سال آینده نوشــته است؛ او پیش بینی می کند که 
بازگشــت اپل به رونمایی محصولات به حالت عادی در سپتامبر )شهریور( 
می تواند در افزایش فروش مؤثر باشــد؛ کو همچنین معتقد اســت که زیر 
ساخت های ۵G تا سال ۲۰۲۱ بسیار گسترش خواهد یافت و این موضوع بر 
فروش آیفون های مبتنی نسل پنچم شبکه ی تلفن همراه بسیار تأثیرگذار است.

 پیش نمایش لینک در پیام رســان ها ممکن است اطلاعات 
کاربران را فاش کند

دو محقــق امنیتــی با انتشــار ویدئویی در یوتیوب گفتنــد که قابلیت 
پیش نمایش لینک در پیام رســان ها ازلحاظ تئوری ممکن اســت به افشای 
داده های کاربران منتهی شود. تقریبا تمامی اپلیکیشن های پیام رسان محبوب 
قابلیــت پیش نمایش لینــک )Link Preview( را ارائه می دهند. این قابلیت 
بــه کاربران امکان می دهد محتوای URL-ها را در زمانی ســریع و پیش از 
بازکردن لینک، مشــاهده کنند. طلال حاج بکری و تامی میسک دو محقق 
امنیتی هستند که می گویند قابلیت پیش نمایش لینک می تواند باعث افشای 
داده های کاربران در اپلیکیشن های سیستم های عامل اندروید  و iOS  شود. 
وقتی لینک مدنظر خود را درون اپلیکیشن های پیام رسان نظیر فیسبوک  
مسنجر )Messenger(، واتساپ و آی مسیج )iMessage( برای طرف مقابل 
می فرستید، اپلیکیشــن به صورت خودکار، پیش نمایشی از آن لینک تولید 
می کند که به طور معمول حاوی عکس و عنوان اصلی و گاهی اوقات متنی 
کوتاه است. در نگاه اول قابلیت پیش نمایش لینک کاربرد بسیار زیادی دارد، 

اما بکری و میسک نگرانی هایی درباره ی امنیت این قابلیت دارند. 
محققان می گویند: »بیایید قدمی به عقب برگردیم و با خود فکر کنیم که 
پیش نمایش لینک ها چگونه خلق می شود؟ اپلیکیشن چگونه می داند که باید 
چه چیزهایی را در پیش نمایش نشان دهد؟ اپلیکیشن باید به نوعی به صورت 
خودکار لینک را باز کند تا محتویاتش را بفهمد. آیا فرایند باز شدن لینک 
توســط اپلیکیشن، امن است؟ اگر لینک مدنظر حاوی بدافزار باشد چه؟ یا 
اینکه اگر لینک موردبحث به فایلی بسیار حجیم مربوط باشد و شما نخواهید 
این فایل را دانلود و حجم اینترنت را مصرف کنید، چه اتفاقی می افتد؟«. 

محققــان امنیتی در ادامه ی ویدئوی خــود می گویند راه های مختلفی 
برای خلــق پیش نمایش لینک وجود دارد و بعضی از این روش ها امن تر از 
روش های دیگر هستند. برای مثال آی مسیج و واتساپ در همان لحظه ای که 
شما URL برای دیگران می فرستید، محتوای درون آن را استخراج می کنند. 
این یعنی شما می دانید چه محتوایی درحال به اشتراک گذاشته شدن است و 
طرف مقابل تان پیش نمایشی دریافت می کند که توسط شما خلق شده است.

ردیت و دیگر اپلیکیشن ها پیش نمایش لینک را روی دستگاهِ فردِ گیرنده ی 
 URL ،می ســازند. در این دسته از اپلیکیشن ها به محض دریافت لینک URL
در پس زمینه باز و پیش نمایش آن خلق می شود. در این روش، فرد سودجو 
 IP ممکن اســت لینکی حاوی بدافزاری که داده های دســتگاه نظیر آدرس
گوشی را جمع آوری کند برای شما بفرستد. چنین بدافزارهایی حتی ممکن 

است موقعیت تقریبی کاربر را نیز مشخص کنند. 
روش ســومی هم وجود دارد که ممکن اســت داده های دستگاه شما را 
در معــرض خطــر قرار دهد. آن طور که طلال حاج بکری و تامی میســک 
می گویند اپلیکیشن هایی همچون دیسکورد، فیسبوک مسنجر، اینستاگرام 
و توییتر پیش نمایش لینک را به جای دســتگاه فرد فرستنده یا گیرنده، در 
ســرورها خلق می کنند. این یعنی پیش نمایش اپلیکیشــن های موردبحث 
برای کاربران از رمزنگاری سرتاسری )End-to-End Encryption( بهره مند 
نیست و هر کسی که به سرور دسترسی داشته باشد، عملا توانایی خواندن 

محتوای چت را دارد. 

استارتاپ بریتانیایی Robotiz۳d مشــغول ساخت یک ربات آسفالت پاش 
است که می تواند چاله ها و مشکلات دیگر جاده را شناسایی و در عرض چند 

دقیقه آن ها را رفع کند. 
چاله های جاده به هنگام رانندگی مزاحمت زیادی برای راننده ایجاد می کنند. 
از قرار معلوم به لطف رباتی که در آینده ای نزدیک توسط استارتاپی بریتانیایی 
تولید می شــود در راســتای حل این مشکل قدم برداشــته خواهد شد. ربات 
موردبحث می تواند با بررســی دقیق شرایط، عواملی نظیر فرونشست جاده یا 
شکسته شدن آسفالت را که ممکن است باعث ایجاد دست انداز در جاده شوند، 
زودتر شناسایی می کند. با شناسایی این عوامل، تعداد دست اندازهایی که به مرور 

زمان در جاده ایجاد می شوند به شکلی محسوس کاهش پیدا خواهد کرد.
 سباستیانو فیچرا، مدیر فنی استارتاپ Robotiz۳d،  در گفت و گو با دیجیتال 
ترندز اعلام کرد: ما در حال ساخت سیستمی پیشرفته با استفاده از علم رباتیک 
و فناوری هوش مصنوعی هستیم تا بتوانیم به شناسایی، تشریح و اندازه گیری 
دست اندازهای جاده در هنگام حرکت به صورت خودکار کمک کنیم. ما همچنین 
از مدلی ریاضی برای پیش بینی کردن نحوه ی تکامل نقص های پیداشــده در 

جاده، به خصوص شکستگی آسفالت، استفاده می کنیم.
سیستم پیش بینی محور ما می تواند به اولویت بندی تعمیر بخش های مهم تر 
جاده کمک کند؛ این کار در حال حاضر بر اســاس قضاوت و تجارب انســانی 
انجام می گیرد. پیش بینــی تکامل نقص های جاده همچنین امکان مداخله ی 
سریع و زودتر از موعد مقرر را فراهم می کند تا از تبدیل شدن ترک های جاده 
به دست انداز جلوگیری شود. سباستیانو فیچرا در ادامه ی سخنان خود ضمن 
تأکید مجدد روی قابلیت های ربات اســتارتاپ Robotiz۳d برای شناســایی 
مشکلات جاده، به یکی دیگر از قابلیت های کاربردی آن اشاره کرد. این ربات 

می تواند به صورت خودکار ترک های کوچک جاده را در صورت نیاز پر کند.
فیچرا همچنین تصویری از ربات موردبحث منتشر کرد که فعلا طرح اولیه 

است و مدل نهایی ربات را در دنیای واقعی نشان می دهد. تصویر منتشرشده 
حال و هوایــی علمی تخیلی دارد و به ما اعلام می کند دورانی که خودروهای 
خودران و ربات های جابه جاکننده ی مســافر در جاده ها حضور داشته باشند، 

نزدیک تر از همیشه به نظر می رسد.
ما تصور می کنیم تیمی از ربات های خودران ما همواره درحال گشت زدن در 
خیابان باشند و ترک ها و دست اندازهای جاده را به محض پدیدارشدن شان، رفع 
کنند. درصورت ایجاد دست انداز و شکستگی آسفالت و روی کار آمدن ربات ها، 
هیچ نیازی به بســته شدن جاده نخواهد بود، زیرا فناوری درحال توسعه ی ما 
توانایی شناسایی مشکلاتی را که برای ترافیک و سرعت حرکت خودروها ایجاد 
می شود، خواهد داشت و باعث خواهد شد ربات در زمانی سریع جاده را تعمیر 
کند. اگر چاله شناســایی شود، ربات ما از حرکت می ایستد، محل دقیق آن را 
شناســایی می کند و در عرض چند دقیقه چاله از بین می رود. وســیله ای که 
درحال تولید کردنش هســتیم می تواند تا چندین ساعت مداوم بدون نیاز به 
شــارژِ مجدد کار کند. فناوری ویژه ای که برای ارزیابی وضعیت جاده در ربات 
قرار می دهیم، می تواند در وسایل نقلیه ی امروزی نظیر خودروهای جمع کننده ی 
سطل آشغال یا تاکســی ها مورداستفاده قرار بگیرد. با این کار، داده ها به طور 
مداوم از وضعیت جاده جمع آوری می شود تا مدیران مربوطه برای رفع کردن 

مشکلات جاده تصمیم های لازم را بگیرند.
Robotiz۳d شرکتی اســت که قبلا فعالیت هایش را تحت نظارت دانشگاه 
لیورپول انجام می داد و امروزه به عنوان شرکتی مستقل فعالیت می کند؛ مدیر 
فنی Robotiz۳d امروزه در دانشگاه لیورپول به عنوان مدرس مهندسیِ هوافضا 
فعالیت می کند. فیچرا می گوید Robotiz۳d قصد دارد دســتگاه ویژه ی خود 
برای تشخیص آسیب های جاده را در بازه ی زمانی ۶ ماهه به بازار عرضه کند. 
به علاوه دستگاه پیشرفته تر با توانایی پر کردن ترک های جاده و تعمیر برخی 

مشکلات دیگر تا پایان سال ۲۰۲۱ تولید خواهد شد. 

رباتی که  در عرض چند دقیقه چاله ها و ترک های جاده را از بین می برد

نخستین نوآوردگاه مرکز نوآوری ایرانسل آغاز شد
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امام صادق علیه السلام:
لتَ في عُمرِکَ یوَمَینِ فَاجعَل  إن اجُِّ

أحَدَهُما لأدَِبکَِ لتَِستَعینَ بهِ عَلی 
یوَمِ مَوتکَِ . فقیلَ لهَُ : و ما تلِکَ 

الاستِعانةَُ ؟ قالَ : تحُسِنُ تدَبیرَ ما 
تخَُلِّفُ و تحُکِمُهُ .

اگر از عمرت دو روز باقی مانده 
باشد، یکی از آن دو روز را برای ادب 

)دانشِ( خود صرف کن تا برای روز 
مردنت از آن کمک بگیری. عرض 

شد: آن کمک گرفتن چیست؟ 
فرمود: این که آنچه را پس از خود 

می گذاری تدبیر نیکو و محکم کاری 
کنی. 

الکافي : ۱32/۱۵۰/۸

 دلار                        2۴۵,۵6۰ 
 یورو                       293,۴6۰ 

 پوند انگلیس         336,۵6۰   
 درهم امارات            6۸,9۰۰   

 لیر ترکیه                  32,۰۰۰
 سکه امامی       ۱۰۸,۴9۰,۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۰۴,۰۰۰,۰۰۰  
 نیم سکه            ۵۷,۰۰۰,۰۰۰
 ربع سکه            3۸,۰۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی        22,۵۰۰,۰۰۰ 

طلا
 و 
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نخستین نوآوردگاه )استارتاپ ویکند( مرکز نوآوری ایرانسل صبح جمعه ۱۶ 
آبان ماه ۱۳۹۹ با حضور ۱۰ تیم استارتاپی آغاز شد. در این مراسم دکتر حسن 
بولوردی، معاون فنی و مهندسی ایرانسل و مدیرعامل مجموعه »ایرانسل لبز« و 
مهندس محمد خلج، عضو هیأت مدیره و مدیرعامل اسنپ و عضو هیأت مدیره ی 

ایرانسل لبز به ارائه ی سخنانی پرداختند.
مجموعه ی ایرانسل لبز )Irancell Labs( شامل سه بخش »تحقیق و توسعه«، 
»مرکز نوآوری ایرانســل« و »آکادمی ایرانســل« اســت که از سال گذشته با 
هدف تعمیق ارتباط ایرانســل با جامعه ی دانشگاهی و کمک به مراکز علمی، 
استارتاپ ها و شرکت های فناور تأسیس شد. مدیرعامل ایرانسل لبز در نخستین 
نوآوردگاه ایرانســل، نوآوری را در وهله ی اول، کلیدی برای حل مشــکلات و 
چالش ها و ارائه ی خدمات بهتر به مشــترکان و در وهله ی دوم به عنوان یک 
مزیت رقابتی برای حضور در بازار برشــمرد؛ او تأکید کرد که ایرانسل معتقد 
است نوآوری باید در تمام ارکان شرکت، اعم از فرایندها، محصولات و خدمات 

به مشتریان جاری باشد و در فکر و کردار کارکنان نهادینه شود.
بولوردی همچنین اعلام داشت که نوآوری، منشأ تحولات فناورانه ی سال های 
اخیر بوده و منجر به انقلاب صنعتی چهارم شده است؛ بولوردی گفت»نوآوری 
به رشد سهم اقتصاد دیجیتال در تولید ناخالص ملی کمک کرده، عمده ی سهم 

این رشد، مربوط به اپراتورها و اکوسیستم استارتاپی بوده است.«
به گفته ی مدیرعامل مرکز نوآوری ایرانسل، پس از فراخوان اولیه ی این مرکز، 
۵۰ طرح و ایده ارسال شده که در داوری اولیه، ۱۰ تیم استارتاپی به نوآوردگاه 
راه یافته اند. تیم هایی که از داوری نهایی در مرکز نوآوری ایرانسل عبور کنند، 
در شتاب دهنده ی کهکشانِ مرکز نوآوری ایرانسل تحت حمایت قرار می گیرند.

بولــوردی می گوید دریافت ایده ها برای حضــور در نوآوردگاه های بعدی، 
همچنان ادامه دارد. درادامه ی مراسم، مدیرعامل اسنپ و عضو هیأت مدیره ی 
مجموعه ی ایرانسل لبز با اشاره به گذشت یک سال از راه اندازی رسمی مجموعه 
با حمایت وی اذعان کرد: »ایرانسل سابقه ی خوبی در حمایت از استارتاپ ها دارد 
و ارتباط زنده با اکوسیستم استارتاپی و تجربه ی موفقی که در سرمایه گذاری 
روی اســنپ به عنوان بزرگ ترین استارتاپ ایران داشته است، می تواند موجب 
حمایت مؤثرتر از تیم های استارتاپی شود.« محمد خلج اضافه کرد مجموعه ی 
اســنپ علاقه مند اســت تا ضمن حضور درکنار تیم ها، از ایده هایی که به این 
پلتفــرم کمک می کند حمایت کــرده و چالش های موجود را مطرح و راه حل 
برای آن ها دریافت کند. خلج گفت: »در پارادایم فکری جدید ایجاد شــده در 
بخش دولتی، از بخش خصوصی حمایت بیشتری می شود و شرکت های فناور 
به رسمیت شناخته می شوند، این امر را باید موجب برطرف شدن بسیاری از 

مشکلات موجود در پیش پای نسل قبل شرکت های نوپا دانست.«
 مدیرعامل اســنپ خطاب به تیم های استارتاپی حاضر در نوآوردگاه اظهار 
کرد که در مرحله ی بعدی تیم ها باید برای تقویت هرچه بیشتر اعتماد نسبت 
بــه بخش خصوصی، در بخش دولتی تلاش کنند. نخســتین نوآوردگاه مرکز 
نوآوری ایرانسل، از ۱۶ تا ۱8 آبان ماه، در »شتاب دهنده کهکشان« مرکز، واقع 
در »ایســتگاه نوآوری شریف« با رعایت پروتکل های بهداشتی و فاصله گذاری 
اجتماعی برگزار می شــود. ۱۰ تیم استارتاپیِ شرکت کننده، پس از ثبت نام در 

ارزیابی اولیه پذیرفته شده اند.
 امروز یکشنبه هم داوری نهایی و اختتامیه ی نوآوردگاه، با حضور و سخنرانی 

دکتر بیژن عباسی آرند، مدیرعامل ایرانسل برگزار می شود.


